
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν Αν-

θυπασπιστές και Αξιωµατικοί του Κέντρου Εκπαίδευσης ΠΑ-
ΛΑΣΚΑ και επισκέπτες από το ΚΑΠΗ Νέας Φιλαδέλφειας,
σελ.825,828

2. Ανακοινώνεται ψήφισµα της Βουλής των Αντιπροσώπων
της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας, σχετικά µε την επιστροφή των
γλυπτών του Παρθενώνα στο χώρο της δηµιουργίας τους, εν
όψει της λειτουργίας του Νέου Μουσείου της Ακρόπολης και
χαιρετισµός προς τους αδελφούς Κυπρίους, σελ.828

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ.836

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.813
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών,

σελ.814 - 821
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Τρί-

της 7 Ιουλίου 2009, σελ.821
4. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης βουλευτών του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας προς τον Υπουργό Τουρι-
στικής Ανάπτυξης, σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης
στον τοµέα του Τουρισµού, σελ.822

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Κατάθεση Εκθέσεως ∆ιαρκούς Επιτροπής:
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την ‘Εκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µίας και Οικονοµικών: «Κανόνες Τεκµηρίωσης Ενδοοµιλικών
Συναλλαγών-Κανόνες Υποκεφαλαιοδότησης Επιχειρήσεων,
∆ιαδικασία Ταχείας Αδειοδότησης και άλλες διατάξεις»,
σελ.826

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εσωτερικών, Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών και ∆ικαιοσύνης, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ανα-
θεώρηση διατάξεων του νόµου 703/77 περί ανταγωνισµού»,
σελ.837

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ Α., σελ.836
ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ Ε., σελ.836

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ Ε., σελ.832,833
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β., σελ.833
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ.837
ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ Σ., σελ.823,835
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν., σελ.822,834,835
ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ Α., σελ.831
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ., σελ.826,831,836,838
ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ Γ., σελ.830,831
ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ Ι., σελ.823,824
ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ Σ., σελ.825,836
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ.828,829,837
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ., σελ.824,835
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Αθήνα, σήµερα στις 3 Ιουλίου 2009, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.11’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεως του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Ζ’Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΒΑΪΤΣΗ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. Γεώργιο Νικητιάδη,
Βουλευτή ∆ωδεκανήσου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ , Β Πει-
ραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο κ. Τσέλιος Γεώργιος, συνταξιούχος του ΙΚΑ ζητεί την επίλυση
συνταξιοδοτικού του προβλήµατος.

2) Οι Βουλευτές Α’Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,
Β’Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ, Ευβοίας κ. ΓΕ-
ΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Πανελ-
λήνιος Σύλλογος Επιστηµονικού Υγειονοµικού Προσωπικού
Οίκου Ναύτου ζητεί να προσληφθούν µόνιµοι ιατροί καθώς οι
κενές οργανικές θέσεις ξεπερνούν τις 80.

3) Οι Βουλευτές Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ, Β’Πει-
ραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο κ. ∆. Α. Παπαδιαµαντόπουλος ζητεί την επανεξέταση από το
τµήµα Φυσικής του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης,
του αιτήµατός του για αντιστοίχιση των µαθηµάτων του παλαιού
Προγράµµατος Σπουδών µε το νέο Πρόγραµµα.

4) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ , Κερκύ-
ρας κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία ο κ. Ιωάννης Καρατζάς κάτοικος Καρλόβασι Σάµου
ζητεί να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα που του δηµιουργεί το γε-
γονός ότι δεν παίρνει αναπηρική σύνταξη.

5) Οι Βουλευτές Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΛΥΣΑΝ∆ΡΑ-
ΚΗΣ, Κερκύρας κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ιδιοκτητών Τουριστικών
Καταλυµάτων Κέρκυρας διαµαρτύρεται για την υπουργική από-
φαση που αφορά τις επιχειρήσεις του κλάδου της για την ενί-
σχυση των ΜΜΕ µέσω των ΠΕΠ.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Γαζίου Ηρακλείου Κρή-
της ζητεί χρηµατοδότηση για τη συντήρηση του επαρχιακού
δρόµου Γάζι - Κελέσσα.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Κέντρο Υγείας Βιάννου και ο
Πολιτιστικός Σύλλογος Καλαµίου Ηρακλείου Κρήτης ζητούν τη
σύσταση µονοθέσιου Περιφερειακού Ιατρείου στην περιοχή
Ψαρή Φοράδα.

8) Ο Βουλευτής Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ)
ΒΟΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµι-
κών Υπαλλήλων Νοµού Αττικής ζητεί ένα εθνικό σχέδιο αντιµε-
τώπισης της τροµοκρατίας και του οργανωµένου εγκλήµατος
κ.λπ..

9) Η Βουλευτής Β’Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η
Πανελλήνιος Οµοσπονδία Καταστηµαταρχών Κρεοπωλών ζητεί
την ενεργοποίηση των ελεγκτικών µηχανισµών για την προστασία
του κλάδου από το παραεµπόριο κ.λπ..

10) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανά-
γκη ανάδειξης του αρχαιολογικού χώρου της Αρχαίας Ήλιδας.

11) Ο Βουλευτής Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ)
ΒΟΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Επι-
χειρήσεων ∆ιεθνούς ∆ιαµεταφοράς και Επιχειρήσεων LOGI-
STICS Ελλάδος ζητεί την άµεση εγρήγορση όλων των υπηρεσιών
που εµπλέκονται στον έλεγχο των νοµίµων διακινήσεων για τη
διαφύλαξη της κυκλοφορίας από παράνοµα φορτηγά που διέρ-
χονται από το Τελωνείο Βέροιας.

12) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ (∆ΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Πέλλας ζητεί τη
µετάταξη των Εφέδρων Υψηλής Ετοιµότητας Στρατού στο
Τµήµα Συνοριακής Φύλαξης.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός και Εισαγωγικός Σύλλογος
Πατρών διαµαρτύρεται για την αύξηση των εισφορών των ασφα-
λισµένων του ΟΑΕΕ.

14) Η Βουλευτής Κερκύρας κ. ΑΓΓΕΛΙΚΗ ( ΑΝΤΖΕΛΑ) ΓΚΕΡΕ-
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ΚΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό
Κέντρο Κέρκυρας διαµαρτύρεται για τις απολύσεις εργαζοµέ-
νων από την Εταιρεία ΚΛΙΜΑΚΑ.

15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Ελληνικό Τµήµα της ∆ιεθνούς Εται-
ρείας Φίλων «Νίκου Καζαντζάκη» διαµαρτύρεται για την κατά-
σταση που επικρατεί, σχετικά µε τη διάδοση του έργου του
Νίκου Καζαντζάκη.

16) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Συνεταιρισµός Υδραυλικών Αρ-
γολίδας διαµαρτύρεται για την εξαίρεση των µελών του από την
∆’Προγραµµατική Περίοδο ΕΣΠΑ 2007-2013.

17) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία κάτοικοι του Συνοικισµού Αγίου
Αντωνίου του ∆ηµοτικού ∆ιαµερίσµατος Τολού Αργολίδας ζη-
τούν τη µη εγκατάσταση πυρηνελαιουργείου στην περιοχή τους.

18) Ο Βουλευτής Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ)
ΒΟΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Προ-
στασίας της Ενιαίας Μάνης «Η ΕΥΝΟΜΙΑ» ζητεί πίσω εκτάσεις
που ανήκουν στην Μάνη και τις οικιοποιήθηκε το ∆ηµόσιο µε πα-
ράνοµο τρόπο κ.λπ..

19) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Κυριακίδου Βασιλική, υπάλλη-
λος Τ.Ε. Ιατρικών Εργαστηρίων στο Π.Π.Γ.Ν. Λάρισας ζητεί τη
µετάταξή της στο Κέντρο Υγείας Νέας Ζίχνης Νοµού Σερρών.

20) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις ελλέί-
ψεις προσωπικού από το Νοσοκοµείο Κρεστένων.

21) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα που υπάρχουν σχετικά µε τις επιδοτήσεις ΟΣ∆Ε.

22) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις καθυ-
στερήσεις δηµοπράτησης του αεροδροµίου της Ανδραβίδας.

23) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις ελλεί-
ψεις που παρουσιάζει το Ακτινολογικό εργαστήριο του
Νοσοκοµείου Πύργου.

24) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΕΞΑΡΧΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Ιατροκοινωνικό Κέντρο του ∆ήµου
Τυρνάβου Λάρισας ζητεί την άµεση έκδοση των σχετικών απο-
φάσεων για τη συνέχιση της χρηµατοδότησης των δράσεων κοι-
νωνικής ενσωµάτωσης των Ελλήνων τσιγγάνων στη χώρα µας.

25) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ερευνη-
τών ∆ηµοκρίτου διαµαρτύρεται για τη µελετώµενη τροποποίηση
του εργασιακού καθεστώτος των εργαζοµένων στα Ερευνητικά
Κέντρα και το νοµικό πλαίσιο των φορέων της Έρευνας.

26) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητούν οι σπουδαστές
του ΤΕΙ Αµαλιάδας Νοµού Ηλείας τη µόνιµη κάλυψη του ΤΕΙ µε
προσωπικό της γραµµατείας, την προµήθεια βιβλίων κ.λπ..

27) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ (∆ΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί να ενηµερωθεί για τη δυ-
νατότητα απόσπασης στο Γ.Ν. Έδεσσας, του υπαλλήλου του
«Κωνσταντοπούλιου» Γ.Ν. Ν.Ιωνίας, Καλίνη Χρήστου.

28) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο η Νοµαρχιακή Αυτο-
διοίκηση Ηλείας ζητεί την επιχορήγησή της για την αντιµετώπιση
των πρώτων κοινωνικών βοηθειών.

29) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη
συντήρησης του Εθνικού δρόµου Πατρών - Πύργου.

30) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ (∆ΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συ-
νεταιρισµών Εγκαταστατών Υδραυλικών ζητεί να συµπεριλη-
φθούν οι αστικοί συνεταιρισµοί στο Πρόγραµµα ΕΣΠΑ
2007-2013.

31) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ (∆ΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μεγάλου Αλεξάνδρου
Πέλλας ζητεί τη συµµετοχή του ∆ήµου του στο πρόγραµµα
«ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ».

32) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ (∆ΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία καθηγητές Μουσικής, επιτυ-
χόντες στον ειδικό διαγωνισµό της 13ης Ιουλίου 1992 ζητούν το
διορισµό τους.

33) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την εφαρµογή δικαστικών
αποφάσεων για την ακύρωση απόλυσης εργαζόµενης στο Ελε-
γκτικό Συνέδριο του Νοµού Λακωνίας.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 17520/09/04/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Στρατάκη Εµµανουήλ δόθηκε µε το υπ αριθµ. 19281/ΕΥΘΥ838/
28/04/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών η ακόλουθη απάντηση:

814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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2. Στην µε αριθµό 17641/10/04/2009 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Σκραφνάκη Μαρίας δόθηκε µε το υπ αριθµ. Φ10035/9454/483/

30/04/2009 έγγραφο από την Υπουργό Απασχόλησης και Κοι-
νωνικής Προστασίας η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 17685/13/04/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νασιώκα Έκτορα δόθηκε µε το υπ αριθµ. 45743/28-04-2009

έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στις µε αριθµό 17409/7-4-2009, 17705/13/04/2009 και
17819/14-4-2009 ερωτήσεις του Βουλευτή κ. Κουτσούκου Γιάννη

δόθηκε µε το υπ αριθµ. 7017/4/9732/28/04/2009 έγγραφο από
τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη απάντηση:

820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Σηµ: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
προς το Τµήµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Τρίτης 7 Ιου-
λίου 2009.

1. Η µε αριθµό 46/2.7.2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ηλία Λαµπίρη προς
τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη
διασφάλιση της διαφάνειας στις προµήθειες των ελληνικών νο-
σοκοµείων κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 50/2.7.2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου Χαρα-

λάµπους προς τους Υπουργούς Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας, σχετικά µε
τη λήψη µέτρων για την εύρυθµη λειτουργία του χώρου Ψυχικής
Υγείας στην Κέρκυρα µέσω της εταιρείας «Κλίµακα» κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 47/2.7.2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Αµ-
µανατίδου-Πασχαλίδου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων
των ροδακινοπαραγωγών στο Νοµό Ηµαθίας κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 49/2.7.2009 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’Αντιπροέ-
δρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την επίλυση των προβλη-
µάτων στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια φροντίδα υγείας
στα νησιά της Νοµαρχίας Πειραιά κ.λπ..
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 5/5/24.6.2009 επίκαιρη επερώτηση
των βουλευτών του ΚΚΕ κ.κ. Αλεξάνδρα Παπαρήγα, Κωνσταντί-
νου Αλυσανδράκη, Νικολάου Γκατζή, Ιωάννη Γκιόκα, Ιωάννη
Ζιώγα, Κωνσταντίνου Καζάκου, Σοφίας Καλαντίδου, Λιάνας Κα-
νέλλη, Αχιλλέα Κανταρτζή, Νικολάου Καραθανασόπουλου, Λίλας
Καφαντάρη, ∆ιαµάντως Μανωλάκου, Γεωργίου Μαρίνου, Γεωρ-
γίου Μαυρίκου, Εύας Μελά, Νικολάου Μωραΐτη, Βαρβάρας
(Βέρας) Νικολαΐδου, Ιωάννη Πρωτούλη, Σταύρου Σκοπελίτη,
Αντωνίου Σκυλλάκου, Σπυρίδωνος Χαλβατζή και Χαραλάµπους
Χαραλάµπους προς τους Υπουργούς Τουριστικής Ανάπτυξης,
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Απασχόλησης και Κοινωνικής
Προστασίας, σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης στον
τοµέα του Τουρισµού.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών κ. Νικόλαος Καραθανασό-
πουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, οι εξελίξεις και ως συνέπεια της καπιταλιστικής κρίσης
στην ελληνική τουριστική δραστηριότητα, επιβεβαιώνουν τις βα-
σικές εκτιµήσεις του ΚΚΕ για τον συγκεκριµένο τοµέα της οικο-
νοµίας, εκτιµήσεις οι οποίες έχουν διαχρονικά χαρακτηριστικά,
γιατί ως ΚΚΕ δεν περιοριζόµαστε στενά στην τουριστική οικονο-
µική δραστηριότητα αλλά αναδεικνύουµε τον τουρισµό ως κατ’
εξοχήν κοινωνική ανάγκη για την αναπλήρωση της εργατικής δύ-
ναµης. Θεωρούµε τις διακοπές, την αναψυχή, δικαίωµα των ερ-
γαζόµενων, της νεολαίας, γενικότερα της λαϊκής οικογένειας.

Απ’ αυτήν την άποψη για το ΚΚΕ δεν µπαίνει ζήτηµα ούτε αφο-
ρισµού της τουριστικής οικονοµικής δραστηριότητας αλλά ούτε
και υιοθέτησής της και µάλιστα σε αντίθεση και σε βάρος άλλων
κλάδων της οικονοµίας, όπως είναι η βιοµηχανία, η αγροτική πα-
ραγωγή, η κρατική οργάνωση των κοινωνικών υποδοµών. Θεω-
ρούµε όµως ότι µια οικονοµία µε υψηλό µερίδιο συµµετοχής στις
τουριστικές οικονοµικές δραστηριότητες υποδηλώνει την
ύπαρξη µιας καπιταλιστικής οικονοµίας, η οποία είναι σε µεγάλο
βαθµό εξαρτηµένη από τις εξωτερικές αγορές µε σηµαντική επί-
δραση αυτή των διακυµάνσεών τους, σε σχέση µε τη διευρυµένη
αναπαραγωγή τους.

Σε τοπικό επίπεδο ταυτόχρονα φανερώνει την κατασπατάληση
φυσικών πόρων, την καταστροφή του περιβάλλοντος λόγω του
γεγονότος ότι η ανάπτυξη ορισµένων υποδοµών για την κάλυψη
της συγκυριακής ανάπτυξης του αλλοδαπού τουρισµού δεν συ-
νοδεύεται από την αντίστοιχη ανάπτυξη του συνόλου των υπο-
δοµών µε αποτέλεσµα να διαµορφώνονται περιοχές, πόλεις,
ολόκληρες τουριστικές περιφέρειες µε υπέρµετρες τουριστικές
ξενοδοχειακές εγκαταστάσεις χωρίς αντίστοιχης δυναµικότητας
ενεργειακή, υδροδοτική, αποχετευτική ή και εσωτερική µεταφο-
ρική κάλυψη.

Είναι γεγονός ότι ο τουρισµός στη χώρα µας αναπτύχθηκε
αξιοποιώντας τις χαµηλές τιµές, τον ήλιο και τη θάλασσα, την εκ-
µετάλλευση της πολιτιστικής και αρχαιολογικής µας κληρονο-
µιάς. Με την είσοδο βεβαίως του ευρώ αρχίζει µία αναµόρφωση
του λεγόµενου τουριστικού πακέτου µε ιδιαίτερη έµφαση στον
ποιοτικό τουρισµό και στην αλλαγή του µοντέλου αξιοποιώντας
νέες τουριστικές δραστηριότητες, νέες µορφές τουρισµού. Σε
συνθήκες κρίσης είναι φανερό, όπως και ο ίδιος ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Τουρισµού εκτιµά, ότι σε παγκόσµιο επίπεδο θα µει-
ωθούν τα τουριστικά ταξίδια. Και µάλιστα, πολύ περισσότερο,
επηρεάζει αυτή η διαδικασία τη χώρα µας από τη στιγµή που το
βασικό τουριστικό ρεύµα, πάνω από το 55% των ξένων τουρι-
στών προέρχεται από έξι χώρες, τη Γερµανία, τη Μεγάλη Βρε-
τανία, τις Ηνωµένες Πολιτείες, τη Γαλλία, την Ιταλία και τη Ρωσία,
χώρες όπου ουσιαστικά η εργατική τάξη, τα πλατιά λαϊκά στρώ-
µατα αντιµετωπίζουν ιδιαίτερη επίθεση ως συνέπεια της καπιτα-
λιστικής κρίσης. Και βεβαίως, ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Τουρισµού αλλά και άλλοι παράγοντες στο χώρο εκτιµούν ότι θα
ευνοηθούν µέσα απ’ αυτή τη διαδικασία χώρες µε χαµηλές τιµές
και χώρες που έχουν νοµίσµατα εκτός της Ζώνης του ευρώ στην

ευρύτερη περιοχή.
Όµως δεν είναι µόνο αυτή η συνέπεια της κρίσης. Οι όποιες

επιπτώσεις, µικρότερες ή µεγαλύτερες, θα προκύψουν στο ει-
σερχόµενο ρεύµα. Αντίθετα, αξιοποιούνται οι συνθήκες της κρί-
σης, οι συνέπειες της καπιταλιστικής κρίσης για να επιταχυνθούν
οι καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις, για να επιταχυνθεί ουσιαστικά
η ενίσχυση της δράσης του µεγάλου κεφαλαίου, των µονοπω-
λιακών οµίλων στο χώρο του τουρισµού. Άλλωστε η τάση η οποία
παρατηρείται τα τελευταία χρόνια επιτάχυνσης της διαδικασίας
συγκέντρωσης και µεγέθυνσης της κεφαλαιοποίησης στον ξε-
νοδοχειακό κλάδο θα ενισχυθεί ακόµα περισσότερο το επόµενο
διάστηµα και εξαιτίας της κρίσης από τη στιγµή µάλιστα που εκτι-
µάται ότι υπάρχει υπερπληθώρα προσφοράς ξενοδοχειακών κλι-
νών, η οποία υπερβαίνει µάλιστα µε βάση ορισµένες µελέτες και
το 85% της τρέχουσας ζήτησης. Άρα, οι ξενοδοχειακές µονάδες
που βρίσκονται στο περιθώριο αυτών των διαδικασιών θα οδη-
γηθούν είτε στο να αναστείλουν τη δραστηριότητα είτε να εξα-
γοραστούν και να συγχωνευτούν από µεγαλύτερες επιχειρήσεις.
Αυτό θα έχει ως συνέπεια µικρές οικογενειακές επιχειρήσεις στο
χώρο της ξενοδοχείας να αναστείλουν τη δραστηριότητά τους.

∆εύτερη επίπτωση, η οποία θα εµφανισθεί και η οποία θα οδη-
γήσει προς αυτήν την κατεύθυνση, θα είναι ότι οι ευνοηµένοι απ’
αυτές τις συνθήκες της κρίσης θα είναι οι µεγάλοι tour operators
οι οποίοι ελέγχουν στη χώρα µας ένα σηµαντικό τµήµα του ει-
σερχόµενου µαζικού τουρισµού, µπορούν να καθορίσουν τους
προορισµούς βάσει των ιδιαίτερων συµφερόντων τους αλλά και
ταυτόχρονα, συνδιαχειρίζονται µεγάλα ξενοδοχειακά συγκροτή-
µατα στην ευρύτερη περιοχή. Επιβάλλουν τις διαθέσεις όσον
αφορά τη τιµολογιακή πολιτική για την υπογραφή συµβολαίων.
Ήδη έχουν υπογράψει συµβόλαια µε µειωµένες τιµές από 10%
έως και 25% ανάλογα µε τη διαπραγµατευτική ισχύ των ξενοδο-
χειακών οµίλων. Και όσο πιο µικρός είναι ο ξενοδόχος τότε µι-
κρότερη διαπραγµατευτική ισχύ έχει απέναντι στον tour operator.

Αυτό έχει ως συνέπεια να διευρυνθεί η ψαλίδα –αυτή είναι η
τρίτη συνέπεια- ανάµεσα στους αλλοδαπούς και στους Έλληνες
τουρίστες. Έτσι, λοιπόν, παρατηρούνται ακόµα και αυξήσεις στις
τιµές που απευθύνονται στην εγχώρια αγορά, µε αποτέλεσµα να
διευρύνεται όλο και περισσότερο το τµήµα αυτό της λαϊκής οι-
κογένειας η οποία δεν µπορεί να κάνει διακοπές. Υπολογίζεται
ότι πάνω από 50% των Ελλήνων δεν µπορούν να πάνε διακοπές
γιατί δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα. Επίσης, ένα µεγάλο
τµήµα απ’ αυτούς που πάνε διακοπές πηγαίνει σε συγγενικά πρό-
σωπα ή περιορίζει ακόµα περισσότερο το χρόνο των διακοπών
του. Έτσι, λοιπόν, θα έχουµε ακόµα µεγαλύτερη επίπτωση σε
βάρος του δικαιώµατος για τις διακοπές των πλατιών λαϊκών
στρωµάτων και της νεολαίας.

Αλλά και εξίσου σηµαντική συνέπεια, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ
είναι ότι θα αξιοποιηθούν οι επιπτώσεις από την κρίση για να γε-
νικευθεί η επίθεση ενάντια στα εναποµείναντα εργασιακά και
ασφαλιστικά δικαιώµατα και τις κατακτήσεις των εργαζόµενων
στον κλάδο. Η καταστρατήγηση των συλλογικών συµβάσεων, η
διεύρυνση των ευέλικτων και άτυπων µορφών απασχόλησης, η
ανασφάλιστη εργασία, η καταστρατήγηση του ωραρίου, η τρο-
µοκρατία στους εργασιακούς χώρους θα αξιοποιηθούν ακόµη
περισσότερο για τη συµπίεση της τιµής της εργατικής δύναµης
και την αύξηση της εκµετάλλευσης. Ήδη βγαίνουν στη δηµοσιό-
τητα συµβάσεις που καλούνται να υπογράψουν οι νέοι που όχι
µόνο δεν υπηρετούν, δεν αποδέχονται την ίδια την εργατική νο-
µοθεσία, αλλά προσβάλλουν ακόµη και την ίδια την ανθρώπινη
αξιοπρέπεια. Ζήτησαν ότι πρέπει να έχουν ολική αποτρίχωση άν-
δρες και γυναίκες και µάλιστα θα ελέγχονται! Και άλλοι οµιλη-
τές από το ΚΚΕ θα αναφερθούν σε παρόµοια γεγονότα, σε
παρόµοια περιστατικά που λαµβάνουν χώρα το τελευταία διά-
στηµα και βλέπουν το φως της δηµοσιότητας.

Απ’ αυτήν την άποψη, η Κυβέρνηση προχωράει ταχύτατα στο
να ικανοποιήσει τις ανάγκες του µεγάλου κεφαλαίου. ∆εν είναι
τυχαίο ότι προσφέρει «γη και ύδωρ» για να αναβαθµιστεί το του-
ριστικό προϊόν, για να προωθήσει τις εναλλακτικές µορφές του-
ρισµού. Προσφέρει «γη και ύδωρ» στο µεγάλο κεφάλαιο. ∆εν
είναι τυχαίο ότι δροµολογεί το ειδικό χωροταξικό σχέδιο για τον
τουρισµό, το οποίο είναι κοµµένο και ραµµένο στις ανάγκες των
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κεφαλαιοκρατών, διευκολύνει την αλλαγή της χρήσης γης και τη
συγκέντρωσή της, αναιρεί τους όποιους περιορισµούς στην προ-
στασία του περιβάλλοντος, διευκολύνει την παραχώρηση τους
κεφαλαιοκράτες για επιχειρηµατική αξιοποίηση των ορεινών
όγκων, των ακτών και των αιγιαλών, πριµοδοτεί τις µεγάλες επεν-
δύσεις για τα ξενοδοχεία πολυτελείας, για τη θαλασσοθεραπεία,
για το συνεδριακό τουρισµό και τις τουριστικές κατοικίες. ∆εν
φτάνουν όµως µόνο αυτά. Πάνω από 1.000.000.000 ευρώ έχουν
ενισχυθεί τα επενδυτικά σχέδια στον τουρισµό, νέα πακέτα και
προγράµµατα προς όφελος των τουριστικών επιχειρηµατιών,
όπως για παράδειγµα το πρόγραµµα δωρεάν απασχόλησης για
δύο µήνες Μάρτη και Απρίλη, το πρόγραµµα της µαθητείας, το
οποίο χτυπάει οποιαδήποτε εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα, πενήντα εκατοµµύρια για τους απασχολούµενους, για τους
δύο µήνες προσφέρει σαράντα πέντε για τα προγράµµατα κα-
τάρτισης στο µεγάλο κεφάλαιο. Και βεβαίως το ΠΑΣΟΚ στην ίδια
ρότα και στην ίδια λογική κινείται, πριµοδοτώντας ουσιαστικά νέα
µέτρα προς όφελος του µεγάλου κεφαλαίου, αµφισβητώντας ερ-
γασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.

Το ΚΚΕ αντιµετωπίζει τον τουρισµό ως βασική δραστηριότητα,
τον βλέπει σε αναλογία µε τη βιοµηχανική και την αγροτική πα-
ραγωγή, µε τις ενεργειακές, υδροδοτικές, αποχετευτικές και µε-
ταφορικές υποδοµές οι οποίες χρειάζονται, σε αναλογία µε τις
ανάγκες της εκπαίδευσης και της ειδίκευσης του εργατικού δυ-
ναµικού, σε ισορροπία µε τη φύση και απ’ αυτήν την άποψη το-
νίζει ότι χρειάζεται κεντρικός σχεδιασµός, ενεργητική συµµετοχή
των εργαζόµενων και κοινωνικός έλεγχος. Για να γίνει αυτό όµως
εφικτό, χρειάζεται οι µεγάλες ξενοδοχειακές µονάδες και η υπό-
λοιπη δράση στο χώρο του τουρισµού να αποτελέσουν, να γί-
νουν κοινωνική λαϊκή περιουσία. Μόνο κάτω απ’ αυτές τις
προϋποθέσεις µπορεί να ικανοποιηθεί το καθολικό δικαίωµα στον
τουρισµό, στην αναψυχή και στις διακοπές για τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα. Στο πλαίσιο αυτό προβάλλουµε και προτείνουµε µέσα
από τη συγκεκριµένη επερώτηση ένα σύνολο στόχων πάλης σή-
µερα, οι οποίοι είναι εφικτοί, είναι ρεαλιστικοί και µπορούν να
διεκδικηθούν και να απαιτηθούν από το ίδιο το οργανωµένο ερ-
γατικό λαϊκό κίνηµα και τη νεολαία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ,
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Το λόγο έχει η κ. Σοφία Καλαντίδου για πέντε λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πίσω από τα λαµπερά πολυτελή

καταλύµατα κρύβεται το σκοτάδι της υπερεκµετάλλευσης των
εργαζοµένων στον τουρισµό και ο αποκλεισµός της συντριπτι-
κής πλειονότητας των εργατικών οικογενειών από το όνειρο των
διακοπών. Η ποιότητα των υπηρεσιών στον τουρισµό, για την
οποία θα γίνει πολύς λόγος, κατά την άποψή µας, περνάει και
µέσα από τη λύση των οξυµένων προβληµάτων των εργαζόµε-
νων. Η ανάπτυξη του τουρισµού συνοδεύτηκε µε όξυνση των
προβληµάτων των εργαζόµενων. Σήµερα η µείωση του τουριστι-
κού ρεύµατος, οι επιπτώσεις δηλαδή από την καπιταλιστική
κρίση θα αξιοποιηθούν από τους εργοδότες για ακόµη παρα-
πέρα επίθεση ενάντια στα εναποµείναντα εργατικά και ασφαλι-
στικά δικαιώµατα.

Στον επισιτισµό-τουρισµό απασχολούνται περίπου οκτακόσιες
πενήντα χιλιάδες µισθωτοί εργαζόµενοι, αυτοαπασχολούµενοι
εργοδότες και συνβοηθούντα µέλη οικογενειών. Περίπου εκατόν
τριάντα επτά χιλιάδες είναι οι εργαζόµενοι στα ξενοδοχεία.

Οι εργασιακές σχέσεις, κύριοι Βουλευτές, είναι ένα µωσαϊκό.
Ελάχιστοι απασχολούνται µε οκτάωρο, κυρίως στις επιχειρήσεις
συνεχούς λειτουργίας. Πάνω από το 80% των εργαζόµενων απα-
σχολείται εποχιακά. Η διάρκεια της απασχόλησής του φθάνει
µέχρι τους έξι µήνες στην καλύτερη περίπτωση. Είναι ανασφά-
λιστοι στην έναρξη και στη λήξη αυτής της περιόδου κατά κα-
νόνα, έτσι ώστε να έχει πάρει τεράστιες διαστάσεις η
ανασφάλιστη εργασία. Το πενθήµερο εφαρµόζεται σε ελάχιστες
περιπτώσεις. Ιδιαίτερα τα καλοκαίρια τα ρεπό δεν υπάρχουν.

Έχουµε συµβάσεις ορισµένου χρόνου από δύο έως έξι µήνες
και αυτό αν δείξει ο εργαζόµενος καλή διαγωγή, αν δουλέψει,
για παράδειγµα, το Πάσχα χωρίς να πληρωθεί, αν πάει έξτρα κά-
ποιες µέρες χωρίς αµοιβή, χωρίς ασφάλιση.

Υπάρχουν οι συµβάσεις ωροµισθίου, που καλύπτουν βασικές
ανάγκες στην αιχµή της δουλειάς και απασχολούν τους εργαζό-
µενους από τέσσερις έως δέκα ώρες, οι συµβάσεις µιας µέρας,
οι συµβάσεις έξτρα, που καλύπτουν πάγιες ανάγκες. Η απασχό-
ληση των εργαζόµενων φθάνει και τις τριάντα µέρες του µήνα.
Στο τέλος της µέρας ειδοποιούνται για την άλλη. ∆εν δικαιούνται
προσαυξήσεις εορτών, βραδινής εργασίας, δεν παίρνουν άδεια,
δεν δικαιούνται να αρρωστήσουν.

Τα τελευταία χρόνια βέβαια έχουµε και άλλες µορφές απα-
σχόλησης, να το πούµε έτσι, αν θέλετε εκµετάλλευσης θα έλεγα
εγώ. Έχουµε την εισαγωγή πολλών νέων από τις σχολές τουρι-
στικών επαγγελµάτων, όπως ισχυρίζονται, από τις πρώην σοσια-
λιστικές χώρες µε το πρόσχηµα της µαθητείας για πρακτική
άσκηση. Απασχολούνται πολλές ώρες την ηµέρα για όλη την πε-
ρίοδο την τουριστική µε αµοιβή 300 µε 400 ευρώ.

Το ίδιο όµως γίνεται και µε τους σπουδαστές των δηµόσιων
και ιδιωτικών σχολών των τουριστικών επαγγελµάτων εδώ στην
χώρα µας. Οι διάφορες ιδιωτικές σχολές δυστυχώς, κύριε
Υπουργέ, λειτουργούν σαν δουλεµπορικά γραφεία και στέλνουν
τους σπουδαστές υποτίθεται για πρακτική. Με το πρόσχηµα, λοι-
πόν, της πρακτικής οι εργοδότες εξασφαλίζουν φθηνή εργατική
δύναµη. ∆εν έχουν άλλους εργαζόµενους. Αυτοί οι µαθητές δου-
λεύουν τα ξενοδοχεία, µε ασφάλιση µόνο για επαγγελµατικό κίν-
δυνο.

Μεγάλες διαστάσεις παίρνει η δουλειά µέσω εργολάβων. Τα
µισθολογικά, εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα των εργα-
ζόµενων στους εργολάβους είναι πολύ πιο κάτω από των άλλων
εργαζόµενων στα ξενοδοχεία.

Τέτοια περίπτωση, εργολαβική, είναι και τα λεγόµενα «πα-
κέτα». Απασχολούνται όµως κυρίως στις κουζίνες. Ο επικεφαλής
είναι και ο εργολάβος. Παίρνει τη δουλειά για συγκεκριµένο
ποσό. Φέρνει την οµάδα του και αφού πάρει την µερίδα του λέ-
οντος από το ποσό κανονίζει τις αποδοχές τους, που είναι όχι
απλώς πολύ πίσω από τις ανάγκες αλλά πολύ πίσω από τις συλ-
λογικές συµβάσεις.

Υπάρχει και µία άλλη µορφή. Μέσω γραφείων, νέοι άνθρωποι
έρχονται για ένα µήνα -κυρίως από Αγγλία και Γαλλία- δουλεύουν
έξι µε οκτώ ώρες την ηµέρα, χωρίς αµοιβή, τους παραχωρείται
στέγη και τροφή, για να κάνουν δήθεν διακοπές.

Τώρα να µην µιλήσουµε για το συνταξιοδοτικό. Μόνο ένα πα-
ράδειγµα θα πω. Οι εποχικοί στην καλύτερη περίπτωση µε εκατό
ένσηµα το χρόνο θα πάρουν σύνταξη σε σαράντα πέντε χρόνια
αφού χρειάζονται τεσσεράµισι χιλιάδες ένσηµα.

Απέναντι σ’ αυτή την κατάσταση οι εργαζόµενοι πρέπει να ορ-
γανώσουν κατ’ αρχήν τα συνδικάτα τους, να οργανώσουν την
πάλη τους, να διεκδικήσουν το δικαίωµα στην ξεκούραση και στη
ζωή, πρώτα να αντιµετωπίσουν την παραβίαση των συλλογικών
συµβάσεων, την εντατικοποίηση, την τροµοκρατία. ∆είτε αυτά τα
κατάπτυστα συµφωνητικά εργασίας και αρκεί µόνο αυτό για να
καταλάβετε τι τροµοκρατία υπάρχει σ’ αυτούς τους λαµπερούς
χώρους. Πρέπει να διεκδικήσουν, µέσα απ’ ένα πλαίσιο που να
ανταποκρίνεται στις ανάγκες της λαϊκής οικογένειες, σταθερή
και µόνιµη δουλειά, µε 1.400 ευρώ βασικό µισθό, τριάντα µέρες
άδεια για όλους τους εργαζόµενους, µε έναν µισθό σαν επίδοµα
αδείας, δηµόσιες και δωρεάν παιδικές κατασκηνώσεις, δωρεάν
διακοπές και ιαµατικό τουρισµό για τους συνταξιούχους, προ-
γράµµατα κοινωνικού τουρισµού για όλους και όχι προγράµµατα
πραγµατικά ρουσφετολογικά, που περνούν και µέσα από τις συν-
δικαλιστικές οργανώσεις, ελεύθερη και δωρεάν πρόσβαση στις
ακτές.

Εµείς δεν µασάµε τα λόγια µας! Ο τουρισµός, όσο παραµένει
στα χέρια των ισχυρών µονοπωλίων τόσο θα χειροτερεύουν οι
εργασιακές σχέσεις, οι εργασιακές συνθήκες για τους εργαζό-
µενους, τόσο οι διακοπές θα είναι άπιαστο όνειρο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πάρα

πολύ τη συνάδελφο κ. Καλαντίδου.
Ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Πρωτούλης έχει το λόγο επίσης για

πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, είπε ξανά ο εισηγητής µας ότι για εµάς δεν µπαίνει
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ζήτηµα αφορισµού της τουριστικής οικονοµίας και της οικονοµι-
κής δραστηριότητας µέσω του τουρισµού.

Θεωρούµε όµως αδιαπραγµάτευτο το δικαίωµα των εργαζό-
µενων και των οικογενειών τους στον τουρισµό. Ακριβώς αυτό
το δικαίωµα είναι που θυσιάζεται στην κατεύθυνση της ανάπτυ-
ξης του τουριστικού τοµέα µε µοχλό το κέρδος. ∆εν µπαίνει ζή-
τηµα ότι είναι µόνο άπιαστο όνειρο για χιλιάδες οικογένειες και
τα παιδιά τους ο τουρισµός, οι διακοπές, η ανάπαυση και η ψυ-
χαγωγία.

Ιδιαίτερα για τη νεολαία –το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά και οι
υπόλοιποι Βουλευτές από τις περιφέρειές σας- οι µήνες των δια-
κοπών από την εκπαιδευτική διαδικασία για τη συντριπτική πλει-
ονότητας των παιδιών των εργατικών λαϊκών οικογενειών είναι
µήνες δουλειάς, είναι µήνες εργασίας ή συνέχισης της εργασίας
τους, αφού, για παράδειγµα, µέχρι και 60% φθάνουν οι νέοι που
σπουδάζουν στα ΤΕΙ και δουλεύουν παράλληλα µε τις σπουδές
τους και πάνω από 20% οι νέοι που φοιτούν στα ΑΕΙ και που δου-
λεύουν παράλληλα µε τις σπουδές τους.

Πολύ µεγάλο κοµµάτι των σπουδαστών της νεολαίας δουλεύει
στον κλάδο του τουρισµού και του επισιτισµού και δουλεύει µε
τους όρους και τις προϋποθέσεις που ανέφεραν και οι προη-
γούµενοι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Ποιο είναι το ζήτηµα που βάζουµε και θέλουµε να φωτίσουµε
ιδιαίτερα; Το τουριστικό κεφάλαιο αυτή τη στιγµή βρίσκεται στην
πρωτοπορία. Έχει επιλεχθεί µάλιστα ο κλάδος του τουρισµού
σαν εµπροσθοφυλακή για να περάσουµε µέτρα, τα οποία απο-
φασίστηκαν από τη στρατηγική της Λισαβόνας και βέβαια εξει-
δικεύονται χρόνο µε το χρόνο.

Η τελευταία τέτοια προσπάθεια έγινε στη Σύνοδο της Πράγας,
πριν τις Ευρωεκλογές, όπου η Κυβέρνηση συµφώνησε σε µια
σειρά µέτρα, ένα από τα οποία είναι η σηµαντική αύξηση του
αριθµού µαθητειών και περιόδων άσκησης υψηλής ποιότητας
έως το τέλος του 2009, για να ενισχυθεί η κερδοφορία των µε-
γάλων επιχειρήσεων.

Ο κλάδος του τουρισµού έχει επιλεχθεί να είναι η εµπροσθο-
φυλακή, ακριβώς στην εφαρµογή αυτού του µέτρου. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει αύξηση της απλήρωτης, της κακοπληρωµένης
δουλειάς, δηλαδή αύξηση της τζάµπα εργασίας για τους µεγα-
λοεργοδότες. Αναφέρθηκε σ’ αυτό και η Βουλευτής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφία Καλαντίδου.

Αυτή τη στιγµή χιλιάδες σπουδαστές των ΙΕΚ, των Τ.Ε.Ι., των
Επαγγελµατικών Σχολών και των Επαγγελµατικών Λυκείων για
όλη την τουριστική περίοδο έχουν παραδοθεί στην κυριολεξία
στα χέρια των µεγαλοξενοδόχων για δωρεάν, ανασφάλιστη ερ-
γασία, µε την ψεύτικη ταµπέλα της πρακτικής άσκησης, υπο-
γράφοντας µια κατάπτυστη σύµβαση εργασίας –την έχω εδώ
µπροστά µου- που έχει µετατρέψει όλες αυτές τις σχολές –θα
µου επιτρέψετε- από εκπαιδευτικά ιδρύµατα σε «δουλεµπορικά
γραφεία».

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ε, όχι κι έτσι!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Μάλιστα, υπάρχουν πάρα πολλές κα-

ταγγελίες για κόσµο που φέρνουν οι ξενοδόχοι µέσα στα ξενο-
δοχεία τους, κάτω από τη δαµόκλειο σπάθη της ανεργίας.
Πληρώνουν αυτόν τον κόσµο µε αυτή τη σύµβαση της µαθητείας
και τον ονοµατίζουν σπουδαστή, που σε αρκετές περιπτώσεις
δεν έχει καµµία τέτοια σχέση.

Οι µισοί σπουδαστές είναι ανήλικα παιδιά; Είναι ανήλικα παι-
διά, είναι κάτω των δεκαοκτώ ετών και δουλεύουν όλη την ηµέρα
για το ποσό των 380 ευρώ το µήνα. Όλη την ηµέρα! Ασφάλιση;
Μόνο για τον κίνδυνο του ατυχήµατος. Βιβλιάριο ασθενείας, µετά
δεν θα έχουν για γιατρό; Για ασφάλιση και για σύνταξη βέβαια
ούτε καν λόγος.

Υπάρχουν καταγγελίες σπουδαστών για τη διαµονή τους, ότι
τους βάζουν να µένουν δίπλα στα λεβητοστάσια που έχουν δια-
µορφωθεί σε δωµάτια, δίπλα στους ηλεκτρικούς πίνακες των ξε-
νοδοχείων. Αρκετά απ’ αυτά τα παιδιά κρατούνται όµηροι.
Ξέρετε ότι τα έξοδα για να µεταφερθούν στη Ρόδο και στην Κέρ-
κυρα κρατούνται από τον πρώτο µισθό των σπουδαστών και τους
επιστρέφονται στο τέλος της σεζόν.

Εποπτεία; Καµµία. Εποπτεία δεν υπάρχει, παρά µόνο για τα
µάτια του κόσµου. Προβλέπονται τρεις εποπτείες, για να δουν

πώς διαβιούν, αν απασχολούνται, πώς απασχολούνται, αν µα-
θαίνουν να τηρείται ακόµα και αυτή η κατάπτυστη σύµβαση της
σχολής τρεις φορές όλο το καλοκαίρι σε µέρα και ώρα γνωστή
για τους ξενοδόχους.

Οι απειλές πάνε και έρχονται. ∆ίπλα στα επίσηµα πλέον δου-
λεµπορικά γραφεία υπάρχουν και άλλα ιδιωτικών εταιρειών για
τη µαθητεία. Υπάρχουν και ορισµένες οµολογίες γι’ αυτό.

Η πρώτη οµολογία είναι από το ∆ιευθυντή του ΟΤΕΚ στην επι-
στολή που στέλνει προς τις επιχειρήσεις, όπου στο τέλος γρά-
φει: «Επίσης, οφείλουµε να τονίσουµε ότι επειδή τα προβλήµατα
που εµφανίζονται συνήθως και τα οποία δυσκολεύουν εξαιρετικά
τη συνεργασία µεταξύ επιχειρήσεων και ασκούµενων έχουν
σχέση µε τους όρους διαβίωσης και τη µη τήρηση του προ-
γράµµατος πρακτικής άσκησης, παρακαλούµε να δοθεί βαρύ-
τητα από µέρους σας στα παραπάνω θέµατα για τη διευκόλυνση
όλων».

Επίσης, στη δεύτερη επιστολή για το πρόγραµµα πρακτικής
άσκησης αυτών των επαγγελµατικών σχολών στον πρόλογο γρά-
φει ότι δεν θα πρέπει να χρησιµοποιούν τα ξενοδοχεία τους
ασκούµενους µόνο για την κάλυψη των αναγκών, αλλά να επο-
πτεύουν τη σωστή εκπαίδευσή τους.

Αυτή είναι οµολογία, εµµέσως πλην σαφώς, της κατάστασης
που επικρατεί µε τη µαθητεία. Πολύ περισσότερο εµείς δεν µπο-
ρούµε να ανεχτούµε ο κλάδος του τουρισµού να είναι η εµπρο-
σθοφυλακή και να ακολουθήσουν και οι υπόλοιποι κλάδοι αυτό
το µοντέλο ανάπτυξης. ∆ηλαδή, την κρίση να την πληρώσει η νε-
ολαία, να την πληρώσει όχι µόνο µε την αφαίρεση του δικαιώµα-
τος στις διακοπές, αλλά να την πληρώσει µε την αφαίρεση του
δικαιώµατος στη δουλειά, να την πληρώσει µε την αφαίρεση των
δικαιωµάτων συνολικά µπροστά στο µέλλον της.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ιωάννη Πρωτούλη.

Ακολουθεί ο συνάδελφος Βουλευτής Κερκύρας, ο κ. Χαράλα-
µπος Χαραλάµπους, να πρωτολογήσει για πέντε λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κόµιζα πραγµατικά γλαύκας

εις Αθήνας αν επαναλάβω ότι ο τουρισµός είναι µια ιδιαίτερη οι-
κονοµική δραστηριότητα, η οποία, όµως, εξαρτάται από πάρα
πολλούς και πολύ ευµετάβλητους παράγοντες. Έτσι, για τον
λόγο αυτό εµείς θεωρούµε πολύ παραπλανητική τη θέση και των
προηγούµενων κυβερνήσεων και της τωρινής ότι ο τουρισµός
αποτελεί τη βαριά βιοµηχανία της χώρας µας, ότι ο τουρισµός
αποτελεί πηγή πλουτισµού για τη χώρα µας.

∆εν θα ξεχάσω ποτέ κάποια Υπουργό Τουρισµού η οποία πε-
ριχαρής δήλωνε ότι η χώρα µας εκείνη τη χρονιά κέρδισε
12.000.000.000 ευρώ, άρα –έλεγε- 1.000.000.000 ευρώ το µήνα.
Υπονοούσε µε αυτό τον τρόπο ότι ο ελληνικός λαός και αυτοί
που άµεσα δραστηριοποιούνται στον τουρισµό, οι ξενοδοχοϋ-
πάλληλοι και οι µικροµεσαίοι επαγγελµατοβιοτέχνες του τουρι-
σµού, καρπώθηκαν 1.000.000.000 ευρώ.

Βέβαια, η αλήθεια ήταν άλλη και πολύ πικρή, ότι τα χρήµατα
που προέρχονται από τον τουρισµό τα καρπώνονται µεγάλοι µο-
νοπωλιακοί όµιλοι που ασχολούνται µε τον τουρισµό, µεγάλοι
tour operators, µεγάλοι ξενοδοχειακοί όµιλοι.

Επίσης, η µονοκαλλιέργεια η οποία συστηµατικά καλλιεργή-
θηκε στον τουρισµό σε ορισµένες περιοχές της χώρας µας,
όπως είναι η Κέρκυρα, η Ρόδος και αλλού, ουσιαστικά έβλαψε
και βλάπτει σηµαντικά τον ελληνικό λαό. Βέβαια αυτό έγινε µέσα
από τα χρόνια σχέδια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα οποία σχε-
δίαζαν τη µείωση του αγροτικού πληθυσµού στη χώρα µας. Έτσι
αυτή τη στιγµή στην Κέρκυρα δεν υπάρχει καθόλου πρωτογενής
τοµέας και εποµένως, δεν υπάρχει ούτε δευτερογενής τοµέας.

Ο τρόπος ανάπτυξης του τουρισµού είναι βέβαια κάτι το οποίο
συζητείται, αλλά ιδιαίτερα στην Κέρκυρα –και θεωρώ και σε πολ-
λές άλλες περιοχές της χώρας µας- είναι πολύ βλαπτικός για το
λαό της Κέρκυρας, για τον ελληνικό λαό και τα λαϊκά στρώµατα
και βέβαια πολύ κερδοφόρος, όπως είπα πριν, για τους µεγαλο-
ξενοδόχους. Έτσι αυτή τη στιγµή το σύστηµα το οποίο επικρα-
τεί όσον αφορά την τουριστική διακίνηση στην Κέρκυρα είναι
σχεδόν το σύστηµα all inclusive, το γνωστό σύστηµα που κλείνει
τους τουρίστες µέσα σ’ ένα ξενοδοχείο και τους προσφέρει τα
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πάντα µε αποτέλεσµα κανένας απ’ αυτούς να µην φεύγει για να
γνωρίσει και την Κέρκυρα καθώς και το σύστηµα µέσα από τις
κρουαζιέρες.

Θα µου πείτε, είναι κακό χίλιοι, χίλιοι πεντακόσιοι, δύο χιλιάδες
τουρίστες καθηµερινά να επισκέπτονται ένα νησί; Όχι, αλλά είναι
κακός ο τρόπος που το επισκέπτονται. Ουσιαστικά θυµίζει µαφία
ο τρόπος µε τον οποίο διακινούνται οι τουρίστες από τα κρουα-
ζιερόπλοια. Μέσα από εκδροµές οργανωµένες από δύο έως
τρεις τουριστικούς πράκτορες που ελέγχουν το κύκλωµα της
κρουαζιέρας, τους πηγαίνουν σε όποια µαγαζιά εκείνοι θέλουν,
σε όποια εστιατόρια εκείνοι θέλουν και βέβαια οι υπόλοιποι µι-
κροεπαγγελµατοβιοτέχνες του τουρισµού βλέπουν τους τουρί-
στες µε το κιάλι.

Το τι βιώνει ο ξενοδοχοϋπάλληλος στις µέρες µας, ιδίως όταν
επικαλούνται και την καπιταλιστική οικονοµική κρίση, αναπτύ-
χθηκε από τη συντρόφισσά µου, την κ. Καλαντίδου. Όµως,
παρ’όλα αυτά, θα µου επιτρέψετε να πω και εγώ δύο-τρία λόγια.

Αυτή τη στιγµή, υπάρχουν σοβαρές καταγγελίες από το ταξικό
Σωµατείο των Ξενοδοχοϋπαλλήλων στην Κέρκυρα ότι δεν υπάρ-
χει άρθρο της εργατικής νοµοθεσίας που να µην παραβιάζεται.
Η Κυβέρνηση σηκώνει ψηλά τα χέρια στην καλύτερη περίπτωση,
αλλά ουσιαστικά υποβοηθεί αυτό, διότι τη συµφέρει τους σύµ-
µαχούς της, τους µεγαλοξενοδόχους, το καπιταλιστικό κεφάλαιο
να το υποστηρίζει και έτσι, ουσιαστικά, αποδιοργάνωσε κάθε µη-
χανισµό, έστω και τον πιο υποτυπώδη, ελέγχου των εργασιακών
σχέσεων.

Αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, το ΣΕΠΕ στην Κέρκυρα έχει
τον απίθανο αριθµό των τριών Επιθεωρητών Εργασίας για να
ελέγξουν δεκάδες χιλιάδες επιχειρήσεις στην Κέρκυρα, για να
ελέγξουν πάνω από τετρακόσια και πεντακόσια ξενοδοχεία. Κα-
ταλαβαίνετε ότι αυτό οδηγεί στην ασυδοσία, χρωστούνται δε-
δουλευµένα, δε µπαίνουν ένσηµα, υπάρχει η είσοδος πολλών
ξένων εργαζοµένων και αυτό δεν είναι τίποτε άλλο από την υλο-
ποίηση στην πράξη της µιας από τις τέσσερις ελευθερίες του
Μάαστριχτ, που είναι η ελεύθερη διακίνηση του ανθρώπινου δυ-
ναµικού, που εξειδικεύτηκε, βέβαια, µέσα από την εγκληµατική
Συνθήκη Μπολκεστάιν.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ το συ-

νάδελφο κ. Χαραλάµπους.
Πριν δώσω το λόγο στον κ. Σταύρο Σκοπελίτη, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του
Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, εξήντα πέντε Ανθυπασπι-
στές και τρεις Αξιωµατικοί του Κέντρου Εκπαίδευσης ΠΑΛΑΣΚΑ.

Εµείς είµαστε υπερήφανοι για σας. Καλωσορίσατε.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Σταύ-
ρος Σκοπελίτης ως οµιλητής έχει το λόγο για πέντε λεπτά στην
πρωτολογία του.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι καθαρό και για τον πλέον αδαή ότι για άλλο τουρισµό µι-

λάµε εµείς στο Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας και για άλλο
τουρισµό µιλάει η Κυβέρνηση, αλλά και η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση.

Εµείς µιλάµε για ένα τουρισµό που στο κέντρο της προσοχής
του έχει τον παράγοντα άνθρωπο, τον εργαζόµενο άνθρωπο µά-
λιστα που αναπτύσσεται στην κατεύθυνση της ικανοποίησης των
αναγκών του, ανάγκες που έχουν σχέση µε την ανάπαυσή του,
την προαγωγή της υγείας του, την αναψυχή του, τη γνωριµία του
µε άλλους τόπους και πολιτισµούς. Γι’ αυτό τον τουρισµό µιλάµε
εµείς.

Εσείς αντιµετωπίζετε τον τουρισµό αποκλειστικά και µόνο σαν
οικονοµική δραστηριότητα -βιοµηχανία, µάλιστα, τον ονοµάζετε-
και έτσι από κοινωνικό αγαθό τον έχετε µετατρέψει σε εµπόριο.
Και όπως από κάθε εµπόριο, εκείνο που προσδοκάτε, εκείνο που
επιδιώκετε είναι το κέρδος. Και σ’ αυτό βρίσκεται και η αιτία που
στερούνται όλο και περισσότερο αυτό το αγαθό οι εργαζόµενοι
και οι πλατιές λαϊκές µάζες.

Από την άλλη µεριά, η τέτοια αντιµετώπιση του τουρισµού

οδήγησε σε ανεπανόρθωτες ζηµιές στο περιβάλλον της χώρας
µας γενικά και ιδιαίτερα των νησιών µας, ζηµιές-εγκλήµατα πραγ-
µατικά, που έχουν να κάνουν µε καταπατήσεις αιγιαλών, παρα-
λιών, ορεινών όγκων, µε πολεοδοµικές παραβάσεις, εγκλήµατα
που όχι µόνο µένουν ατιµώρητα, αλλά και επιβραβεύονται, όπως
έγινε και πρόσφατα µε ένα νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρνηση
και ψηφίστηκε την περασµένη εβδοµάδα στη Βουλή και µε το
οποίο δίνουν το σήµα του ΕΟΤ στις επιχειρήσεις που είχαν πο-
λεοδοµικές και άλλες παραβάσεις.

Επίσης, όπως αναφέρουµε και στην επίκαιρη επερώτησή µας,
η ανάπτυξη υποδοµών για την κάλυψη του τουρισµού και ιδιαί-
τερα του αλλοδαπού, που συγκυριακά γνώρισε ανάπτυξη, δε συ-
νοδεύτηκε από αντίστοιχη ανάπτυξη του συνόλου των υποδοµών
-και αναφέροµαι σε υποδοµές που έχουν σχέση µε την ύδρευση,
την αποχέτευση κ.λπ., µε αποτέλεσµα να έχουν δηµιουργηθεί
ανυπέρβλητα προβλήµατα στα νησιά µας και όχι µόνο.

Ακόµα και ο τρόπος µε τον οποίο προωθήθηκε και προπαγαν-
δίστηκε η ανάπτυξη του τουρισµού, σαν τη µοναδική και απο-
κλειστική διέξοδο για τους νησιώτες µας, είχε σαν αποτέλεσµα
την καταστροφή παραδοσιακών τοµέων της οικονοµίας. Μιλάω
για τη γεωργία, την κτηνοτροφία και την αλιεία. Και οι συνέπειες
αυτής της καταστροφής γίνονται όλο και περισσότερο αισθητές
στην οικονοµία των περιοχών αυτών, αφού ο πακεταρισµένος
τουρισµός, πολύ λίγα πράγµατα προσέφερε ή καθόλου δεν προ-
σέφερε σε αυτή την κατεύθυνση.

Η καταστροφή, δε, αυτή παίρνει ακόµα περισσότερες διαστά-
σεις, αφού στο όνοµα της ανάπτυξης του αγροτοτουρισµού, κον-
δύλια από αυτά τα λίγα που προορίζονταν για τον καθαρά
αγροτικό τοµέα, για τον πρωτογενή τοµέα και τον πρώτο πυ-
λώνα, τώρα πηγαίνουν στον αγροτικό τουρισµό, στον οποίο βέ-
βαια δεν δραστηριοποιούνται οι µικροµεσαίοι αγρότες, κύριε
Υπουργέ, αλλά κύρια οι επιχειρηµατίες και το µεγάλο κεφάλαιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η τουριστική κίνηση στο νησί από
το οποίο κατάγοµαι, τη Μυτιλήνη, κατά κύριο λόγο είχε να κάνει
µε τους συντοπίτες µας των Αθηνών, της Αττικής και της Θεσ-
σαλονίκης, αλλά και άλλων περιοχών. Αυτοί σχεδόν κάθε καλο-
καίρι, έχοντας στο νησί δική τους ή συγγενική στέγη ή φτηνή
ενοικιαζόµενη, έρχονταν σε αυτό για να κάνουν τις διακοπές
τους και σηµάδευαν µάλιστα και την κοινωνική, αλλά και την οι-
κονοµική ζωή του τόπου.

Εδώ και µερικά χρόνια άρχισε να περιορίζεται αυτό το φαινό-
µενο. Ή δεν έρχονται καθόλου ή έρχονται για µικρότερο χρόνο
και ο ερχοµός τους αυτός δεν φαίνεται στην οικονοµική ζωή,
αφού η προσπάθεια για οικονοµία στις δαπάνες συνεχίζεται και
κατά τις διακοπές.

Γι’ αυτό µπορεί να υπάρχουν και άλλοι λόγοι, όµως, ο κύριος
λόγος έχει να κάνει µε την οικονοµική τους κατάσταση. Αυτή και
το υπέρογκο κόστος µεταφοράς είναι που περιορίζει δραστήρια
την επιθυµία τους να σκεφτούν και να κάνουν διακοπές στις πα-
τρίδες τους ή στις πατρίδες των πατεράδων τους.

Φέτος, για να πάει και να γυρίσει µια τετραµελής οικογένεια
στη Μυτιλήνη, χρειάζεται να δαπανήσει το σύνολο του δώρου
που παίρνει ή αν είναι συνταξιούχος, το σύνολο της σύνταξής
του. Και αυτό βέβαια δεν αφορά µόνο τη Μυτιλήνη, αλλά και το
σύνολο των νησιών. Σε πάρα πολλά, δε, από τα νησιά µας, η κα-
τάσταση είναι ακόµα χειρότερη και από πλευράς τακτικότητας
των δροµολογίων και από πλευράς συνθηκών που επικρατούν
στα πλοία. Αυτά κάθε άλλο παρά ανθρώπινες συνθήκες µπορούν
να θεωρηθούν.

Είναι γνωστό ότι πάρα πολλά από τα πλοία που οι εφοπλιστές
έχουν δροµολογηµένα στο Αιγαίο -και αυτό βέβαια µε την ανοχή
της Κυβέρνησης- είναι υπέργηρα, πάνω από τριάντα πέντε χρο-
νών και συνάµα αργοκίνητα, µε συνεχείς πυκνές βλάβες στα τα-
ξίδια τους. Και µε τα πλοία αυτά θέλετε να αναπτύξετε τουρισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και η Κυβέρνηση, αντί να πάρει µέτρα, εκείνο που κάνει είναι

να δίνει όλο και περισσότερα προνόµια στο εφοπλιστικό κεφά-
λαιο, πέρα από τα εκατοµµύρια που δίνει µέσω των επιδοτήσεων.

Κλείνω, λέγοντας ότι µε τον τρόπο που προωθείται η ανάπτυξη
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του τουρισµού ούτε οι εργαζόµενοι σ’ αυτόν θα δουν άσπρη
µέρα ούτε οι κάτοικοι των συγκεκριµένων περιοχών θα ωφελη-
θούν. Οι µόνοι ωφεληµένοι θα είναι τα µεγάλα συµφέροντα που
δραστηριοποιούνται σε αυτόν τον τοµέα.

Η αντίθεση, λοιπόν, σ’ αυτές τις επιλογές είναι µονόδροµος
για όποιον ελπίζει και θέλει ένα καλύτερο αύριο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Σκοπελίτη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-

νωση προς το Τµήµα της 3ης Ιουλίου 2009.
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και
Οικονοµικών: «Κανόνες Τεκµηρίωσης Ενδοοµιλικών Συναλλαγών
- Κανόνες Υποκεφαλαιοδότησης Επιχειρήσεων, ∆ιαδικασία Τα-
χείας Αδειοδότησης και άλλες διατάξεις».

Ο Υπουργός Τουριστικής Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος Μαρκό-
πουλος έχει το λόγο για είκοσι λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουριστικής
Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας
δίνεται σήµερα η ευκαιρία µε την επίκαιρη επερώτηση των συ-
ναδέλφων του Κοµµουνιστικού Κόµµατος να κάνουµε µια ευρύ-
τερη συζήτηση και βεβαίως να ασχοληθούµε µε τις ιδιαίτερες
ενστάσεις, διαφωνίες ενδεχοµένως και προσεγγίσεις οι οποίες
υπάρχουν για τις εξελίξεις γενικότερα στον τουρισµό και την του-
ριστική πολιτική της Κυβέρνησης.

Θέλω να ευχαριστήσω γι’ αυτό, γιατί η κοινοβουλευτική αυτή
διαδικασία µας δίνει τη δυνατότητα να ανταλλάξουµε απόψεις.
∆εν έχει πολύ µεγάλη αξία ίσως το γεγονός ότι η Κυβέρνηση, η
Νέα ∆ηµοκρατία, έχει εξαιρετικά διαφορετική αντίληψη και δια-
φορετική οπτική γωνία για την οικονοµία, για την οικονοµική ανά-
πτυξη και εποµένως και για την τουριστική ανάπτυξη, από την
οπτική γωνία του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Σηµασία έχει ότι νοµίζω πως έχουµε όλοι την ίδια αγωνία.
Έχουµε την ίδια αγωνία η οποία έχει ακριβώς την ίδια προσέγ-
γιση των πραγµάτων, ότι δηλαδή αυτή τη δύσκολη χρονιά και γε-
νικότερα στον τοµέα του τουρισµού, καλούµαστε αυτήν την
υπεραξία του τουρισµού να την κρατήσουµε όσο περισσότερο
µπορούµε επ’ ωφελεία των εσωτερικών οικονοµικών ζητηµάτων
και διληµµάτων της πατρίδας µας.

Σέβοµαι απόλυτα ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα βάζει, µπροστά
στο συλλογισµό του και τη διαλεκτική του, το ζήτηµα των εργα-
ζοµένων πρώτα και των εργασιακών σχέσεων. Αντιλαµβάνοµαι
ότι µπορεί να µη συµφωνούµε στο γεγονός ότι η επιχειρηµατι-
κότητα για την Ευρωπαϊκή Ένωση πλέον -αλλά και για την Κυ-
βέρνηση και για το κόµµα που έχει την πλειοψηφία στη Βουλή,
δηλαδή τη Νέα ∆ηµοκρατία- είναι το όχηµα µέσα από το οποίο
διασφαλίζεται η τουριστική ανάπτυξη και εποµένως και οι θέσεις
των εργαζοµένων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τουρισµός είναι κατ’ εξοχήν
ιδιωτική πρωτοβουλία. Και είναι κατ’ εξοχήν ανταγωνιστικός το-
µέας σε ό,τι έχει να κάνει µε τις παρεχόµενες υπηρεσίες και την
ποιότητα µε τα άλλα κράτη, κυρίως της Λεκάνης της Μεσογείου
και κατά πρώτο λόγο της Ευρωζώνης, αλλά και σε ό,τι αφορά το
εσωτερικό. ∆εν γνωρίζω κανένα κράτος του κόσµου το οποίο
ανέπτυξε µε κρατισµό ή µε κρατικές επενδύσεις αξιόλογο του-
ριστικό ρεύµα σε ό,τι αφορά την ποσότητα και την ποιότητα.

Είµαι υποχρεωµένος να πω ότι αυτό είναι το πρότυπο ζωής το
οποίο έχουµε «κτίσει» στην υφήλιο και άκουσα µε ιδιαίτερη χαρά
–και αυτό το εκτιµώ βαθύτατα- ότι οι διακοπές, η αναψυχή, είναι
µέσα στο πρότυπο ζωής µας και είναι απόλυτη υποχρέωση της
κοινωνίας, της πολιτείας να τα διασφαλίσει µε τον άλφα ή βήτα
τρόπο στους πολίτες αυτής της χώρας.

Και αυτό το πρότυπο ζωής ικανοποιεί όχι µόνο τις χώρες του-
ριστικού προορισµού που έχουν εισερχόµενο τουριστικό προϊόν
–η Ελλάδα είναι κατ’ εξοχήν µία τέτοια χώρα γιατί από τον ει-
σερχόµενο τουρισµό κερδίζουµε χρήµατα, «απλώνουµε» πλούτο
στους πολίτες- αλλά η ικανοποίηση του προτύπου της αναψυχής
και των διακοπών, ικανοποιεί και το πρότυπο ζωής κατ’ εξοχήν
των χωρών που στέλνουν τουρίστες.

Για παράδειγµα, αντιλαµβάνεστε ότι οι βόρειες χώρες της Ευ-

ρώπης που δεν έχουν τη δυνατότητα να έχουν ιδιαίτερη αναψυχή
λόγω των κλιµατολογικών συνθηκών ή έχουν πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα, το να πηγαίνουν διακοπές στο εξωτερικό και να
τους δεχόµαστε και εµείς, ικανοποιεί και το δικό τους πρότυπο
ζωής, γιατί ο εργαζόµενος, όποιας µορφής εργαζόµενος και αν
είναι, έχει τη δική του επιχείρηση σε µία άλλη επιχείρηση –κατά
την εκτίµησή µου, εργαζόµενοι είναι όλοι- και αν δεν έχει αυτή τη
δυνατότητα, ενδεχοµένως δεν θα µπορέσει να διατηρηθεί η κοι-
νωνική συνοχή.

Σας δίνω ένα παράδειγµα από την εµπειρία της θέσης του
Υπουργού Τουριστικής Ανάπτυξης. Σε επίσκεψή µας στη Σιβη-
ρία, στο Νοβοσιµπίρσκ, εκεί όπου υπάρχουν µεγάλες βιοµηχα-
νίες του πετρελαίου και φυσικού αερίου, όπου έξι µήνες το
χρόνο η θερµοκρασία είναι κάτω από µείον 20 και µονάχα ένα
µήνα το χρόνο η θερµοκρασία ξεπερνά τους 17 βαθµούς Κελ-
σίου, οι πολίτες εκεί, οι τοπικές δηµοτικές αρχές και οι παράγο-
ντες της πόλης και της ευρύτερης περιοχής, µας είπαν ότι εµείς
παίρνουµε αρκετά χρήµατα διότι δουλεύουµε σε µία βαριά βιο-
µηχανία, ζούµε σ’ ένα περιβάλλον εξαιρετικά δύσκολο από και-
ρικές συνθήκες και ποιότητα ζωής λόγω των συνθηκών και για
µας αποτελεί πολύ µεγάλη ευκαιρία το να µπορούµε να φύγουµε.

Είναι η πόλη για την οποία φέτος για πρώτη φορά µπήκε VISA
CENTER από το Υπουργείο Εξωτερικών που παράγει βίζα για τη
Σιβηρία σε σαράντα οκτώ ώρες και από την οποία µπήκαν για
πρώτη φορά δώδεκα περίπου τσάρτερ το µήνα που συνδέουν τη
Σιβηρία µε την Ελλάδα.

Αυτό το λέω για να δώσω µία διάσταση της ικανοποίησης του
προτύπου ζωής των χωρών αποστολής τουριστών. Αυτό το πρό-
τυπο ζωής, στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτή τη δύ-
σκολη χρονιά της κρίσης, αποτέλεσε αντικείµενο συζήτησης µε
πρωτοβουλία της ελληνικής Κυβέρνησης στην Επιτροπή Αντα-
γωνιστικότητας όπου ανήκει ο τουρισµός µε βάση τις διεργασίες
της Κοµισιόν.

Εκεί, λοιπόν, στα δεύτερα θέµατα, στα άλλα θέµατα, για
πρώτη φορά µε ελληνική πρωτοβουλία βάλαµε το ζήτηµα της ενί-
σχυσης των εσωτερικών διευρωπαϊκών τουριστικών µετακινή-
σεων σε µια προσπάθειά µας όχι να κερδίσουµε σαν Ελλάδα,
αλλά κυρίως να δώσουµε τη διάσταση της κοινωνικότητας του
τουρισµού σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση προβάλλοντας
και το δικό µας µοντέλο.

Αντιλαµβάνοµαι ότι οι θέσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας που επερωτά σήµερα είναι διάφορες από τη Συνθήκη
της Λισαβώνας. Όµως, το τρένο της Ευρώπης κινείται µε τη δια-
δικασία των πλειοψηφιών και η Συνθήκη της Λισαβώνας αποτελεί
το χαλί πάνω στο οποίο καλούµαστε να αναπτύξουµε την οικο-
νοµία µας και εποµένως και τον τουρισµό.

Για παράδειγµα, άκουσα από τις τοποθετήσεις των συναδέλ-
φων για ζητήµατα µεγέθυνσης των ξενοδοχειακών κτισµάτων και
µονάδων που υπάρχουν στην Ελλάδα, όπως άκουσα και για ζη-
τήµατα ενδεχοµένως παραβίασης των περιβαλλοντικών συνθη-
κών ή ενδεχοµένως της φυσικής οµορφιάς την οποία έχει η
Ελλάδα υπέρ του τουρισµού. Άκουσα, επίσης, σοβαρές ενστά-
σεις για ενίσχυση του µεγάλου κεφαλαίου.

Θέλω να σας πω ότι αντιλαµβάνοµαι την οπτική γωνία, αλλά
είµαι υποχρεωµένος να αντιπαρατεθώ σ’ αυτά και να πω ότι αυτή
τη χρονιά στην Ελλάδα δεν συµβαίνει καθόλου κάτι τέτοιο. Κάθε
άλλο συµβαίνει από την ενίσχυση των µεγάλων ξενοδοχειακών
βιοµηχανιών, επιχειρήσεων και επενδύσεων και κάθε άλλο από
την ενίσχυση του κεφαλαίου.

Αυτή τη χρονιά αυτό το οποίο επέλεξε σαν κεντρική πιλοτική
στρατηγική η Κυβέρνηση είναι να ενισχύσει το εισερχόµενο του-
ριστικό προϊόν µε την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας µε κυ-
ρίαρχο ζήτηµα τη διατήρηση των θέσεων εργασίας, διότι η
διατήρηση των θέσεων εργασίας είναι ο µεγαλύτερος πλούτος
τον οποίο µπορούµε να κερδίσουµε αυτή τη χρονιά.

Και βεβαίως, όσον αφορά τις ανήσυχες κραυγές –θα µου επι-
τρέψετε να πω- οι οποίες ακούστηκαν στην αρχή του χρόνου, τον
Ιανουάριο, το Φεβρουάριο και το Μάρτιο, για πενήντα χιλιάδες
χαµένες θέσεις εργασίας, για απόλυτη καταστροφολογική πρό-
βλεψη για τον τουρισµό, για καταβαράθρωση της οικονοµίας, θα
ήθελα να πω ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε σ’ αυτήν την Αίθουσα -
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και νοµίζω ότι αυτό είναι υπέρ της χώρας και δεν είναι εύσηµο για
κανέναν και δεν το βάζω σ’ αυτή τη βάση- ότι δεν υπάρχουν πια.
Ούτε πενήντα χιλιάδες άνεργοι υπάρχουν ούτε καταβαράθρωση
υπάρχει.

Είναι η πρώτη φορά στην οποία µία Κυβέρνηση επιδοτεί για
δύο µήνες θέσεις εργασίας για να διατηρήσει τον ίδιο αριθµό
των εποχικών ξενοδοχοϋπαλλήλων και µέσα από αυτή τη διερ-
γασία να διευκολύνει αν µη τι άλλο τη δυνατότητα των ξενοδο-
χειακών µονάδων να µείνουν ανοιχτές σε µία περίοδο Απριλίου
και Μαΐου που ήταν πάρα πολύ δύσκολη, να κρατήσουν τις θέ-
σεις εργασίας που είναι ο πλούτος του τόπου και της περιφέ-
ρειας και να µπορέσουν να είναι διαπραγµατεύσιµες στις
µεγάλες συµφωνίες µε τους εσωτερικούς ή τους εξωτερικούς
τουρίστες.

Αυτή η στρατηγική της στήριξης του τουρισµού δεν µπορεί κα-
νείς να αρνηθεί ότι δεν έχει σαν κεντρικό στόχο τη διατήρηση
των θέσεων εργασίας. Οι εξελίξεις οι οποίες υπάρχουν σήµερα
στην Ευρώπη λένε ότι οι τουρίστες των χωρών αποστολής του-
ριστών της Ευρώπης για το εξωτερικό θα µειωθούν γύρω στο
7%-8% -δεν το λέω εγώ, αλλά όλες οι στατιστικές των επιµέρους
κρατών, Γαλλία, Αγγλία, Γερµανία, Βόρειες χώρες- ότι η παγκό-
σµια τουριστική κίνηση θα µειωθεί γύρω στο 10%-11%. Αυτό ση-
µαίνει ότι υπάρχει µεγαλύτερη επίπτωση µείωσης του τουρισµού
από τις Ηνωµένες Πολιτείες που έχουν, αν θέλετε, σκληρή αντι-
παράθεση µε την κρίση, µε την Ανατολή και την Άπω Ανατολή και
την Κίνα, όπου επίσης οι απόµακρες µεταφορές δυσκολεύουν
τους τουρίστες να µετακινηθούν λόγω των πολύωρων αεροπο-
ρικών ταξιδιών που βεβαίως κοστίζουν αυτή τη χρονιά.

Μέσα στο σύνολο αυτής της παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης,
η Ελλάδα το πρώτο τετράµηνο του 2009, το πιο δύσκολο τετρά-
µηνο για πολλούς και διαφόρους λόγους, εµφανίζει, µε βάση την
Εθνική Στατιστική Υπηρεσία της χώρας, µείωση αφίξεων µε στα-
τιστικές όλων των αεροδροµίων και µόνο για τις αεροπορικές µε-
ταφορές ένα 8,8%.

Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι κανείς δεν ξέρει τι έχει στην τσέπη
του ο κάθε τουρίστας ο οποίος έρχεται και εποµένως είναι ανα-
µενόµενη η πτώση του εισερχόµενου συναλλάγµατος, δηλαδή
των ωφεληµάτων του τουρισµού ακόµα περισσότερο από αυτό
το νούµερο. Όµως, είναι µακράν αυτών που ακούγονταν στην
αρχή της χρονιάς.

Την ίδια στιγµή υπάρχει το µεγάλο δίληµµα του εσωτερικού
τουρισµού, που είναι ισχυρότερος οικονοµικά απ’ ό,τι ο εξωτε-
ρικός. Σας λέω ότι το κατά κεφαλήν έξοδο του εσωτερικού Έλ-
ληνα τουρίστα στην Ελλάδα είναι 2 και πολλές φορές 2,5 φορές
πάνω απ’ ό,τι ξοδεύει ο τουρίστας του εξωτερικού, δηλαδή
αυτός που έρχεται από το εξωτερικό. Ο εσωτερικός τουρισµός,
επίσης, εµφανίζει ιδιαίτερες διακυµάνσεις αυτή τη χρονιά.

Πρώτα απ’ όλα το κοµµάτι υπάρχει εκείνο των Ελλήνων πολι-
τών που είχαν κάποια άνω του µετρίου οικονοµική δυνατότητα
και επέλεγαν παραδοσιακά ή ορισµένες χρονιές να πηγαίνουν
στο εξωτερικό. Αυτή τη χρονιά φαίνεται πως λόγω της κρίσης
µειώνονται σοβαρά τα ταξίδια των Ελλήνων στο εξωτερικό σε
ένα ποσοστό που κυµαίνεται από 30% έως 40%. Αυτοί, λοιπόν, οι
τουρίστες έχουν τη δυνατότητα φέτος –και το έδειξαν- σε διά-
φορα στιγµιότυπα και τριήµερα και δυνατότητες διακοπών στο
διάβα αυτού του χρόνου, όπως το τριήµερο της Καθαρής ∆ευ-
τέρας, τη Μεγάλη Εβδοµάδα, το Πάσχα και σε άλλες ευκαιρίες
που είναι παραδοσιακές διακοπές για τους Έλληνες, εστράφη-
σαν στο εσωτερικό. Έχουµε, λοιπόν, µια µικρή αύξηση ενός
κάπως «ποιοτικού» εσωτερικού τουρισµού.

Την ίδια στιγµή οι κατώτερες εισοδηµατικές τάξεις, που πράγ-
µατι δυσκολεύονται, διότι πλούσιοι και φτωχοί υπάρχουν σε όλα
τα µέρη του κόσµου, σε όλες τις µορφές των δηµοκρατιών και οι-
κονοµικών –αν το θέλετε- αναπτύξεων εµφανίζουν ιδιαίτερη δυ-
σκολία.

Γι’ αυτό το κοµµάτι η Κυβέρνηση δι’ όλων των µεθόδων ενί-
σχυσης του εσωτερικού τουριστικού ρεύµατος, είτε αφορά το
Υπουργείο Απασχόλησης είτε αφορά το Υπουργείο Τουριστικής
Ανάπτυξης είτε αφορά τον ΟΓΑ, αύξησε πάνω από 50% τη χρη-
µατοδότηση του εσωτερικού κοινωνικού τουρισµού και αυτό έχει
διπλή αξία.

Το πρώτο σκέλος είναι η ενίσχυση του εσωτερικού τουρισµού
που αφορά την ικανοποίηση του προτύπου της αναψυχής για τις
χαµηλότερες εισοδηµατικές τάξεις.

Το δεύτερο σκέλος έρχεται να ικανοποιήσει τις µικροµεσαίες
οικογενειακές, όπως το άκουσα, ξενοδοχειακές επιχειρήσεις –
καταλύµατα ή τουριστικά δωµάτια- που συµµετέχουν σε πολύ
µεγάλο βαθµό σε όλα τα προγράµµατα κοινωνικού τουρισµού
και που ουσιαστικά αντλούν πολύτιµη γι’ αυτούς τουριστική πε-
λατεία µέσα από τα προγράµµατα κοινωνικού τουρισµού.

Οφείλω δε να σας πω ότι µάλλον η Ελλάδα έρχεται πρώτη στα
µεγέθη της χώρας και στον πληθυσµό της και σε σχέση µε την
ποσόστωση του εθνικού της προϋπολογισµού στο µέγεθος του
κοινωνικού τουρισµού σε ολόκληρη την Ευρώπη. Γι’ αυτό το
λόγο πήραµε την πρωτοβουλία και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έχο-
ντας µία εµπειρία διά των ετών και δι’ όλων των κυβερνήσεων
στο ζήτηµα του κοινωνικού τουρισµού να καταδείξουµε ένα
δρόµο για τον κοινωνικό τουρισµό της Ευρώπης, που µέχρι στιγ-
µής ικανοποιείται µόνο από ένα πρόγραµµα, το πρόγραµµα «ΚΑ-
ΛΥΨΩ», που έχει ένα πάρα πολύ µικρό προϋπολογισµό, γιατί
είναι πιλοτικό, της τάξεως του 1.000.000 ευρώ.

Αντιλαµβάνεστε ότι µόνο η Ελλάδα για τον κοινωνικό τουρισµό
και δι’ όλων των Υπουργείων ξεπερνά αυτή τη στιγµή τα
50.000.000 ευρώ. Μόνο 15.000.000 έως 17.000.000 έχει το
Υπουργείο Τουριστικής Ανάπτυξης. Άρα, υπάρχει και µια ουσια-
στική βοήθεια για τις χαµηλότερες εισοδηµατικές τάξεις.

Φθάνει αυτό; Πάντα υπάρχει καλύτερο. Πάντα υπάρχει µεγα-
λύτερο και αξιολογότερο προσδοκώµενο αποτέλεσµα, αλλά
εξηγώ τη στρατηγική της τουριστικής ανάπτυξης και της απά-
ντησης στα διλήµµατα της εποχής. ∆ιότι τα διλήµµατα της επο-
χής είναι αυτά που σήµερα µας ποδηγετούν ή µας κατευθύνουν
–αν το θέλετε- σε διαφορετικές και διάφορες κατευθύνσεις.

Θέλω, επίσης, να σας πω ότι ιδιαίτερα στον τοµέα της ενίσχυ-
σης των εργαζοµένων –γιατί άκουσα πάρα πολλά για τους ερ-
γαζόµενους και τους ξενοδοχοϋπάλληλους- ενώ αρχικά
εκτιµούσαµε ότι γύρω στους πενήντα χιλιάδες εποχικούς ξενο-
δοχοϋπαλλήλους και οι επιχειρήσεις τους σε συµφωνία µε αυ-
τούς θα αντλούσαν τη δυνατότητα της ενίσχυσης των εποχικών
τον Απρίλιο και το Μάιο, τα πράγµατα ήταν λίγο διαφορετικά. Και
λιγότερες επιχειρήσεις και λιγότεροι σύλλογοι εργαζοµένων
συµφώνησαν προς αυτήν την κατεύθυνση, που δείχνει ότι η κοι-
νωνική συµφωνία που υπάρχει µεταξύ της εργοδοσίας και των
εργαζόµενων στον τοµέα της ξενοδοχειακής επιχείρησης –θα
µου επιτρέψετε να σας πω- είναι σε πολύ καλύτερο επίπεδο από
τα περιγραφόµενα τα οποία άκουσα.

∆εν εκτιµώ ότι αυτά που λέτε είναι πολύ µακριά από την πραγ-
µατικότητα, αλλά δεν αποτελούν τον κανόνα. Σε καµµία περί-
πτωση δηλαδή, δεν υπάρχει δουλεµπόριο, σε καµµία περίπτωση
δεν υπάρχει αυτό το τοπίο των τροµακτικών εκβιασµών. Αντι-
λαµβάνοµαι ότι υπάρχουν και κακοί εργοδότες. Αντιλαµβάνοµαι
ότι υπάρχουν πάντοτε και εργαζόµενοι, οι οποίοι ακόµα µπορεί
να επιλέγουν και τη µαύρη εργασία για δικούς τους λόγους. Αντι-
λαµβάνοµαι ότι η δυσκολία της εποχής δηµιουργεί ευκαιρίες για
διάφορα πράγµατα. Αλλά η χώρα κινείται σε εξαιρετικά δηµο-
κρατικά πλαίσια και οι δυνατότητες της πολιτείας να ελέγχει δεν
είναι λίγες.

Μου αναφέρατε ότι σε ορισµένες περιοχές υπάρχουν πολύ
λίγοι επιθεωρητές εργασίας για να ελέγξουν δεκάδες χιλιάδες
επιχειρήσεις. Μα δεν υπάρχει κράτος σε ολόκληρο τον κόσµο το
οποίο είναι δυνατόν να λειτουργήσει µόνο µε αστυνοµικά µέτρα.
Αυτό που έχουµε ανάγκη είναι να αποκτήσουµε υψηλότερο επί-
πεδο τουριστικής συνείδησης και τουριστικής ταυτότητας της
χώρας, σε ό,τι αφορά τις υπηρεσίες, την ποιότητα, την προ-
σφορά, τη σχέση εργαζόµενων και εργοδοσίας.

∆εν µπορούµε να αρνηθούµε ότι αν εξαφανίζαµε µε µιάς τις
ξενοδοχειακές επιχειρήσεις από τη χώρα, η χώρα θα επιβίωνε.
∆εν θα επιβίωνε κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε καµµία δύναµη.
Και αυτή την επιχειρηµατικότητα δεν µπορεί κανένα κράτος, το
πιο οργανωµένο, το πιο δηµοκρατικό κράτος του κόσµου να την
µιµηθεί. Είναι αδύνατον! Είναι αδύνατον ένα κράτος µε κρατικές
επενδύσεις να κάνει τρεις χιλιάδες µεγάλες ξενοδοχειακές µο-
νάδες και σαράντα χιλιάδες επιχειρήσεις, µικροµεσαίων επιχει-
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ρηµατιών του τουρισµού, µε δωµάτια ενοικιαζόµενα, πολλά ή
λίγα. Είναι αδιανόητο για ένα κράτος µε κρατικές επενδύσεις να
φτιάξει δοµή αγροτοτουρισµού. Είναι αδύνατον για ένα κράτος
και για µας να αποκτήσουµε ποιότητα παρεχοµένων υπηρεσιών,
χωρίς τον ανταγωνισµό του ιδιωτικού τοµέα. ∆εν γίνεται. Και αν
γίνεται κάπου, παρακαλώ να το ακούσω.

Αυτό λοιπόν το οποίο πρέπει να κατακτήσουµε, γιατί πάντα
υπάρχει το καλύτερο, είναι τα σκαλοπάτια της προόδου και της
ποιότητας, τη συνεργασία µεταξύ των διαφορετικών κοινωνικών
οµάδων. Εγώ εκτιµώ ότι στο χώρο των ξενοδοχειακών επιχειρή-
σεων, υπάρχει ικανοποιητικότατη κοινωνική ειρήνη.

Αν πάµε σε µία περιοχή τουριστική, σε ένα µεγάλο νησί, όπως
τη Ρόδο, την Κέρκυρα, ένα νοµό της Κρήτης και πούµε ότι αύριο
το πρωί κλείνουµε τα ξενοδοχεία, τι πιστεύετε ότι θα συµβεί; Κοι-
νωνική επανάσταση! Κοινωνική επανάσταση από το σύνολο των
οικογενειών, διότι δεν υπάρχει άλλος τρόπος οικονοµικής αν το
θέλετε, δυνατότητος, οικονοµικής άντλησης πόρων για τη µέση
οικογένεια.

Άρα, δεν πρέπει να δηµιουργούµε αυτή την εικόνα, ενός εντο-
νότατου ανταγωνισµού. Προβλήµατα υπάρχουν. Πράγµατι, πολ-
λές φορές αυτός ο θεσµός της µαθητείας και της εκπαίδευσης,
σε ό,τι αφορά µαθητές εκπαιδευόµενους από το εξωτερικό δη-
µιουργεί προβλήµατα. Είναι ένα διαχρονικό µοντέλο το οποίο
κρατάει χρόνια. Αυτή τη δύσκολη χρονιά, τη χρονιά στην οποία
θελήσαµε µε όλες τις δυνάµεις µας να κρατήσουµε ανοιχτές τις
µονάδες, για να υπάρχουν θέσεις εργαζοµένων και όπου σήµερα
µε στατιστικά του ΟΑΕ∆ είναι µόνο οκτώµισι χιλιάδες αυτοί οι
οποίοι δεν έχουν δυνατότητα εποχιακής ξενοδοχειακής εργα-
σίας, έναντι των πενήντα, που υπήρχε η απειλή, τα πράγµατα βα-
δίζουν σε µία λεπτή και ικανοποιητική ισορροπία.

Οφείλω όµως να δεσµευτώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι
είναι σε προετοιµασία ο νόµος για την ποσόστωση των µαθη-
τευοµένων, Ελλήνων ή ξένων, το οποίο θα ξεκινήσει αµέσως µετά
το τέλος αυτής της δύσκολης σεζόν, για την οποία οι µεγάλες
αλλαγές, θα µπορούσαν να φέρουν µεγάλη αναστάτωση και µε-
γάλα προβλήµατα.

Σας λέω όµως ότι είναι η τελευταία χρονιά και είναι προσω-
πική µου δέσµευση, η τροπολογία αυτή είναι στα «σκαριά», ετοι-
µάζεται και θα ξεκινήσει πλέον µετά το τέλος αυτής της σεζόν,
για να ξέρουν οι επιχειρηµατίες και οι εργαζόµενοι ότι µέχρι εδώ
είναι αυτά τα οποία γινόντουσαν έως τώρα.

Τέλος, γιατί έχω και δευτερολογία και δεν θέλω να κάνω κα-
τάχρηση της ανοχής του Προεδρείου, θέλω να πω ότι όσον
αφορά το χωροταξικό του τουρισµού, µε ό,τι διαφωνίες µπορεί
να υπάρχουν, είναι η πρώτη φορά που η χώρα έχει την ευκαιρία
να έχει δοµηµένη, προγραµµατισµένη και απολύτως περιγραφό-
µενη τουριστική ανάπτυξη. Και µαζί µε τη λειτουργική τακτοποί-
ηση, που βάζει ένα τέλος στις αυθαιρεσίες, η επιτήρηση της
οποίας θα έχει τη µορφή της ψηφιακής επιτήρησης των ξενοδο-
χειακών µονάδων, για τα οποία θα πω στη δευτερολογία µου,
βάζει ένα πλαίσιο, το οποίο αν ακολουθηθεί, έτσι όπως έχει διαρ-
θρωθεί, νοµίζω ότι βάζει τον τουρισµό της χώρας σε µια διαφο-
ρετική ταχύτητα. Γιατί το πλαίσιο το βάζουν οι Κυβερνήσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ)

Όλα τα άλλα τα έδωσε η φύση στην Ελλάδα και όλοι εµείς κα-
λούµαστε να εκµεταλλευτούµε αυτή την οµορφιά. Γιατί; Γιατί µε
τον τουρισµό εξασφαλίζουµε το 1/5 του εισερχόµενου οικονοµι-
κού προϊόντος στη χώρα. Αυτή είναι η αξία του τουρισµού και
δεν πρέπει να τη µειώνουµε σε καµµία περίπτωση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα µου επιτρέψετε να κάνω µία ανακοίνωση προς το
Τµήµα.

Όπως µου γνώρισε ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώ-
πων της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας κ. Μάριος Καρογιάν, η Βουλή
των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας χθες το από-
γευµα έλαβε οµόφωνο ψήφισµα το οποίο θα σας αναγνώσω.

«Κυπριακή ∆ηµοκρατία, Βουλή των Αντιπροσώπων, Ψήφισµα
της Βουλής των Αντιπροσώπων.

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας,
αφού συζήτησε το θέµα της επιστροφής των γλυπτών του Παρ-
θενώνα στο χώρο δηµιουργίας τους και λαµβάνοντας υπόψη τη
λειτουργία του νέου Μουσείου της Ακρόπολης, ψηφίζει τα ακό-
λουθα:

1. Εκφράζει τη βαθιά της ικανοποίηση για την ολοκλήρωση και
τη λειτουργία του νέου Μουσείου της Ακρόπολης και συγχαίρει
την Κυβέρνηση της Ελλάδας και όλους τους συντελεστές της
δηµιουργίας του. Τα εγκαίνιά του υπήρξαν πολιτιστικό γεγονός
µε παγκόσµια σηµασία.

2. Πιστεύει ότι σ’ αυτό το εξαιρετικής έµπνευσης και τεχνικής
υπερσύγχρονο Μουσείο πρέπει να βρουν τη φυσική τους θέση
τα µάρµαρα του Παρθενώνα που σήµερα βρίσκονται στο Βρε-
τανικό Μουσείο. Σήµερα είναι προφανές ότι η θέση των µαρµά-
ρων είναι δίπλα στα άλλα µάρµαρα στο Μουσείο τους, δίπλα
στην ίδια την Ακρόπολη.

3. Υπενθυµίζει ότι η Ακρόπολη των Αθηνών αποτελεί για τους
Έλληνες και την ανθρωπότητα ολόκληρη σύµβολο του µέτρου,
της ελευθερίας και της δηµοκρατίας, που απλόχερα η Ελλάδα
χάρισε σε όλη την οικουµένη.

4. Ενώνει τη φωνή της µε εκατοµµύρια πολίτες σ’ ολόκληρο
τον κόσµο που ζητούν την αποκατάσταση των γλυπτών του Παρ-
θενώνα στην Ελλάδα.

5. Καλεί την Κυβέρνηση και κάθε άλλη αρµόδια αρχή του Ηνω-
µένου Βασιλείου όπως δώσουν ένα οριστικό τέλος στην περιπέ-
τεια των µαρµάρων, επιστρέφοντάς τα πίσω στο φυσικό τους
χώρο. Η λειτουργία του νέου Μουσείου της Ακρόπολης αποτελεί
το πιο ισχυρό επιχείρηµα για την ασφάλεια, τη συντήρηση και
την ανάδειξη των µαρµάρων ως ενιαίου µνηµείου πολιτιστικής
κληρονοµιάς.

6. Καλεί όλες τις χώρες, καθώς και την UNESCO να ανανεώ-
σουν και να εντείνουν τις προσπάθειές τους για επιστροφή των
γλυπτών του Παρθενώνα στην Ελλάδα και για συνένωση αυτού
του µοναδικού στοιχείου της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονο-
µιάς µε το φυσικό χώρο όπου ανήκει. Η υλοποίηση του στόχου
αυτού θα αποτελέσει εξαιρετική συµβολή στην προαγωγή των
αρχών και των αξιών που συνθέτουν τη βάση του οικουµενικού
πολιτισµού».

Για την απόφαση αυτή και το ψήφισµα αυτό της Βουλής των
Αντιπροσώπων, εκφράζοντας ολόκληρη τη Βουλή των Ελλήνων
και τους συναδέλφους Βουλευτές αλλά και όλες τις Ελληνίδες
και όλους τους Έλληνες, θα ήθελα να απευθύνουµε έναν χαιρε-
τισµό προς τους αδελφούς Κυπρίους, γιατί αυτή είναι η πρώτη
απόφαση Βουλής των Αντιπροσώπων που συντάσσεται στον
αγώνα που γίνεται σ’ ολόκληρο τον κόσµο και ιδιαίτερα µε µε-
γαλύτερη ένταση την τελευταία περίοδο ώστε τα «αιχµάλωτα»
σύµβολα του πολιτισµού µας στο Βρετανικό Μουσείο να επι-
στρέψουν εδώ όπου δηµιουργήθηκαν, εδώ που είναι η θέση
τους, γιατί εδώ θα ακτινοβολούν την ουσία και την αξία του πα-
γκόσµιου πολιτισµού, όπως αυτός εκφράζεται µέσα από την
Ακρόπολη και τις αξίες που δηµιουργήθηκαν στην κλασική αρ-
χαιότητα».

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

επίσης ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους
του Μεγάρου της Βουλής, είκοσι επτά επισκέπτες από το ΚΑΠΗ
του ∆ήµου Νέας Φιλαδέλφειας.

Η Βουλή καλωσορίζει τις συµπολίτισσες και τους συµπολίτες
στη Βουλή των Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδος, κ. Σπύρος Χαλβατζής.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επερώτησή µας είναι και επί-

καιρη και αναγκαία. Υπάρχει µία ζωτική ανάγκη για τους εργα-
ζόµενους, για τους νέους. Και αυτή η ανάγκη αποτελεί
ταυτόχρονα και δικαίωµα. Είναι το δικαίωµα για διακοπές, για
αναψυχή, για ξεκούραση. Είναι η ανάγκη για ξεκούραση και για
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την αναπαραγωγή της εργατικής δύναµης. Και δεν µπορεί αυτή
η ανάγκη να καλύπτεται, κύριε Υπουργέ, από την ιδιωτική πρω-
τοβουλία. Και αυτή η ανάγκη και το δικαίωµα σήµερα θυσιάζεται
στον βωµό των κερδών των µεγάλων καπιταλιστικών επιχειρή-
σεων.

Στις συνθήκες καπιταλιστικής κρίσης παρατηρούµε την όλο
και µεγαλύτερη συγκέντρωση και συγκεντροποίηση του κεφα-
λαίου και στον χώρο του τουρισµού και της αναψυχής. Μπορεί
να µην σηµειώθηκαν τους τελευταίους µήνες καινούργια βήµατα,
ωστόσο όµως τα τελευταία χρόνια έχουµε, κύριε Υπουργέ, αυτή
τη συγκέντρωση. Αν ψάξετε τα στοιχεία θα τα βρείτε. Και αυτά
βέβαια δεν αφορούν µόνο τις µεγάλες ξενοδοχειακές επιχειρή-
σεις, αλλά και όλες τις δραστηριότητες γύρω από τον τουρισµό,
την αναψυχή. Κυκλοφορούν γύρω από τις ναυτιλιακές εταιρείες
που συνεχώς αυξάνουν τις τιµές των εισιτηρίων και των ναύλων.
Και τις αυξάνουν χωρίς κανέναν έλεγχο. Και αυτές οι αυξήσεις σε
πολλές περιπτώσεις λειτουργούν αποτρεπτικά στα πλατιά λαϊκά
στρώµατα του πληθυσµού, που δεν µπορούν να απολαύσουν το
δικαίωµα των διακοπών. Ειπώθηκε ήδη από προηγούµενους οµι-
λητές ότι περίπου, µε βάση επίσηµα στατιστικά στοιχεία, το 50%
των εργαζοµένων δεν θα πάνε για διακοπές φέτος το καλοκαίρι.

Κύριε Υπουργέ, ποιος ζήτησε να κλείσουν τα ξενοδοχεία;
Ποιος µίλησε για την ανάγκη να υπάρχει ένας χωροφύλακας έξω
από κάθε ξενοδοχείο, έξω από κάθε επιχείρηση και να ελέγχει
την κατάσταση; Αυτό που ζητήσαµε και ζητάµε είναι να υπάρ-
χουν επιθεωρητές ελέγχου, προκειµένου να εξασφαλιστούν οι
συνθήκες υγιεινής και ασφάλειας των εργαζοµένων. ∆υστυχώς
δεν υπάρχουν ελεγκτές. Η επιθεώρηση εργασίας δεν λειτουργεί.
∆εν µπορεί στην Κέρκυρα που υπάρχουν χιλιάδες επιχειρήσεις
να ελέγχονται µόνο από τρεις ελεγκτές. Και αυτές οι επιχειρή-
σεις να ασυδοτούν και να παραβιάζουν όλους τους νόµους. Αυτό
είναι το πρώτο που ήθελα να σηµειώσω.

Το δεύτερο, κύριε Υπουργέ, είναι ότι όλη αυτή η φιλολογία και
η αντίληψη που αναπτύχθηκε στα τελευταία χρόνια και από την
δική σας Κυβέρνηση και από τις Κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ ότι δη-
λαδή η Ελλάδα έχει µόνο µία βαριά βιοµηχανία και αυτή η βιο-
µηχανία είναι ο τουρισµός, είναι µία αντίληψη επικίνδυνη.
Ειπώθηκε προηγούµενα από συντρόφους µου: Η µονοκαλλιέρ-
γεια, η υπονοµευτική έως και η κατάργηση της παραγωγικής
δραστηριότητας ειδικά σε πάρα πολλά νησιά, οδήγησε στην επι-
κίνδυνη κατάσταση να εξαρτάται, να κρέµεται ένα ολόκληρο νησί
δεκάδων χιλιάδων ή και εκατοντάδων χιλιάδων κατοίκων από µια
ταξιδιωτική οδηγία µιας καπιταλιστικής κυβέρνησης είτε της Αγ-
γλίας είτε της Γερµανίας, είτε των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµε-
ρικής. Και τέτοιες οδηγίες γνωρίσαµε στο παρελθόν και που
αυτές οι οδηγίες είχαν πάντα πολιτικούς λόγους για να εκδο-
θούν, γιατί ήθελαν να πιέσουν, ήθελαν να εκβιάσουν καταστά-
σεις και κυβερνήσεις.

Νησιά που είχαν σηµαντική αγροτική, αλλά και κτηνοτροφική
παραγωγή σήµερα οδηγούνται καθηµερινά, συστηµατικά, συνει-
δητά στη συρρίκνωση της παραγωγής και ενισχύεται η µονο-
καλλιέργεια του τουρισµού.

Πέρα από τα θέµατα οικονοµίας και παραγωγικής δραστηριό-
τητας, που και αυτή υπονοµεύεται ή ακυρώνεται, υπάρχει και ένα
τεράστιο ακόµα θέµα. Είναι η διαµόρφωση µιας στρεβλής αντί-
ληψης για τη δουλειά, για την παραγωγή, για την λειτουργία του
ατόµου. Μία λογική η οποία ξεκόβει τους ανθρώπους των νησιών
από την ενασχόληση µε την γη, µε την γεωργία, µε την παρα-
γωγή. Και αυτό θα το βρούµε στο µέλλον.

Το τρίτο ζήτηµα που θέλουµε να σηµειώσουµε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, αφορά την κύρια παραγωγική δύναµη και σε
αυτόν τον τοµέα, στον τοµέα του τουρισµού, αφορά τους εργα-
ζόµενους στον τουριστικό τοµέα. Και εδώ ασκείται µία πολύ
σκληρή ταξική αντεργατική πολιτική. Οι εργαζόµενοι στον κλάδο
του τουρισµού υφίστανται τις πιο σκληρές συνθήκες εργασίας
και η υπερεκµετάλλευση αυτών των εργαζοµένων φτάνει σε ση-
µεία βαρβαρότητας. Με αφορµή ή πρόφαση την καπιταλιστική
κρίση ακυρώνονται σε αυτό το χώρο όλες οι εργατικές λαϊκές
κατακτήσεις, εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. Σε πολλές
περιπτώσεις δεν τηρείται καµµιά συλλογική σύµβαση και υπάρ-
χει τεράστια ευθύνη από την πλευρά της Κυβέρνησης γι’ αυτή

την κατάσταση.
Εξανέστη προηγουµένως ο κ. Καραµάριος στην αναφορά που

έκανε ο σύντροφος Πρωτούλης για τους εργαζόµενους. Κύριοι
συνάδελφοι, έχω κάτι για τον κύριο Υπουργό. Έχω εδώ και θα
την καταθέσω, µία συµφωνία ξενοδοχείου. Έχει δώδεκα, «απα-
γορεύεται». ∆εν έχει κανένα εργασιακό δικαίωµα. Και επειδή
λένε ότι «φιλοξενούν» τους εργαζόµενους, τους δίνουν τροφή
και στέγη, τους κοιµίζουν στα υπόγεια, αυτό το λέµε και επίσηµα.
Λένε «απαγορεύεται το ένα, απαγορεύεται το άλλο, απαγορεύε-
ται στους άνδρες εργαζόµενους να φοράνε κοντοµάνικα», αλλά
για τις γυναίκες οι κανόνες του ξενοδοχείου είναι πιο ελαστικοί
και δεν περιορίζουν τις υπαλλήλους σε θέµατα που αφορούν την
ενδυµασία. ∆ηλαδή, από τη µια µεριά έχουµε το δουλεµπόριο
και από την άλλη έχουµε …

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Θα σας πω.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ναι, κύριε συνάδελφε, µη γελάτε.

Έχουµε και τη σωµατεµπορία από την άλλη πλευρά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Θα σας απαντήσω µετά.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: ∆ώδεκα «απαγορεύεται» λέει εδώ.

∆εκαπεντάχρονα παιδιά …
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ποιο ξενοδοχείο είναι αυτό;
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Θα το δώσω στα Πρακτικά. Έχει και

υπογραφές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Το «εργαζόµενος» να το σβήσετε.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κοιτάξτε, κύριε συνάδελφε! Λέει ότι

είναι απαραίτητη η ολική αποτρίχωση σε άνδρες και γυναίκες για
λόγους αιδούς και καλλωπισµού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Χαλβατζής κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ανατριχιαστικά αυτά, κύριε Υπουργέ. Συνεννοηθείτε και
µε την Επιθεώρηση Εργασίας, συνεννοηθείτε και µε το Υπουρ-
γείο Εργασίας. Εν πάση περιπτώσει, σε αυτόν τον τόπο έχουν
κατακτηθεί κάποια δικαιώµατα και δεν µπορούν κάποιοι να τα κά-
νουν όλα «ίσωµα». Υπάρχουν συµβάσεις εργασίας µιας ηµέρας.
Υπάρχουν εταιρείες οι οποίες νοικιάζουν εργαζόµενους χωρίς
κανένα δικαίωµα.

Και επειδή µιλήσατε και για τη Λισαβόνα, κύριε Υπουργέ, αυτή
είναι η Λισαβόνα. Το τρένο της προχωράει και το τρένο της Λι-
σαβόνας κουβαλάει πλούτο. Το ζήτηµα είναι ότι τον πλούτο που
κουβαλάει αυτό το τρένο, τον πάει στις αποθήκες των πολυεθνι-
κών, των µονοπωλίων, γιατί αυτός είναι ο καπιταλισµός, πραγ-
µατικό δουλεµπόριο, αυτά τα πακέτα των ενοικιαζόµενων
εργαζόµενων. Χρησιµοποιούν µικρά παιδιά σε κανονική εργασία,
χωρίς να πληρώνονται.

Το οκτάωρο για πάρα πολλούς εργαζόµενους και σε αυτό το
χώρο έχει καταργηθεί. Και δεν είναι πλεονασµός να υπενθυµί-
σουµε ότι το οκτάωρο, το πενθήµερο, το σαραντάωρο, οι συλ-
λογικές συµβάσεις, η κοινωνική ασφάλιση δεν έπεσαν από τον
ουρανό, δεν χαρίστηκαν ούτε από τη σοσιαλδηµοκρατία ούτε
από τη χριστιανοδηµοκρατία. Ήταν αποτέλεσµα σκληρών ταξι-
κών αγώνων και συγκρούσεων. Χύθηκε πολύ αίµα για το οκτά-
ωρο και όµως, «εν µια νυκτί» µε Κυβέρνηση τότε ΠΑΣΟΚ, µε τη
στήριξη από τη Νέα ∆ηµοκρατία καταργήθηκε το οκτάωρο,
πρώτα µε τα τοπικά σύµφωνα απασχόλησης στην Τοπική Αυτο-
διοίκηση.

Βέβαια, οι εποχικοί εργαζόµενοι έχουν ξεχάσει τα ρεπό. Και
θα πρέπει να πω ότι το 75% περίπου των εργαζοµένων σε αυτό
το χώρο είναι εποχικοί και έχουν δουλειά για τέσσερις ή το πολύ
για έξι µήνες.

Το τέταρτο ζήτηµα αφορά τις χρήσεις γης. Είναι ένα τεράστιο
ζήτηµα. Κύριε Υπουργέ, δεν αναφερόµαστε µόνο στα ξενοδο-
χεία. Γνωρίζουµε πολύ καλά τι έχει γίνει. Και µε το τελευταίο νο-
µοσχέδιο, το λεγόµενο «χωροταξικό», έχουµε νέα βήµατα στην
καταστροφή του περιβάλλοντος. Προχωρά σταθερά και µε τη
βούλα της Βουλής η εκποίηση δηµόσιας περιουσίας. ∆άση,
βουνά, παραλίες, ακτές, παραλίµνιες και παραποτάµιες περιο-
χές παραδίδονται στο ιδιωτικό κεφάλαιο. Και αυτό, για να έχουν
νέα, πιο υψηλά κέρδη οι µεγαλοκαπιταλιστές.

Εµείς επαναλαµβάνουµε ότι τα δάση, τα βουνά, οι παραλίες, οι
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ακτές είναι λαϊκή, κρατική περιουσία. Κανείς και καµµία κυβέρ-
νηση δεν µπορεί και δεν έχει το δικαίωµα να τα εκχωρεί στους
ιδιώτες.

Πολλές περιοχές της χώρας µας είναι σήµερα αντικείµενο
σκληρού ανταγωνισµού ανάµεσα σε µεγάλες µονοπωλιακές επι-
χειρήσεις, γιατί θέλουν και επιδιώκουν τα καλύτερα φιλέτα. Για
παράδειγµα η ευρύτερη περιοχή της λίµνης του Καϊάφα στην
Ηλεία βρίσκεται αυτήν την περίοδο στο κέντρο της προσοχής και
«µη κυβερνητικών οργανώσεων» και «φιλανθρωπικών» οργανώ-
σεων, αλλά και µεγαλοκαπιταλιστών.

Επίσης, τις τελευταίες δεκαετίες χιλιάδες στρέµµατα και δα-
σικών εκτάσεων µεταβιβάστηκαν, πουλήθηκαν από µοναστήρια
και εκκλησίες σε επιχειρηµατίες για τουριστική εκµετάλλευση.
Χιλιάδες στρέµµατα δηµόσιας γης -πολλά δασικά, το ξανατονί-
ζουµε- είναι αντικείµενο εκµετάλλευσης.

Η κυριαρχούσα λογική, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, µας βρίσκει κατηγορηµατικά αντίθετους. Βρισκόµαστε
στην αντίπερα όχθη από την πολιτική που ακολούθησαν και ακο-
λουθούν και στον τοµέα του τουρισµού όλες οι κυβερνήσεις, και
της Νέας ∆ηµοκρατίας σήµερα και του ΠΑΣΟΚ χθες. Είναι µία
πολιτική η οποία στηρίζει τα συµφέροντα και τα κέρδη του µε-
γάλου κεφαλαίου. Παλεύουµε και προσπαθούµε για µία άλλη πο-
λιτική, µία ριζικά διαφορετική πολιτική από την ασκούµενη. Σε
µία άλλη οικονοµία, µία λαϊκή οικονοµία και εξουσία µπορεί,
κύριε Υπουργέ, να εξασφαλίσει και τις διακοπές και την αναψυχή
για τους εργάτες, για τα πιο πλατιά λαϊκά στρώµατα. Αυτή η πο-
λιτική αργά ή γρήγορα θα γίνει πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σπυρίδωνα Χαλβατζή, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Νικητιάδης από την ωραία Ρόδο.

Κύριε Νικητιάδη, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, εσάς

και το συνάδελφο για την παραχώρηση της σειράς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι που ο κύριος Υπουρ-

γός σήµερα ανέφερε ότι η ερώτηση του ΚΚΕ αποτελεί ευκαιρία
για µία ευρύτερη συζήτηση. Πρέπει να πω ότι χαίροµαι διπλά,
γιατί, κύριε Υπουργέ, σήµερα τοποθετηθήκατε ίσως για πρώτη
φορά από το Βήµα της Βουλής µε χαµηλότερους τόνους, τόνους
που δείχνουν ότι ενδεχοµένως έχετε τη διάθεση να ακούσετε κά-
ποιες παρατηρήσεις και ελπίζω ότι δεν είναι χαµηλοί οι τόνοι,
επειδή δεν αισθάνεστε να απειλείται η εξουσία της Νέας ∆ηµο-
κρατίας από την επερώτηση του ΚΚΕ.

Θα ξεκινήσω λοιπόν µε αυτό το πνεύµα, µε µία αποκατάσταση
της αλήθειας, που οφείλετε στο Εθνικό Κοινοβούλιο και σχετίζε-
ται µε µία δική σας αναφορά, όταν κατά τη συζήτηση για τα κα-
ταλύµατα και τη λειτουργική τακτοποίηση, επικαλούµενος το
πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ για τον τουρισµό, κύριε Υπουργέ, ανα-
φέρατε ότι εµείς προτείνουµε 50% µείωση στα τέλη, ενώ εσείς,
κύριε Υπουργέ, απ’ αυτό εδώ το Βήµα, είπατε ότι τα µηδενίσατε.
Αυτό είπατε, ότι µηδενίσατε -και υπάρχει στα Πρακτικά γραµ-
µένο- τα τέλη προσγείωσης στα περιφερειακά αεροδρόµια, λέ-
γοντας µάλιστα ότι τα κατεβάσατε 100%.

Εγώ θέλω να πιστεύω ότι υπάρχει σύγχυση, ότι δεν λέτε σκο-
πίµως αυτά που λέτε, διότι θα πρέπει να σας πληροφορήσω γι’
αυτό που συµβαίνει.

Αυτό που µειώθηκε είναι τα τέλη προσγείωσης αεροδιαδρό-
µου, που είναι 200 ευρώ για κάθε αεροπλάνο. Αυτό. Τίποτα άλλο.
∆ηλαδή 200 ευρώ ανά επιβάτη, που σηµαίνει ότι για µία πτήση
διακοσίων ατόµων από την Ευρωπαϊκή Ένωση η µείωση φτάνει
τα 2.400 ευρώ και εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης τα 4.400 ευρώ. Τί-
ποτα δηλαδή δεν µειώθηκε.

Πρέπει δηλαδή, να καταλάβετε ότι κάθε αεροπλάνο που προ-
σγειώνεται σε περιφερειακό αεροδρόµιο µαζί µε τα τέλη για το
hundling φθάνει τις 6000 ευρώ. Και ο Υπουργός εδώ είπε ότι
εµείς τα µηδενίσαµε! Θέλω, κύριε Υπουργέ, να αποκατασταθεί
αυτή η αλήθεια, γιατί δεν µπορεί να λέτε ότι εµείς είπαµε 50%
και εσείς το πήγατε 100%, όταν δεν µειώσατε απολύτως τίποτα.
Και επιτρέψτε µου να πω ότι τα 200 ευρώ τα θεωρούν κοροϊδία

αυτοί που τους καλείτε να φέρουν περισσότερο κόσµο στην πα-
τρίδα µας.

Θα υπεισέλθω σε κάποια από τα ζητήµατα κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, του ΚΚΕ, που θέσατε, για να προσθέσω κάποια κοµ-
µάτια που ενδεχοµένως µία επερώτηση δεν µπορεί να τα εµπε-
ριέχει και που σχετίζονται µε τον τρόπο που φθάσαµε στο σηµείο
να γίνονται οι έλεγχοι από τις επιθεωρήσεις εργασίας και από το
ΙΚΑ.

Ο Πρόεδρος των εργαζοµένων της Οµοσπονδίας Ξενοδοχοϋ-
παλλήλων κ. Καραθανάσης έχει καταγγείλει ότι δεν έχουµε οχή-
µατα για να πάνε να κάνουν επιθεώρηση. Αυτό επικαλούνται,
κύριε Υπουργέ, οι επιθεωρήσεις εργασίας και το ΙΚΑ. Και ανα-
γκάστηκαν οι εργαζόµενοι µε δικά τους αυτοκίνητα να µεταφέ-
ρουν τους επιθεωρητές εργασίας στα ξενοδοχεία, προκειµένου
να γίνουν επιθεωρήσεις. Και αυτό γίνεται πάρα πολύ συχνά.

Άρα, κύριε Υπουργέ, αυτό που είπατε περί αστυνοµικών µέ-
τρων και µόνο η ιδιωτική πρωτοβουλία τελικώς θα λύσει τα προ-
βλήµατα, πρέπει να το αναθεωρήσετε τουλάχιστον σε ό,τι αφορά
τις στοιχειώδεις λειτουργίες του κράτους. Το κράτος οφείλει να
προστατεύει την λειτουργία της εργασίας. Το κράτος οφείλει να
προστατεύει τους εργαζόµενους από κάθε αυθαιρεσία, από
οπουδήποτε και αν προέρχεται. Και αυτό είναι δική σας δουλειά.
Εσείς κατ’ εξοχήν πρέπει να πάρετε το συνάδελφό σας Υπουργό
Κοινωνικών Υπηρεσιών για να τον οχλήσετε, προκειµένου να
ενεργοποιηθεί το ΙΚΑ. Εσείς πρέπει να πάρετε τον Υπουργό Ερ-
γασίας για να ενεργοποιηθούν οι επιθεωρητές εργασίας, ή σε
κάθε περίπτωση –ενιαία είναι η Κυβέρνηση- πρέπει να το κάνετε
άµεσα.

∆εν αναφερθήκατε συνάδελφοι στο ότι 6% από τους απασχο-
λούµενους στον τουρισµό δεν επαναπροσλήφθηκε καν. Και αυτό
είναι συγκεκριµένη ανεργία, κύριε Υπουργέ. Αυτά, επαναλαµ-
βάνω, είναι αναφορές του Προέδρου των εργαζοµένων, της
Οµοσπονδίας. Επαναλαµβάνω ότι 6% δεν επαναπροσλήφθηκε.

∆εν αναφέρατε επίσης ότι είχαµε 15% κύριοι συνάδελφοι του
ΚΚΕ, καθυστερηµένες επαναπροσλήψεις. Από τους 95.000
ασφαλισµένους στο ΤΑΞΥ καθυστέρησαν να επαναπροσληφθούν
ένα 15%. Τι σηµαίνει αυτό; Ξέρετε πολύ καλά τι σηµαίνει. Κινδυ-
νεύουν να µην πάρουν το επίδοµα ανεργίας, σηµαίνει ότι κινδυ-
νεύουν να µην έχουν πλήρη ιατροφαρµακευτική και
νοσοκοµειακή κάλυψη. Άρα, εδώ έχουµε προβλήµατα.

Εγώ θα σας φέρω στοιχεία. Ας πούµε ότι η µείωση αντιστοιχεί
στο 8%. Χθες µπήκα στο Neckermann, µπορείτε να µπείτε και
εσείς –το καταθέτω για να µην υπάρχει αµφισβήτηση- και βλέ-
πουµε ότι έχουµε µείον 50% στα πακέτα σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα. Μείον 50% για Ιούλιο και Αύγουστο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό σε σχέση µε τα έσοδα που θα έχουµε;
Ξέρετε ποιοι θα εισπράξουν λιγότερο; Τα καταστήµατα, όλοι οι
ξενοδόχοι. Ολόκληρη η Ελλάδα θα έχει µείον 50%. Αυτά είναι συ-
γκεκριµένα στοιχεία. Είναι τριάντα ξενοδοχεία και µπορώ να σας
φέρω άλλα 1030, προσφορές και του Thomas Cook και της Tui.
Άρα, εδώ έχουµε ζητήµατα.

Τώρα θα αναφερθώ στη διαφήµιση, κύριε Υπουργέ. Πρέπει κά-
ποια στιγµή να µας φέρετε εδώ κάποια στοιχεία για να ξέρουµε
ποιος πήρε, και γιατί πήρε χρήµατα. Γιατί τα ελληνικά µέσα ενη-
µέρωσης πήραν χρήµατα και πόσα χρήµατα; Γιατί πληρώσατε
κάποια χρήµατα; Γιατί, για παράδειγµα, δίνετε στη Νοµαρχία ∆ω-
δεκανήσου, στη Νοµαρχία Χανίων, στη Νοµαρχία Χαλκιδικής,
αντίστοιχα 60.000, 60.000 και 100.000 και στη Νοµαρχία Θεσσα-
λονίκης 400.000. Ποιος είναι ο τουρισµός της Θεσσαλονίκης;
Υπάρχει έγγραφο του ΕΟΤ µε ηµεροµηνία 16.6.2009. ∆ίνετε στη
Θεσσαλονίκη για διαφήµιση 400.000. Ποιος είναι ο τουρισµός
της Θεσσαλονίκης, ενώ στη Νοµαρχία ∆ωδεκανήσου δίνετε
60.000 για τον τουρισµό, όταν η ∆ωδεκάνησος έχει δέκα φορές
περισσότερο τουρισµό από τη Θεσσαλονίκη; Το ίδιο ισχύει και
για το Ηράκλειο, το ίδιο ισχύει και για τα Χανιά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τα θέµατα της δια-
φήµισης πρέπει να τα δείτε πολύ σοβαρά. ∆ώσατε 1.143.000
ευρώ στο Λονδίνο και στο Παρίσι για το World of Athens. Ανε-
ξαρτήτως του πόσο µπορεί να αµφισβητήσει κάποιος το αποτέ-
λεσµα αυτής της διαφήµισης, εγώ αναρωτιέµαι: Γιατί
πληρώνονται τώρα αυτά τα χρήµατα και έχουν µείνει απλήρωτα
τα χρέη του 2007 και του 2008; Θέλω να πιστεύω ότι δεν είναι
ζήτηµα εσωτερικής σας αντιπαράθεσης. Γιατί αν είναι τέτοιο,
έχουµε πρόβληµα, γιατί εµείς θα βρούµε µπροστά µας τους tour
operators αύριο. Αναφέροµαι στο Λονδίνο και στο Παρίσι και τις
580.000 και 562.000 ευρώ αντίστοιχα που πληρωθήκανε τώρα...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουριστικής
Ανάπτυξης): Υπονοείτε κάτι; Έχετε λάθος πληροφόρηση. ∆υ-
στυχώς, γι’ αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Εσείς µου φέρετε εδώ τα στοιχεία,
Αλλά να φέρετε τα κανονικά στοιχεία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουριστικής
Ανάπτυξης): Όταν καταγγέλλετε κάτι και µάλιστα αφορά οικο-
νοµική διαχείριση, σας παρακαλώ πάρα πολύ, επειδή ζούµε σε
µία λεπτή περίοδο και επειδή η αξιοπρέπεια του καθενός είναι
πολύ σηµαντική, πρέπει να έχετε στοιχεία. Με αερολογίες και
φήµες δεν µπορείτε να έρχεστε στην Εθνική Αντιπροσωπεία σε
ό,τι αφορά εκατοµµύρια ευρώ και σε ό,τι αφορά τουλάχιστον το
Υπουργείο Τουριστικής Ανάπτυξης, του οποίου έχω την ευθύνη.
Παρακαλώ πολύ, αν έχετε στοιχείο, καταθέστε το. ∆ιαφορετικά
επιφυλαχθείτε, αν µη τι άλλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή τέθηκε και
προσωπικό ζήτηµα και εγώ δεν έχω προσωπικό ζήτηµα µε τον
Υπουργό -δεν καταλάβατε τι σας είπα- θέτω το ερώτηµα: Πλη-
ρώσατε ή δεν πληρώσατε 580.000 για το World of Athens στο
Λονδίνο; Πληρώσατε ή δεν πληρώσατε 562.000 για το World of
Athens στο Παρίσι; Είναι συγκεκριµένο το ερώτηµα. Και να έρ-
θετε εσείς να απαντήσετε. Εσείς ερωτάσθε. ∆εν ερωτάται η αντι-
πολίτευση, κύριε Υπουργέ και λυπάµαι, γιατί πάλι χάσατε την
ψυχραιµία σας και δεν έρχεστε νηφάλια να µας πείτε ότι είναι
λάθος και ότι αυτό είναι το πραγµατικό στοιχείο, αλλά έρχεστε να
εγκαλέσετε τον ερωτώντα και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ. Το κάνατε και στην προηγούµενη συνεδρίαση.

Κύριε Υπουργέ, στραβά αρµενίζετε και το έχετε κάνει επανει-
ληµµένως. ∆εν είχατε λόγο να πληρώσετε εσείς τα «σπασµένα»
των προηγουµένων και δεν χρειάζεται να χρεώνεστε εσείς τα
σπασµένα των προηγουµένων. Ακολουθήστε µία πολιτική στα-
θερή µπροστά.

Εγώ, επειδή είπατε και για το πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ, σας
έφερα και το πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ και θα σας το δώσω για να
δείτε ότι το ΠΑΣΟΚ έχει προετοιµαστεί για την πολιτική που θα
ασκήσει και για τον τουρισµό -δύο-τρεις µήνες, δεν θα κρατήσει
πολύ αυτή η αγωνία του ελληνικού λαού- για να δείτε τις θέσεις
µας και να µη λέτε µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι εµείς προβάλ-
λουµε άλλα πράγµατα, όπως το θέµα της συγχρηµατοδότησης,
που ήταν ένα λάθος τυπογραφικό και που διορθώθηκε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστώ
πολύ.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Αναστάσιος Καραµάριος, Βουλευτής ∆ωδεκανή-
σου.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν θα
απαντήσω στον αξιότιµο κύριο συνάδελφο του ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Όχι, να µην κάνουµε
διάλογο. Εσείς τα ξέρετε ως παλιός κοινοβουλευτικός.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Θα σεβαστώ τον Κανονισµό της
Βουλής και θα µιλήσω µόνο για την επερώτηση των αξιοτίµων
συναδέλφων του Κ.Κ.Ε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ.
Έχετε το λόγο, κύριε Καραµάριε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Χαλβατζή µου, εγώ, πράγ-
µατι, επειδή ξέρετε κάθε φορά προσέχω πολύ εσάς και όλους
τους συναδέλφους σας, θέλω να πω ότι είπατε µία σωστή κου-
βέντα. Είµαστε στην αντίπερα όχθη από απόψεως πολιτικής και
αυτό είναι σωστό. Το είπε και ο κύριος Υπουργός. Επειδή, όµως,
εγώ προέρχοµαι από µία µεγάλη τουριστική περιοχή της Ρόδου

και της ∆ωδεκανήσου γενικότερα, όπως και ο κ.Νικητιάδης, και
έχουµε µεγαλώσει µε τον τουρισµό και έχουµε ζήσει τον τουρι-
σµό χρόνια πολλά, δεν µπορώ να αρνηθώ ότι πράγµατι είναι µία
«βιοµηχανία» ο τουρισµός µας. Είναι µία πηγή εισοδήµατος. Και
σε ό,τι αφορά τις παράλληλες γεωργικές απασχολήσεις και άλλα
επαγγέλµατα, εξίσου εκεί καλλιεργούνται αυτές οι παράλληλες
δραστηριότητες, διότι όλα τα τρόφιµα απορροφώνται από τον
τουρισµό. Είµαστε 120.000 κόσµος στη Ρόδο το καλοκαίρι και γι-
νόµαστε 300.000. Τούτ’ αυτό και η Κως και τα άλλα νησιά.

Έχουµε όµως µεγαλώσει και µε τις τουριστικές µας σχολές,
οι οποίες εκεί εκπαιδεύουν πάρα πολλά παιδιά χρόνια τώρα που
προσφέρουν στον τουρισµό. Γι’ αυτό είπα µε χαµόγελο και µε
καλή πρόθεση στον κύριο συνάδελφό σας. Οι σχολές αυτές βγά-
ζουν παιδιά και πλέον τώρα τελευταία για να εκπαιδευτούν κα-
λύτερα, τους υποχρεώνουν να εκπαιδεύονται και το καλοκαίρι
στα ξενοδοχεία και όχι µόνο της Ρόδου ή της Ελλάδας γενικό-
τερα, αλλά και από το εξωτερικό, την Τουρκία, από άλλες χώρες
έρχονται και µας παρακαλούν να τους βοηθήσουµε να µπουν στα
ξενοδοχεία.

Αλλά τους βάζουν οι ίδιες οι σχολές να δουλεύουν, να εκπαι-
δεύονται εκεί και αυτό είναι το λάθος που κάνετε. ∆εν πληρώνο-
νται οι άνθρωποι σαν υπάλληλοι. Τους δίνουν ένα χαρτζιλίκι, όταν
είναι παιδιά που έρχονται από την λοιπή Ελλάδα. Αν πάει ο Ρο-
δίτης εκπαιδευόµενος στη Χαλκίδα, θα του πληρώσει εκεί ο ξε-
νοδόχος τα έξοδα της διατροφής του. ∆εν ασφαλίζεται πουθενά,
ούτε έχει απαίτηση να πάει να συνταξιοδοτηθεί, είναι µέσα στο
πρόγραµµα εκπαιδεύσεως. Μη µπερδεύουµε, λοιπόν, αυτά τα
γεγονότα.

Και επειδή, λοιπόν, εγώ διάβασα µε πολλή προσοχή όλη σας
την επερώτηση και πραγµατικά ο κ. Καραθανασόπουλος που
ήταν ο πρώτος οµιλητής έθεσε τα θέµατα πολύ σωστά βάσει της
δικής σας επερώτησης, ένα είναι το γεγονός, ότι θέλετε µέσα
από την επερώτηση και την πολιτική σας να πείτε για τον τουρι-
σµό, που, πράγµατι, είναι στον ανθρώπινο παράγοντα και πολύ
σωστά το τόνισε ο κύριος Υπουργός, πώς θα µπορέσουµε να δώ-
σουµε µεγαλύτερη άνεση, στους ανθρώπους τους εργαζοµέ-
νους να κάνουν και αυτοί τις θερινές τους διακοπές. Κανείς δεν
αµφιβάλλει. Ο τουρισµός είναι για όλο τον κόσµο, η αναψυχή
είναι για όλο τον κόσµο, είτε είσαι πλούσιος είτε φτωχός είτε µε-
σαίας τάξεως, από εκεί και πέρα είναι πώς θα το µεθοδεύσουµε
να πάει σε αυτά τα µέρη. Κάνετε µία αποστροφή µέσα, δεν θα
ήθελα να την σχολιάσω, ότι για να µπορεί να επιτύχετε αυτή σας
την πολιτική θα πρέπει να κρατικοποιηθούν οι ξενοδοχειακές επι-
χειρήσεις. Μη συζητάµε αυτά τα πράγµατα τώρα. Σας είπα από
την αρχή, πολύ σωστά είπατε ότι βρισκόµαστε αντίθετα, αλλά
όταν θα λέτε αυτά τα πράγµατα νοµίζω ότι σήµερα αυτά δεν µπο-
ρούν να συµβούν.

Εκείνο που ήθελα να τονίσω εγώ και ιδιαίτερα στην κυρία τη
συνάδελφό σας είναι το εξής: Ναι, όχι µόνο οκτακόσιες πενήντα
χιλιάδες εργάζονται στον τουρισµό, ξεπερνάει το εκατοµµύριο.
∆ηλαδή το 1/10 του πληθυσµού µας απασχολείται στην ξενοδο-
χειακή επιχείρηση γενικά, είτε στα τουριστικά γραφεία, τα πούλ-
µαν, είναι ένα κύκλωµα ανθρώπων γύρω από τον τουρισµό, που
αλίµονο, πράγµατι, είναι εκατόν πενήντα χιλιάδες οι ξενοδοχοϋ-
πάλληλοι, στη Ρόδο ξεπερνούν τις είκοσι πέντε χιλιάδες και στα
νησιά µας είναι ένα επάγγελµα. Και οι συµβάσεις οι οποίες γίνο-
νται ποτέ τόσα χρόνια, σας µιλάω ειλικρινά, δεν µου παρουσιά-
στηκε άνθρωπος δικηγόρος χρόνια να µου παραπονεθεί ένα
εκπαιδευόµενο παιδί ότι δεν περνάει καλά ή ότι καταστρατηγού-
νται οι διατάξεις. Ξέρετε πότε καταστρατηγήθηκαν οι διατάξεις;
Επί δικτατορίας που έκλεισαν τα ξενοδοχεία και δεν υπήρχε δου-
λειά και οι ξενοδόχοι δεν είχαν να πληρώσουν ούτε τα εργατικά.
Σήµερα όµως, όπως ξέρετε, έχει γίνει σωρεία διατάξεων τόσα
χρόνια από όλες τις κυβερνήσεις και ειδικότερα στον ξενοδοχει-
ακό τοµέα. Όλες οι συµβάσεις γίνονται όσο µπορούµε καλύτερα.
Το χειµώνα, όπως ξέρετε, παίρνουν τα επιδόµατά τους και οι συ-
νταξιοδοτήσεις έχουν διαφορετική ρύθµιση σε ό,τι αφορά τους
ξενοδοχοϋπαλλήλους. Όταν πήγα πριν από χρόνια στη Βουλγα-
ρία σε κοµµουνιστικό καθεστώς, το πρώτο επάγγελµα ήταν ο ξε-
νοδοχοϋπάλληλος, τόσο πολύ το θεωρούν καλό το επάγγελµα
αυτό.
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Πού καταλήγω, κύριοι συνάδελφοι; Ναι, κανείς δεν αντιλέγει
να είναι καλύτερη η τουριστική µας πολιτική. Κανείς δεν αντιλέ-
γει να υπάρχει καλύτερη υποδοµή. Σήµερα όµως µε αυτόν το
ρυθµό που έχουµε προσπαθούµε -και σωστά επικαλείστε- να
µπορέσουµε να έχουµε φτηνότερα ναύλα, εισιτήρια παντού,
αλλά µέσα στο µέτρο του δυνατού. Κανείς δεν έχει αντίρρηση.
Αλλά αυτήν τη στιγµή δεν µπορείτε να κατηγορήσετε, µία Κυ-
βέρνηση που κάνουµε το παν για την ανάπτυξη της τουριστικής
βιοµηχανίας, ναι, επαναλαµβάνω. Ήδη, πρόσφατα, όπως είπε
και ο κύριος Υπουργός, µε την τουριστική τακτοποίηση, την τα-
κτοποίηση τη λειτουργική κάναµε µία µεγάλη τοµή για τις παρα-
νοµίες αυτές που όλοι τις βλέπουµε τόσα χρόνια και κανείς δεν
είχε το θάρρος να τις τακτοποιήσει, από εκεί και πέρα όµως να
µην ερχόµαστε σήµερα να λέµε εδώ ότι υπάρχει δουλεµπόριο.
Για όνοµα του Θεού. Μην το ξαναπείτε αυτό για τα παιδάκια των
τουριστικών σχολών της Ελλάδος που πηγαίνουν στα ξενοδοχεία
να εκπαιδευτούν.

Φυσικά, διάβασα και τη σύµβαση που επικαλέστηκε ο κ. Χαλ-
βατζής. Κύριε Χαλβατζή µου, ξέρετε πολύ καλά ότι µέσα στα ξε-
νοδοχεία σήµερα ο ποιοτικός τουρισµός είναι αυτός που
αποδίδει και ο ποιοτικός τουρισµός θέλει να προλάβει κάποια
πράγµατα. Αυτές οι στερεότυπες εκφράσεις που µέσα γράφουν
οι συµβάσεις και τις διάβασα και εγώ είναι εκείνες οι οποίες θέ-
λουν κάθε φορά τα ξενοδοχεία να προσπαθήσουν να πείσουν
τους εργαζοµένους να προσέξουν ότι ο άνθρωπος τουρίστας
που έρχεται, είτε σε µικρό ξενοδοχείο είτε σε µεγάλο, έχει την
απαίτηση να του συµπεριφερθείς καλά, να µην του συµπεριφερ-
θείς άσχηµα διότι ήρθε εδώ µια βδοµάδα να περάσει καλά, δεν
ήρθε για να δει έναν υπάλληλο θρασύτατο και ατηµέλητα ή να
έρθει µε ένα παντελόνι σκισµένο µπροστά στον άνθρωπο που
τρώει το πρωινό του ή να είναι αξύριστος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’Α-
ντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΛΣΑ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ)

Ναι, κύριε Χαλβατζή µου. Αυτή είναι µια ποιοτική συµπερι-
φορά του τουρισµού προς τον άνθρωπο ο οποίος έχει την απαί-
τηση να περάσει καλά. Και κάθε χρόνο ο κάθε εργαζόµενος λέει:
«Την εβδοµάδα που θα έρθω, πού θα πάω;». Ονειρεύεται τις δια-
κοπές του. Και όταν θα πάει εκεί, θέλει να περάσει καλύτερα.

Με λίγα λόγια -και τελειώνω, κύριοι συνάδελφοι- είναι µια ευ-
καιρία, πράγµατι, η επερώτησή σας αυτή για να συζητήσουµε
αυτό το θέµα, αλλά από εκεί και πέρα δεν µπορούµε να στοιχει-
οθετήσουµε αυτά τα οποία εσείς συµπεριλαµβάνετε ως µία πο-
λιτική η οποία είναι δυνατόν να γίνει στη σύγχρονη εποχή όταν
ξέρετε ότι πάλαι ποτέ έχουν αποτύχει αυτά τα συστήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (‘Ελσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε

Καραµάριε.
Το λόγο έχει η κ. Αµµανατίδου από το ΣΥΡΙΖΑ.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Θέλω να δώσω µια απάντηση στο συνάδελφο εισηγητή του

ΠΑΣΟΚ που µίλησε για τη διαφήµιση των 400.000 για το Νοµό
Θεσσαλονίκης. Εκεί σας πληροφορώ, κύριε συνάδελφε, ότι
υπάρχουν ιαµατικές πηγές, υπάρχουν τα λουτρά του ∆ήµου
Απολλωνίας, τα οποία εδώ και πάρα πολλά χρόνια είναι απαξιω-
µένα. Υπάρχουν διακόσιες κλίνες, υπάρχουν εγκαταστάσεις που
αυτή τη στιγµή ρηµάζουν και δεν έχει δοθεί µία λύση από την
παλιά ΕΤΒΑ, από την «Πειραιώς» προς το δήµο για να µπορέσουν
να λειτουργήσουν αυτές οι εγκαταστάσεις και σε µία περιοχή, η
οποία έχει µεγάλη ανεργία, να δώσουν έναν άλλο τρόπο οικονο-
µικών πόρων και να δώσουν ζωή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Στη νοµαρχία πάνε τα χρήµατα,
στον Ψωµιάδη.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρκετοί αναφέρουν ότι ο τουρισµός είναι η βαριά βιο-
µηχανία της χώρας και βέβαια είναι αυτοί που ως κυβερνήσεις
δεν άσκησαν πολιτικές υπέρ του, δεν επένδυσαν στο συγκριτικό
πλεονέκτηµα της Ελλάδας και τα αποτελέσµατα αυτών είναι οι
αποσπασµατικές πολιτικές που φέρνουν τα σηµάδια της κρίσης
στον τουρισµό µας.

Οι ασχολούµενοι άµεσα ή έµµεσα µε τον τουρισµό περίµεναν

εξαρχής σηµαντικές αρνητικές επιπτώσεις στον τουρισµό της
χώρας µας από την τρέχουσα οικονοµική κρίση. Άλλοι µίλησαν
µάλιστα για καταστροφικές επιπτώσεις κι άλλοι για σοβαρές
αλλά όχι καταστροφικές.

∆ιχογνωµία υπήρξε και ως προς το ποιες ακριβώς επιπτώσεις
σε ποια τουριστικά µεγέθη θα έπρεπε να θεωρούνται κριτήριο
για την αποτίµηση της κρίσης καθώς άλλοι αναφέρονταν στις
αφίξεις, άλλοι στις διανυκτερεύσεις ή στις πληρότητες των συλ-
λογικών καταλυµάτων και άλλοι στις τουριστικές εισπράξεις.

Μέσα στη γενικευµένη ανησυχία ελάχιστος λόγος έγινε για µια
ελληνική ιδιαιτερότητα, την έναρξη της κρίσης του ελληνικού
τουρισµού ήδη από το 2008 και πριν γίνει ορατή η διεθνής χρη-
µατοπιστωτική κρίση και διαφανούν οι συνέπειές της στις ανε-
πτυγµένες οικονοµίες, πηγές της τουριστικής κίνησης προς τη
χώρα µας.

Πράγµατι η κρίση του ελληνικού τουρισµού ως εµφάνιση αρ-
νητικών µεταβολών στα στατιστικά τουριστικά µεγέθη και όχι
µόνον αρχίζει ήδη από το 2008. Αν και δεν έχουν ακόµη εκδοθεί
τα στατιστικά στοιχεία των αφίξεων της ΕΣΥΕ µπορεί κάποιος να
εξάγει συµπεράσµατα για την πενιχρή απόδοση της τουριστικής
περιόδου του 2008 από τα στοιχεία των διανυκτερεύσεων σε
συλλογικά καταλύµατα που, σύµφωνα µε τα προσωρινά στοιχεία
της ΕΣΥΕ, εµφάνισαν το πρώτο εννιάµηνο του 2008 µείωση κατά
3,5% έναντι του ιδίου διαστήµατος του 2007.

Το ίδιο διάστηµα οι αφίξεις στα ίδια καταλύµατα σηµείωσαν
µείωση 3,2%, ενώ η µέση πληρότητα εµφάνισε µεν αύξηση κατά
62,6% έναντι του 60,2% του 2007, πλην όµως, κατά την ερµηνεία
της ίδιας της ΕΣΥΕ, αυτό οφείλεται στη µείωση των κλινών που
λειτούργησαν το 2008. Η µείωση δηλαδή των αφίξεων και των
διανυκτερεύσεων των αλλοδαπών στα συλλογικά καταλύµατα
ήταν µάλιστα ελάχιστα αυξηµένη έναντι της γενικής.

Η αναζήτηση των αιτιών της πρόωρης αυτής κρίσης είναι αρ-
κετά σύνθετη υπόθεση, είναι όµως βέβαιο ότι σηµαντικό µερίδιο
ευθύνης φέρουν οι υστερήσεις και οι ανεπάρκειες σε δηµόσιες
κυρίως υποδοµές, η διαµόρφωση του κόστους και των τιµών των
υπηρεσιών σε σκληρό ευρώ, η ακρίβεια και γενικά το κόστος
ζωής και η αρνητική δηµοσιότητα στο εξωτερικό από διάφορα
εσωτερικά γεγονότα, όπως είναι η διατροφική κρίση και το ηλιέ-
λαιο, η τροµοκρατία, τα περιβαλλοντικά προβλήµατα και η υστέ-
ρηση έναντι των δεικτών του Κιότο.

Έτσι η διεθνής οικονοµική κρίση βρήκε τη χώρα µας ήδη σε
περίοδο τουριστικής κρίσης. Η αντιµετώπιση και κυρίως η πρό-
ληψη της τουριστικής κρίσης επιχειρήθηκε έτσι χωρίς πρό-
γραµµα, χωρίς δηλαδή το συγκεκριµένο σχέδιο διαχείρισής της.
Κι εδώ είστε υπεύθυνοι.

Λήφθηκαν µέτρα για τη στήριξη των επιχειρήσεων, ανεπαρκή
ως επί το πλείστον, για την ανακούφιση των µικροµεσαίων και
µέτρα µηδαµινής απόδοσης για τη στήριξη της απασχόλησης.
Στην πράξη, οι απασχολούµενοι στον τουρισµό αφέθηκαν πα-
ντελώς ακάλυπτοι απέναντι στις συνέπειες της κρίσης ως προς
το χρόνο απασχόλησης, ανεργίας και ως προς το εισόδηµά τους.

Κι εδώ πρέπει να αναφέρουµε πόσο πιέζονται και ελαστικο-
ποιούνται σήµερα οι σχέσεις εργασίας, οι οποίες βέβαια θα πιε-
στούν πολύ περισσότερο στη γενικευµένη οικονοµική κρίση και
το γνωρίζετε πολύ καλύτερα και έχει καταγγελθεί και από το Συ-
νασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς πάρα πολλές φορές και ει-
δικά στο νοµοσχέδιο του τουρισµού που συζητούσαµε πριν από
δέκα µέρες.

Στο χώρο του τουριστικού µάρκετινγκ αυξήθηκαν σηµαντικά
οι διατιθέµενοι πόροι, αλλά όχι και η εξειδικευµένη διοχέτευσή
τους σε αγορές µε δυνατότητα συγκράτησης ή και βελτίωσης
των τουριστικών ροών προς τη χώρα µας.

Η µεγαλύτερη προσπάθεια της Κυβέρνησης δεν ήταν, δυστυ-
χώς, η πρόληψη και ο περιορισµός των απωλειών, αλλά η
στροφή µε αφορµή την τουριστική κρίση προς το εκλογικό σώµα,
που θα έπρεπε να πειστεί πως η χώρα µας πηγαίνει καλύτερα
από τους ανταγωνιστές της ή καλύτερα από ό,τι ανέµεναν οι συλ-
λογικοί φορείς του τουρισµού.

Το εκλογικό σώµα θα έπρεπε να πειστεί ότι ο αρµόδιος Υπουρ-
γός καλύπτει πλήρως τις ανάγκες –έτσι αναφερόταν, κύριε Μαρ-
κόπουλε- και ότι υπάρχει µια συστηµατική δράση από τη µεριά
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σας. Λέγατε ότι αυτό που φταίει είναι οι τιµές των καταλυµάτων
που θα πρέπει να µειωθούν.

Η εκστρατεία µείωσης των τιµών αδιακρίτως, χωρίς µέριµνα
για τη διατήρηση του ποιοτικού επιπέδου των υπηρεσιών, χωρίς
καν αναφορά αποκλειστικά στις τιµές της λιανικής πώλησης υπη-
ρεσιών και όχι στις ήδη χαµηλές τιµές χονδρικής πώλησης προς
τους οργανωτές ταξιδιών, τους tour operators, αναλύθηκε συ-
στηµατικά από εσάς, κύριε Υπουργέ, αλλά και από τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Θα ήθελα ένα λεπτό επιπλέον
για να ολοκληρώσω.

∆εν καταβλήθηκε καν προσπάθεια να ενηµερωθεί ο Έλληνας
καταναλωτής για τη διαφορά των τιµών µεταξύ χονδρικής και
λιανικής πώλησης υπηρεσιών. Προτιµήθηκε το χάιδεµα των αυ-
τιών εν όψει των ευρωεκλογών. Έπρεπε ο Έλληνας καταναλωτής
πάση θυσία να πιστέψει ότι η Κυβέρνηση ενδιαφέρεται για τη
δική του τσέπη.

Το αποτέλεσµα; Οι κατά κύµατα πιέσεις των tour operators που
είχαν ήδη απτά αποτελέσµατα, όταν άρχισε η δική σας προσπά-
θεια, όταν αυξήθηκαν οι τιµές χονδρικής πώλησης βοηθούντος
και του πανικού των µικρών και µεσαίων επιχειρηµατιών. Κατρα-
κύλησαν και οι τουριστικές εισπράξεις στη χώρα, υπέστησαν σο-
βαρή καθίζηση, ενώ είναι άδηλο αν και κατά πόσο σε σχέση µε
τους αλλοδαπούς θα επωφεληθούν τελικά µειωµένων τιµών οι
Έλληνες καταναλωτές, όταν θα κάνουν τις διακοπές τους ως µε-
µονωµένοι τουρίστες τον Ιούλιο και τον Αύγουστο.

Άρα, υπάρχουν πάρα πολύ σοβαρά ζητήµατα. Θέλω να πω
µόνο ένα τελευταίο, ότι σήµερα στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» αναφέρε-
ται ότι, σύµφωνα µε προβλέψεις, η προσέλευση ξένων τουριστών
στη χώρα µας θα είναι µειωµένη κατά 13%. Αυτό απορρέει από
την εξαµηνιαία έκθεση των τουριστικών τάσεων της Ακαδηµίας
Τουριστικών Ερευνών και Μελετών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουριστικής
Ανάπτυξης): Όχι, στη χώρα µας. Λέει 8%-13%. ∆ιαβάστε το ολό-
κληρο.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Εγώ θα το καταθέσω
στα Πρακτικά να το διαβάσετε και εσείς.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πα-
σχαλίδου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό που θα πρέπει να δούµε είναι ένας τουρισµός όχι µόνο
στα ∆ωδεκάνησα, όχι µόνο στην Κρήτη, όχι µόνο στο Ιόνιο, αλλά
σε όλη την Ελλάδα, µ’ έναν καταµερισµό που να µπορεί να ανα-
δύει το συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας µας και να µπορέ-
σουµε να έχουµε ποιοτικές παροχές υπηρεσιών και εν µέσω
κρίσης να φέρει ο τουρισµός ένα µεγάλο οικονοµικό όφελος και
να βοηθήσει στο προσπέρασµα όλων αυτών που βιώνουµε το τε-
λευταίο διάστηµα και που θα γίνουν ακόµα πιο σκληρά τα πράγ-
µατα.

Αυτό είναι στο χέρι σας, κύριε Υπουργέ και στο χέρι της Κυ-
βέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κυρία

Αµµανατίδου.
Το λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αποστολάτος για

έξι λεπτά. Θα του χαρίσω και άλλα δύο.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (Ζ’Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πάρα πολύ επίκαιρη την πρωτο-

βουλία αυτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας γι’ αυτήν
τη συγκεκριµένη επερώτηση γιατί µας δίνει την αφορµή να συ-
ζητήσουµε το θέµα του τουρισµού εν µέσω ακριβώς της τουρι-
στικής περιόδου. Βεβαίως θίγονται θέµατα διαφορετικά στο
κείµενο της επερώτησης αυτής, ωστόσο εγώ, θα προτιµήσω να
περιοριστώ σε εκείνο του τουρισµού και µόνο γιατί είναι από τα
θέµατα που µας καίνε αυτήν τη στιγµή, µεταφορικά και κυριολε-
κτικά.

Έχω κρατήσει τη φράση του πολύ αξιόλογου και σεβαστού

συναδέλφου του κ. Σταύρου Σκοπελίτη ότι µιλάτε από διαφορε-
τική οπτική γωνία στο θέµα τούτο. Εγώ θα σας πω ότι το κατα-
λαβαίνω, γιατί θεωρώ τον τουρισµό ως ένα βασικότατο
παράγοντα ανάπτυξης και απασχόλησης. Σήµερα όµως παρου-
σιάζει προβλήµατα διάρθρωσης και υποδοµής, σηµεία κορεσµού
και έχει συσχετιστεί µε σηµαντική περιβαλλοντική επιβάρυνση
και υποβάθµιση. Ακούγοντας δε τις οµιλίες του συναδέλφου κ.
Πρωτούλη, της κ. Καλαντίδου και του συναδέλφου κ. Χαραλά-
µπους στο θέµα αυτό της κατάχρησης της εργασιακής σχέσης
αυτών των νέων παιδιών από τις σχολές µε τους εργοδότες τους,
εγώ θα πω ότι συντάσσοµαι γιατί και τον ίδιο τον Υπουργό
άκουσα να λέει ότι αντιλαµβάνεται πως υπάρχουν και κάποιοι
κακοί εργοδότες. Θα ήθελα το πράγµα να ελεγχθεί κυριολεκτικά
προς τα εκεί που το οδηγείτε ολόσωστα, για να µην υπάρχουν
αυτά τα συµπτώµατα φοβερής ανθρώπινης, αν θέλετε ευγενικά
θα το πω, απαξίωσης στον εργασιακό χώρο.

Επειδή για όλα αυτά τα προβλήµατα χρειάζεται συγκεκριµένο
στρατηγικό σχέδιο για να προλάβουµε καταστάσεις και όχι για να
τις αντιµετωπίσουµε –αν τις αντιµετωπίσουµε- περιστασιακά τη
στιγµή που τις βιώνουµε, θα πω ότι είχα καταθέσει ήδη από το
Νοέµβριο του 2008 σχετική ερώτηση στο Υπουργείο Τουρισµού
για τα µέτρα που είχε σκοπό να λάβει, ώστε να ανταποκριθεί στις
δυσάρεστες αναµενόµενες εξελίξεις στον τουρισµό εν όψει της
παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης.

Ο τότε Υπουργός είχε απαντήσει ότι θα ανακοίνωνε –έχω την
απάντησή του εδώ- εξειδικευµένο σχέδιο στήριξης του τουρι-
σµού πριν το τέλος του 2008. Καταλαβαίνετε ότι αν είχε γίνει κάτι
τέτοιο –γιατί δεν έγινε κάτι τέτοιο- και είχαν εφαρµοστεί στη
πράξη µέτρα, δεν θα βιώναµε το σηµερινό τουριστικό φαινόµενο
του µαρασµού.

Άκουσα προσεκτικά τον σηµερινό Υπουργό, του οποίου τον
πολιτικό λόγο σε πολλά σηµεία εκτιµώ, να λέει ότι τα αεροπλάνα
που δεν έφθασαν στο σύνολο φθάνουν αυτή την περίοδο το
0,8%. Εγώ για τους µήνες Μάιο και Ιούνιο, από τη δική µου προ-
σωπική έρευνα ξέρω ότι είχαµε µαταιώσεις του 10%. Και δεν λέω
τουλάχιστον, αλλά το λέω κυριολεκτικά. Θα σας πω πως η οικο-
νοµική κρίση δεν µπορεί να αποτελεί ένα µόνιµο άλλοθι κανενός,
γιατί η κρίση αυτή, υπάρχει τουλάχιστον επτά µήνες και δεν έχει
φθάσει στην κορύφωσή της και θα έπρεπε, αν µη τι άλλο, να απο-
τελέσει βασικό κριτήριο για τη χάραξη της αντίστοιχης πολιτικής
στρατηγικής στον τοµέα του τουρισµού από την Κυβέρνηση.

Τα χρόνια προβλήµατα του ελληνικού τουρισµού –επιµένω να
τον λέω όπως οι περισσότεροι- της βαριάς βιοµηχανίας της
χώρας µας παραµένουν άλυτα και επιδεινώνονται. ∆εν θέλω να
αναφερθώ σ’ αυτό το µείζον πρόβληµα της ακτοπλοϊκής σύνδε-
σης των νησιών µας –που µε αφορµή τη Λέσβο, πάλι θα χρησι-
µοποιήσω το όνοµα του κ. Σκοπελίτη, ήδη έχουν αναφερθεί οι
ελλιπείς υποδοµές των λιµανιών- γιατί είναι όλα γνωστά και
ακόµη δεν έχουν αποτελέσει αντικείµενο τουλάχιστον ουσιαστι-
κού, αποτελεσµατικού κυβερνητικού ενδιαφέροντος.

Θα αναφερθώ όµως, και στο σοβαρότατο πρόβληµα που
υπάρχει, της περίθαλψης στα νησιά τα οποία δέχονται το µεγα-
λύτερο όγκο του τουρισµού. Αν µιλήσουµε για τα κοντινά του Αρ-
γοσαρωνικού, την Τροιζηνία και τα Κύθηρα, ήδη κατέθεσα
επίκαιρη ερώτηση όπου εκατό χιλιάδες κάτοικοι και πάνω από
δέκα χιλιάδες επισκέπτες βιώνουν µία καθηµερινή ανασφάλεια
από την έλλειψη περίθαλψης.

Αν µόνο αυτό σκεφτούµε, καταλαβαίνουµε ότι δε µπορούµε
να µιλάµε για υπεύθυνη πολιτική στον τοµέα τούτο. Βάσει του
Συνδέσµου Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων η χώρα µας το
2009 κατέλαβε την εικοστή τέταρτη θέση µεταξύ εκατόν τριάντα
τριών χωρών. Είναι δε η δέκατη όγδοη στην Ευρώπη, δύο θέσεις
χαµηλότερα από το 2008, τον προηγούµενο χρόνο. Και πέρυσι
ήταν άλλες δύο θέσεις χαµηλότερα από το 2007. ∆ηλαδή, αν
ισχύει το «κάθε φέτος και χειρότερα», τα προβλήµατα να αντι-
µετωπίζονται κυρίως στους δείκτες που σχετίζονται µε το φυσικό
περιβάλλον και την περιβαλλοντική επιβάρυνση -αυτό το θίγετε
στην επερώτηση και είναι πραγµατικά σοβαρότατο θέµα- στη χει-
ροτέρευση της ποιότητας των αεροδροµίων µας, την επιδείνωση
στην ποιότητα εκπαίδευσης και κατάρτισης του ανθρώπινου δυ-
ναµικού και στο ελλιπές κανονιστικό πλαίσιο.
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Όλα αυτά είναι θέµατα κακής διαχείρισης, στα οποία πρέπει
να υπάρξει µια δοµική συνολική αντιµετώπιση. Χρειαζόµαστε, δη-
λαδή, µια εκ βάσεων αναδιάρθρωση της όλης τουριστικής δοµής
και αυτός είναι ο µόνος τρόπος για να αξιοποιήσουµε πλήρως το
συγκριτικό µας πλεονέκτηµα έναντι όλων των άλλων χωρών στον
τοµέα του τουρισµού, της κυριότερης παραγωγικής µηχανής
µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Ένα άλλο θέµα -και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, σε λίγο- στο οποίο
πρέπει να υπάρξει βελτίωση, είναι η επικοινωνιακή στρατηγική
του Υπουργείου Τουρισµού σε επίπεδο προβολής της χώρας στο
εξωτερικό.

Τούτη την ώρα έχετε φτιάξει, βεβαίως, µια καλή διαφηµιστική
καµπάνια, για την εσωτερική, όµως, προβολή της χώρας µας. Το
ζητούµενο θεωρώ ότι είναι να πείσουµε το Γερµανό, το Ρώσο,
τον Ιταλό, τον Άγγλο να επισκεφθεί την Ελλάδα. Αυτό, δηλαδή,
που µε τις διαφηµιστικές καµπάνιες έχουν πολύ καλύτερα κατα-
φέρει η Ισπανία και µάλιστα, η Τουρκία, προβάλλοντας µε κατα-
χρηστικό και απαράδεκτο τρόπο µνηµεία κατ’ εξοχήν ελληνικά
ως τουρκικά, λειτουργώντας εις βάρος µας ιστορικά, πολιτι-
σµικά, χωρίς καµµία αντίδραση εκ µέρους των αρµόδιων Υπουρ-
γείων µας.

Στην αρχή αυτού του Θερινού Τµήµατος είχαµε το νοµοσχέδιο
-νόµο πια- του Υπουργείου τούτου για τη ρύθµιση λειτουργικών
θεµάτων για τα οποία έπρεπε να υπάρξει µέριµνα εδώ και καιρό.
Θεωρώ πως θα µπορούσαν όλα αυτά τα πράγµατα να είχαν βρει
λύση, χωρίς να κλείσουν και να κατεδαφιστούν τόσα ξενοδοχεία
και τόσοι χώροι, γιατί αυτό θα σήµαινε απώλεια δουλειάς, ανερ-
γία, δηλαδή, για πολύ κόσµο, ένα µεγάλο δράµα. Και πάλι, όµως,
δεν είναι δυνατόν να διαιωνίζεται το πρόβληµα αυτό µε ρυθµί-
σεις επί ρυθµίσεων. Απαιτείται να γίνει κάτι καινοτόµο, να πά-
ψουν όλες οι παρανοµίες, να υπάρξει υγιής τουριστική
συµπεριφορά.

Πιστεύω τελικά -και κλείνω- ότι απαιτείται σχεδιασµός νέας µα-
κροπρόθεσµης τουριστικής πολιτικής, που θα στοχεύει στην
προσέλκυση τουρισµού υψηλού επιπέδου, στην ανάπτυξη εναλ-
λακτικών µορφών τουρισµού, για να µην καταστρέφεται το περι-
βάλλον, αφού έχουµε γίνει όλοι «πράσινοι» στο θέµα της
οικολογίας και οπωσδήποτε στην επιµήκυνση της τουριστικής
περιόδου, που η Ελλάδα προσφέρεται µοναδικά.

Αυτή η νέα τουριστική πολιτική πρέπει να στηριχθεί µε τον εκ-
συγχρονισµό και την αναβάθµιση των υποδοµών µεταφοράς και
υποδοχής τουριστών, περιορισµό της γραφειοκρατίας οπωσδή-
ποτε για την ίδρυση και την επέκταση τουριστικών επιχειρήσεων,
ανάδειξη του πολιτιστικού ελληνικού θησαυρού σε κάθε περιοχή,
καθώς και την οµαλή λειτουργία των µουσείων, το λιγότερο που
µπορούµε να ζητήσουµε, αν όχι τη δηµιουργία ακόµη περισσο-
τέρων µουσείων. ∆ιότι η Ελλάδα µπορεί να είναι εστία προσέλ-
κυσης επισκεπτών και µόνο χάρις στον ήλιο και τον πολιτισµό
της. Αν το καταλάβουµε αυτό και το αξιοποιήσουµε, προσέχο-
ντας τον παράγοντα άνθρωπο, αλλά οπωσδήποτε και τη φύση,
νοµίζω ότι θα έχουµε κάνει πάρα πολλά πράγµατα που είναι εφι-
κτά και δυνατά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Ερχόµαστε στις δευτερολογίες των οµιλητών του ΚΚΕ.
Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σίγουρο, κύριε

Υπουργέ, ότι έχουµε διαφορετική οπτική γωνία ως προς τα ζη-
τήµατα, τόσο της οικονοµικής ανάπτυξης, όσο και της κοινωνικής
εξέλιξης και της ικανοποίησης των αναγκών. Και από αυτήν την
άποψη, έχουµε και διαφορετική ιεράρχηση ως προς τις αγωνίες
και για τον τουρισµό και ως οικονοµική δραστηριότητα, αλλά
πάνω απ’ όλα και πρώτα απ’ όλα, ως κοινωνικό δικαίωµα και κοι-
νωνική ανάγκη.

Από αυτήν την άποψη, εµείς δεν µπορούµε να πατάµε σε δύο
βάρκες, απ’ τη µια µεριά να ανησυχούµε για την πορεία του αλ-
λοδαπού ρεύµατος, του αλλοδαπού εισερχόµενου τουρισµού ή
για το πώς πηγαίνει η διαφηµιστική καµπάνια της χώρας µας και

από την άλλη, να ανησυχούµε ταυτόχρονα και για τις εργασιακές
σχέσεις και γιατί δεν µπορεί η λαϊκή οικογένεια να κάνει διακο-
πές.

Ιεραρχούµε πρώτον, την κατάσταση την οποία βιώνουν οι ερ-
γαζόµενοι στο χώρο των ξενοδοχείων και του τουρισµού και δεύ-
τερον, το πώς ικανοποιείται το συνολικό λαϊκό δικαίωµα στις
διακοπές και στην αναψυχή.

Αυτοί είναι οι δύο πυλώνες της πρότασης, της ιεράρχησης του
ΚΚΕ. Και γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο, έχουµε και διαφορετική αφε-
τηρία. Κατά τη γνώµη µας, η επιχειρηµατικότητα δεν µπορεί να
αποτελέσει το όχηµα διασφάλισης των αναγκών των εργαζόµε-
νων, διασφάλισης του δικαιώµατος για διακοπές. Αντίθετα, απο-
τελεί το όχηµα αµφισβήτησης των εργασιακών και ασφαλιστικών
δικαιωµάτων, αποτελεί το όχηµα εµπορευµατοποίησης του λαϊ-
κού δικαιώµατος για τον τουρισµό και την αναψυχή.

Άρα, λοιπόν, κινείται σε εντελώς διαφορετική κατεύθυνση,
γιατί βεβαίως η λογική της επιχειρηµατικότητας και της επιχει-
ρηµατικής δράσης, ο σκοπός, ο στόχος της και το κίνητρό της
είναι απλά και µόνο το κέρδος του επιχειρηµατία, του κεφαλαιο-
κράτη. Και βεβαίως, αυτή η διαδικασία επιταχύνεται µέσα από
την ανταγωνιστικότητα, µέσα από την υλοποίηση των όρων της
Συνθήκης της Λισαβόνας. Άρα, λοιπόν, εµείς είµαστε κόντρα σε
αυτό το ρεύµα, κόντρα σε αυτήν τη λογική.

Το αποτέλεσµα αυτών των πολιτικών είναι να διευρύνεται το
χάσµα ανάµεσα στις δυνατότητες που µπορεί να υπάρχουν για
να ικανοποιηθούν οι ανάγκες των εργαζόµενων για µόνιµη και
σταθερή απασχόληση, για αξιοπρεπή απασχόληση και για ικα-
νοποίηση των αναγκών τους για διακοπές και αναψυχή.

Άρα, επί της ουσίας, τι έχουµε; Έχουµε µια διεύρυνση της ψα-
λίδας. Αυτό το οποίο εσείς αναφέρετε, κύριε Υπουργέ, ως εξαί-
ρεση, είναι ο κανόνας στα εργασιακά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα. Η επίθεση στα εναποµείναντα δικαιώµατα των ερ-
γαζόµενων στο χώρο είναι ο κανόνας. Οι απειλές από µεριάς των
κεφαλαιοκρατών για δήθεν απώλειες θέσεων εργασίας, για
δήθεν κλείσιµο των ξενοδοχειακών µονάδων, είναι µέσο για να
αποσπάσουν ακόµα µεγαλύτερα κίνητρα από µεριάς της Κυβέρ-
νησης, νέα προνόµια και παροχές και ταυτόχρονα, να φαλκιδεύ-
σουν εργασιακά δικαιώµατα.

Και από αυτήν την άποψη, είναι χαρακτηριστική όχι µόνο η µη
ικανοποίηση, έστω και αυτών των εναποµεινασών αναγκών και
προϋποθέσεων που βάζει η εργατική και ασφαλιστική νοµοθε-
σία, αλλά και ότι εκτεταµένα υπάρχει η λογική του ρατσισµού,
όσον αφορά τη στάση και την αντιµετώπιση των εργαζόµενων.
Θέλουν νέους και νέες ευθυτενείς, όµορφες και όµορφους, για
να µπορούν να είναι ελκυστικοί και ελκυστικές για τον αλλοδαπό
τουρίστα και την παροχή των υπηρεσιών.

Και βεβαίως, για ποια ανθρώπινη αξιοπρέπεια και προστασία
µιλάµε, κύριε Υπουργέ, όταν τα φαινόµενα στο Φαληράκι, στο
Λαγανά, στα Μάλια, ισοπεδώνουν οποιαδήποτε αξιοπρέπεια και
οποιοδήποτε πολιτισµό και ιστορική κληρονοµιά που και αυτά θέ-
λετε να τα εµπορευµατοποιήσετε, να τα εκµεταλλευτούν οι επι-
χειρηµατίες για να βγάλουν περισσότερο κέρδος, όπως και από
το περιβάλλον. Γι’ αυτό παρέχετε τις ακτές, τους αιγιαλούς, τους
ορεινούς όγκους, αποκλείετε την ελεύθερη πρόσβαση σε αυτές.

Έτσι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ζήτηµα είναι,
ποιο είναι το σύγχρονο και ποιο είναι το ρεαλιστικό σήµερα. Γιατί
είναι σύγχρονη και ρεαλιστική η πρόταση για τρίωρη απασχό-
ληση, για απασχόληση χωρίς ασφαλιστικά δικαιώµατα, χωρίς
ρεπό και δεν είναι σύγχρονο και ρεαλιστικό να δουλεύει το επτά-
ωρο, το πενθήµερο, το τριανταπεντάωρο µε 1400 ευρώ;

Γιατί δεν είναι σύγχρονο και ρεαλιστικό ότι το δικαίωµα στις
διακοπές πρέπει να είναι για όλους τους εργαζόµενους αναφαί-
ρετο και να υλοποιείται όταν αµφισβητείται από την ίδια την πο-
λιτική σας;

Γιατί είναι σύγχρονο και ρεαλιστικό θέµα η πρόταση την οποία
κάνει για διαχωρισµό του τοµέα υγείας από τον τοµέα της σύ-
νταξης στα ασφαλιστικά συστήµατα, για να πληρώσουν ακόµα
περισσότερο για τις υγειονοµικές παροχές;

Γιατί είναι σύγχρονο και ρεαλιστικό θέµα η «κατεδάφιση» των
βαρέων και ανθυγιεινών που θα πλήξουν σηµαντικούς τοµείς των
εργαζοµένων στα ξενοδοχεία, από την κουζίνα, από την καθα-
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ριότητα, κ.λπ.; Σηµαντικούς κλάδους, θα τους βγάλουν απ’ έξω,
θα τους πετάξουν, µε ιδιαίτερη επίθεση στα ασφαλιστικά δικαι-
ώµατα χιλιάδων εργαζόµενων στο χώρο των ξενοδοχείων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόε-
δρε.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι σύγχρονο και ρεαλιστικό είναι αυτό το
οποίο ικανοποιεί τις ανάγκες. Και όταν στις χώρες του σοσιαλι-
σµού είχε λυθεί αυτή η ανάγκη, δεν ανατράπηκε ο σοσιαλισµός
γιατί ακριβώς παρείχε αυτό το δικαίωµα πλατιά σ’ όλο το λαό, σ’
όλους τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους και τη νεολαία.
Ανατράπηκε, ακριβώς, για να υλοποιηθούν αυτά τα επιθετικά
σχέδια που γίνονται και στη χώρα µας µέσα από την ανασυ-
γκρότηση του καπιταλιστικού συστήµατος και της οικονοµίας.

Άρα, λοιπόν, το σύγχρονο και ρεαλιστικό είναι αυτό το οποίο
ικανοποιεί σήµερα τις λαϊκές ανάγκες, τα λαϊκά δικαιώµατα και
όχι τα δικαιώµατα των πλουτοκρατών και της κερδοφορίας τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Η κ. Καλαντίδου

έχει το λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η απάντηση που πήραµε και από τον Υπουργό, αλλά και από

τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης είναι ότι το ΚΚΕ µιλά κάτω
από το πρίσµα αυτό που βλέπει και την τουριστική ανάπτυξη.

∆ηλαδή, από το δικό σας πρίσµα, κύριε Υπουργέ, µε τη δική
σας άποψη, είστε ικανοποιηµένοι µ’ αυτήν την τουριστική ανά-
πτυξη, µ’ αυτόν τον ποιοτικό τουρισµό, µε την καταπάτηση ακτών
και δασικών εκτάσεων, µε τις οµπρέλες στις ωραιότατες παρα-
λίες και τα πλαστικά και τις σεζλόνγκ που πωλούνται και πανά-
κριβα στους εργαζόµενους;

Είστε ικανοποιηµένοι µ’ αυτόν τον ποιοτικό τουρισµό που απαι-
τεί γήπεδα γκολφ στις µεγάλες ξενοδοχειακές µονάδες, αλλά
έχει τα µουσεία µας κλειστά και τους αρχαιολογικούς µας χώ-
ρους αφύλακτους;

Είστε ικανοποιηµένοι που σε µεγάλες ξενοδοχειακές µονάδες
για να προσελκύσετε τους πλούσιους τουρίστες φτιάχνετε σά-
ουνες και δεν έχετε αναδείξει τη φυσική σάουνα στη Νίσυρο ή τα
ιαµατικά λουτρά; Πραγµατικά, είστε ικανοποιηµένοι που όπου
αναδείχθηκαν λουτρά, δεν τολµά να πάει εργαζόµενος διότι είναι
πανάκριβα; Και σας µεταφέρω αυτό που έγινε στο Άγκιστρο στη
βόρεια Ελλάδα!

Είναι µεµονωµένη περίπτωση που όλα τα µεγάλα ξενοδοχεία
της Χαλκιδικής χρησιµοποιούν τζάµπα µαθητές από τη Βουλγα-
ρία και τη Ρουµανία; Είναι µεµονωµένη περίπτωση που δεν υπάρ-
χει σ’ όλα τα µεγάλα ξενοδοχεία ούτε ένας Χαλκιδικιώτης; ∆εν
είναι µεµονωµένη περίπτωση. Και αυτό δεν είναι τουριστική ανά-
πτυξη. Είναι ανάπτυξη των κερδών του µεγάλου κεφαλαίου στον
τουρισµό.

∆υστυχώς, ο κλάδος του επισιτισµού του τουρισµού, κύριε
Υπουργέ, πρωτοπορεί στην υλοποίηση κατευθύνσεων της Λευ-
κής Βίβλου, της οδηγίας Μπολκενστάιν. Το έδειξε και πριν από
λίγες µέρες το νοµοσχέδιο της διευθέτησης του εργάσιµου χρό-
νου για τους ξεναγούς. Ο κλάδος του επισιτισµού του τουρισµού
είναι ένα από τα µελανά παραδείγµατα για να καταδείξει κανείς
τις ευθύνες των δύο κοµµάτων εξουσίας, της Νέας ∆ηµοκρατίας,
αλλά και του ΠΑΣΟΚ που συµφώνησαν στη Συνθήκη του Μάα-
στριχτ και νοµοθέτησαν στη χώρα µας µε γνώµονα την αύξηση
της κερδοφορίας των πολυεθνικών και των µεγάλων.

Ευθύνες έχουν και τα άλλα κόµµατα που υπερασπίζονται τον
ευρωµονόδροµο και ο ΛΑΟΣ και ο ΣΥΝ-ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και οι συν-
δικαλιστικές ηγεσίες που στηρίζουν αυτό το δρόµο ανάπτυξης,
αυτήν την πολιτική, µία πολιτική που µετατρέπει το δικαίωµα του
λαού για ξεκούραση και αναψυχή σε εµπόρευµα πανάκριβο, συµ-
βάλλοντας στη συσσώρευση των κερδών.

Η λύση είναι η ανατροπή αυτής της πολιτικής.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ο κ. Χαραλά-

µπους έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να πω ότι ο κύριος

Υπουργός µε αρκετά ήπιο τρόπο και µε µειλίχιο ύφος ξεπέρασε
τα εσκαµµένα. Έτσι, θεωρώ ότι σκόπιµα παρερµήνευσε τα όσα
εµείς είπαµε, δηλαδή, την καθάρια θέση µας που συνίσταται στο
ότι πρέπει να τηρείται στα ξενοδοχεία η στοιχειώδης εργατική
νοµιµότητα και ότι πρέπει να καταβάλλονται τα δεδουλευµένα.
Στην Κέρκυρα, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν ξενοδοχεία που χρω-
στούν χρόνια χρήµατα στους εργαζόµενους. Ο εργαζόµενος
πρέπει να παίρνει τα ένσηµά του, δεν πρέπει να υπάρχει αδή-
λωτη και µαύρη εργασία. Αυτά, λοιπόν, τα παρερµηνεύσατε και
είπατε ότι εµείς ζητήσαµε να κλείσουν τα ξενοδοχεία.

Εδώ θέλω να κάνω και µία παρένθεση και να απευθυνθώ προς
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας και να
του πω ότι αυτά που µας περιέγραψε για τα ∆ωδεκάνησα, για τη
Ρόδο, είναι για µια άλλη κοινωνία όµορφη και αγγελικά πλα-
σµένη.

Κύριε συνάδελφε, όταν δηλώνετε και το δηλώνετε µέσα στο
Κοινοβούλιο ότι κανένας µα κανένας ξενοδοχοϋπάλληλος στη
Ρόδο δεν έχει δηλώσει ποτέ ότι δεν περνά καλά…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Μαθητές, είπα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: …σας αντιπαραθέτουµε ότι

στην Κέρκυρα υπάρχουν δεκάδες εκατοντάδες ενυπόγραφες κα-
ταγγελίες ξενοδοχοϋπαλλήλων, υπάρχουν δεκάδες καταγγελίες
από το ταξικό τους σωµατείο και τις έχω καταθέσει όχι µία, αλλά
δεκάδες φορές γραπτές αναφορές για παραβιάσεις στοιχειω-
δών εργατικών δικαιωµάτων.

Έτσι, λοιπόν, δράττοµαι της ευκαιρίας να πω και προς τους
∆ωδεκανήσιους ξενοδοχοϋπαλλήλους να ψαχτούν και να δουν
γιατί δεν υπάρχουν εκεί. Μήπως το ταξικό τους σωµατείο εκεί
δεν είναι πραγµατικά ταξικό;

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι στην αρχή της τουριστικής σεζόν
υπήρχαν κραυγές για πενήντα χιλιάδες µη προσλήψεις ξενοδο-
χοϋπαλλήλων.

Ξεχάσατε και πάλι σκόπιµα, κύριε Υπουργέ, να πείτε ότι αυτές
οι κραυγές προερχόντουσαν από το µεγάλο ξενοδοχειακό κε-
φάλαιο, που αφού ενθαρρύνθηκε από τα δεκατέσσερα µέτρα
που εξήγγειλε ο κύριος Πρωθυπουργός για δήθεν ενίσχυση του
τουρισµού, αλλά ουσιαστικά για ενίσχυση των ξενοδόχων, ζη-
τούσε κι άλλα. Και πριν αλέκτωρ φωνήσαι τρις, ήρθε βέβαια η
Κυβέρνηση και πήρε 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από τον ΟΑΕ∆
και τα έδωσε στους ξενοδόχους δήθεν για να επιδοτεί την εργα-
σία και όχι την ανεργία.

Ειπώθηκε, κύριε Υπουργέ, από εσάς ότι σε όλες τις χώρες
τέλος πάντων υπάρχουν και πλούσιοι και φτωχοί. Εµείς λέµε
«ναι» στο ότι σ’ αυτό το σύστηµα που ζούµε και εσείς τόσο στη-
ρίζετε, υπάρχει µια δεκάδα ανθρώπων που έχουν τόσο πλούτο
όσο δεν έχουν όλες οι αναπτυσσόµενες χώρες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό το σύστηµα ανέχεται εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι όχι
µόνο να µην µπορούν να κάνουν διακοπές, αλλά να πεθαίνουν
δεκάδες χιλιάδες παιδιά την ηµέρα από πείνα, από έλλειψη πό-
σιµου νερού και από το γεγονός ότι δεν υπάρχουν εµβόλια.

Εµείς, λοιπόν, ονειρευόµαστε -και προσπαθούµε να πείσουµε
τον κόσµο ότι το όνειρό µας είναι πραγµατοποιήσιµο- έναν άλλον
κόσµο σοσιαλιστικό όπου δεν θα υπάρχουν πλούσιοι και φτωχοί
και όλοι θα περνούν καλά.

Γι’ αυτό, λοιπόν, καλούµε τον ελληνικό λαό να τα καταλάβει
αυτά, να τα αναγνωρίσει, να θεωρήσει ότι είναι πραγµατοποιή-
σιµα και να αγωνιστεί για να πραγµατοποιηθούν µία ώρα αρχύ-
τερα.

Και δεχθήκατε, κύριε Υπουργέ, έµµεσα ότι στην Ελλάδα είµα-
στε σε καλύτερη µοίρα όσον αφορά τον κοινωνικό τουρισµό.
Έτσι, δέχεστε έµµεσα ότι υπάρχει ένα ισχυρό Κοµµουνιστικό
Κόµµα, ότι υπάρχει ένα ισχυρό συνδικαλιστικό -ταξικά, όµως,
προσανατολισµένο- κίνηµα και ότι οι συνθήκες είναι καλύτερες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κύριε Χαραλά-
µπους, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Και εµείς το δεχόµαστε αυτό, αλλά δεν είµαστε ικανοποιηµέ-

νοι. Αγωνιζόµαστε όλοι οι εργαζόµενοι να ενισχύσουν τα σωµα-
τεία τους, να τα ενισχύσουν ταξικά, να αγωνιστούν για να έρθει
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πολύ πιο γρήγορα αυτή η ώρα που περιέγραψα πριν.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): ∆εν έχετε δικαί-

ωµα λόγου, κύριε Καραµάριε. Μη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ο κύριος συνάδελφος µε έθιξε

επί προσωπικού, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Αντιλαµβάνοµαι

ότι όλοι θέλετε να µιλήσετε, αλλά δεν µπορείτε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Επί προσωπικού, κυρία Πρόε-

δρε. Για όνοµα του Θεού!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): ∆εν αναφέρθηκε

κανένας στο όνοµά σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Για όνοµα του Θεού, κυρία Πρό-

εδρε! ∆εν ακούσατε τι έλεγε τόση ώρα ο κύριος συνάδελφος; Σε
µένα απευθυνόταν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Σε τι συνίσταται
το προσωπικό;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ο κύριος συνά-
δελφος, θέλοντας να µειώσει το συνδικαλιστικό κίνηµα της ∆ω-
δεκανήσου, είπε πως τάχα εγώ είπα ότι εκεί δεν υπάρχει κανένα
παράπονο και πως τα πάντα ρέουν σωστά.

Είχα πει –και το επαναλαµβάνω και τώρα, διότι ο κύριος συ-
νάδελφος τα µπερδεύει- πως στην προσπάθεια των µαθητών οι
οποίοι θέλουν να εκπαιδευτούν κάνουν πράγµατι ορισµένες συµ-
βάσεις, οι οποίες είναι διότι θέλουν απλώς να κάνουν την εκπαί-
δευσή τους.

Σε ό,τι αφορά το συνδικαλιστικό κίνηµα των ξενοδοχοϋπαλλή-
λων της Ρόδου, και σωστό και καλό είναι. Έχουν έναν Πρόεδρο
–τον κ. Σταµούλη- ο οποίος είναι εξαιρετικός και αγωνιζόµαστε
από κοινού για το καλύτερο συµφέρον όλων των ξενοδοχοϋ-
παλλήλων. Μην µπερδευόµαστε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κύριε Καραµάριε,
εκλεκτέ Βουλευτά και δικηγόρε, ακόµη περιµένω να βρω σε τι
συνίσταται το προσωπικό. Είπατε και αυτό που θέλετε διά της
πλαγίας οδού.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Θέλω απάντηση σε αυτό. Για

όνοµα του Θεού!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Θα δώσω τώρα

το λόγο στον κ. Σκοπελίτη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: ∆ύο ζητήµατα θα θίξω, τα οποία θί-

χθηκαν και από τους συναδέλφους µου, και αυτό, για να γίνουν
καθαρά ορισµένα πράγµατα.

Το ένα αφορά τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που δραστηριο-
ποιούνται στον τοµέα αυτό. Το άλλο αφορά τα κοινωνικά προ-
γράµµατα.

Σε σχέση µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που αναπτύχθηκαν
και οι οποίες –αν όχι όλες, αλλά ορισµένες απ’ αυτές- έδωσαν
προσωρινή διέξοδο στα λαϊκά στρώµατα, ιδιαίτερα εκείνα της
περιφέρειας και των νησιών µας και µάλιστα σε µια περίοδο που
στην αγροτική παραγωγή άρχισαν τα προβλήµατα από την εφαρ-
µογή της ΚΑΠ στην αγροτική µας οικονοµία, θα ήθελα να πω ότι
σήµερα οι επιχειρήσεις αυτές αντιµετωπίζουν στη µεγάλη πλει-
οψηφία τους προβλήµατα και µεγάλος αριθµός απ’ αυτές έρ-
χονται εδώ. Ιδιαίτερα φέτος τα προβλήµατα είναι ακόµη πιο
έντονα, τουλάχιστον στη δική µου περιοχή, τη Μυτιλήνη.

Ο βασικός λόγος γι’ αυτήν την κατάσταση που βιώνουν αυτές
οι µικρές επιχειρήσεις του τοµέα του τουρισµού βρίσκεται στην
πολιτική που προωθείται όλα αυτά τα χρόνια και απ’ όλες τις κυ-
βερνήσεις. Είναι γεγονός ότι όσο περισσότερα µέτρα παίρνετε
υπέρ του µεγάλου κεφαλαίου, γιατί αυτό γίνεται τα τελευταία
χρόνια υπέρ του µεγάλου κεφαλαίου που δραστηριοποιείται
στον τοµέα του τουρισµού, τόσο περισσότερο ωφελούνται οι µι-
κροί επιχειρηµατίες του χώρου. Όλο και περισσότερο πιέζονται
από το εύρος των υπηρεσιών που προσφέρουν οι µεγαλοξενο-
δόχοι του τοµέα και δεν µπορεί να τα προσφέρει ο µικρός επι-
χειρηµατίας µε τα χρήµατα και τα µέσα που διαθέτει.
Επαναλαµβάνω ότι σε αυτό βρίσκεται κυρίως το µεγάλο πρό-
βληµα που αντιµετωπίζουν αυτοί οι άνθρωποι και όχι µόνο στην

κρίση που δεν αξιοποιείται σε αυτήν την κατεύθυνση.
Μεγάλη κουβέντα, επίσης, γίνεται, κυρία Πρόεδρε, για τα προ-

γράµµατα του κοινωνικού τουρισµού. Ακούγονται πολλά γύρω
από το θέµα αυτό και κυρίως ότι αυξάνονται από χρόνο σε
χρόνο. Εκείνο που έχω να τονίσω εγώ είναι ότι η όποια αύξηση
γίνεται στα προγράµµατα αυτά γίνεται στη βάση της κάλυψης
προς αυτήν την κατεύθυνση όχι των πραγµατικών αναγκών των
εργαζοµένων –ανάγκες στις οποίες αναφέρθηκα στην πρωτολο-
γία µου- αλλά στη λογική να στηριχθούν οι επαγγελµατίες του
χώρου και, βέβαια, οι µεγαλοεπιχειρηµατίες.

Για µας, όπως τονίστηκε και από µένα και από άλλους συ-
ντρόφους µου, για να ικανοποιηθεί το δικαίωµα των εργαζοµένων
και των απόµαχων της δουλειάς, προϋπόθεση αποτελεί η εφαρ-
µογή µιας άλλης πολιτικής την οποία όλοι εσείς αφορίζετε, αλλά
την οποία έχει ανάγκη ο άνθρωπος της δουλειάς.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουριστικής

Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι γίνεται ικανοποιητική συζήτηση και ανταλλαγή από-

ψεων σε όλα τα επίπεδα για ένα µεγάλο ζήτηµα, το οποίο απα-
σχολεί την ελληνική κοινωνία, την τουριστική ανάπτυξη, τα
αποτελέσµατα αυτής της χρονιάς, την υψηλή προσδοκία, ανάµι-
κτα µε την ανησυχία της δύσκολης οικονοµικής κρίσης και των
επιπτώσεων στη χώρα µας.

Θέλω µονάχα να πω δυο λόγια τα οποία έχουν να κάνουν µε τις
µικροµεσαίες τουριστικές επιχειρήσεις στη χώρα, πώς τις βλέ-
πει η Κυβέρνηση, τι µέτρα έχει πάρει και τι µέτρα προτίθεται να
πάρει για την ενίσχυση αυτών, γιατί πράγµατι σε πάρα πολλές
περιοχές της χώρας το συνολικό εισόδηµα αλλά και το εισόδηµα
επί µέρους πάρα πολλών οικογενειών στηρίζεται σε αυτές τις µι-
κρές επιχειρήσεις. Είναι επιχειρήσεις οι οποίες στήθηκαν χάριν
σε χρηµατοδοτικά πρωτόκολλα από το Β’και το Γ’Κοινοτικό Πλαί-
σιο Στήριξης και κατ’ εξοχήν τα leader και τα indirect σε συνο-
ριακές περιοχές. Πρόκειται για µικρές οικογενειακές τουριστικές
επιχειρήσεις οι οποίες σήµερα αναδεικνύονται στο µεγαλύτερο
ζητούµενο των Ευρωπαίων τουριστών κυρίως και µιλώ για τις
αγροτουριστικές επιχειρήσεις.

Ξέρετε πολύ καλά ότι η Κυβέρνηση έβαλε σε εκκαθάριση την
Αγροτουριστική Ανώνυµη Εταιρεία, η εκκαθάριση της οποίας τε-
λείωσε. Στη θέση της ίδρυσε µία άλλη εταιρεία η οποία είναι από-
λυτα κρατική εποπτευόµενη από το Υπουργείο Τουριστικής
Ανάπτυξης, µε στόχο να γίνει σωστή διάρθρωση του αγροτουρι-
σµού µε νέα, σύγχρονα πρότυπα και χρηµατοδότησή του από τα
χρηµατοδοτικά πρωτόκολλα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ιδιαί-
τερα από το ΕΣΠΑ.

Το ΕΣΠΑ για τον τοµέα του τουρισµού –και θέλω εδώ να µεί-
νουµε λίγο- για πρώτη φορά περιλαµβάνει για τον τουρισµό µέσα
από διαχειριστική αρχή που ιδρύσαµε στο Υπουργείο Τουριστι-
κής Ανάπτυξης 550.000.000 ευρώ, τα οποία είναι κατά το ήµισυ
περίπου για τις ενισχύσεις των µικροµεσαίων περισσότερο του-
ριστικών επιχειρήσεων και τα άλλα µισά, για τις υποδοµές της
χώρας. Και δίπλα σ’ αυτά, συµπληρωµατικές δράσεις όλων των
υπολοίπων ΠΕΠ, των Περιφερειακών Προγραµµάτων της χώρας.
Είναι συµπληρωµατικές δράσεις που αφορούν υποδοµές συ-
µπληρωµατικές του τουρισµού και οι οποίες συµφωνούνται µετά
από διαβούλευση µε τις περιφέρειες και µε τα άλλα συνωδά
Υπουργεία.

Εκτιµούµε ότι στο βάθος αυτής της διάρκειας του ΕΣΠΑ περί-
που 1.000.000.000 ευρώ θα πάνε σε τουριστικές υποδοµές και
ενισχύσεις. Αυτά τα έργα τα οποία είναι έργα κατ’ εξοχήν κρατι-
κών υποδοµών µε φορείς, δήµους ή νοµαρχίες, τον ΕΟΤ ή την
ΕΤΑ για την αξιοποίηση της περιουσίας, θεωρούµε ότι θα είναι
ένα εξαιρετικά σηµαντικό σπρώξιµο στην ποιότητα και στις υπο-
δοµές του τουρισµού στη χώρα. Θα γίνουν µε βάση το χωροτα-
ξικό του τουρισµού, το οποίο παρά τα αντιθέτως λεγόµενα,
ουσιαστικά περιορίζει και βάζει σε συγκεκριµένα µονοπάτια την
τουριστική ανάπτυξη σε διαφορετικές περιοχές της χώρας.

Τι είχαµε µέχρι τώρα; Άναρχη, ατάκτως ερριµµένη, χωρίς κα-
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νένα πρωτόκολλο και στρατηγική, τουριστική ανάπτυξη µε ανα-
πτυξιακούς νόµους να απευθύνονται αδιακρίτως στο σύνολο της
επικράτειας, χωρίς να εξειδικεύουν τις µορφές του τουρισµού. Ε,
λοιπόν, δεν µπορούµε εκεί που έχουµε αγροτουριστικό πρότυπο
να έχουµε και πεντάστερα ξενοδοχεία χιλίων κλινών. ∆εν γίνεται
αυτό το πράγµα, διότι αλλοιώνουµε τη φύση.

Εγώ συµφωνώ µε τις παρατηρήσεις για το περιβάλλον στην
κατεύθυνση στην οποία εναρµονίζουµε την τουριστική ανάπτυξη
µε τα φυσικά πλεονεκτήµατα τα οποία έχει η χώρα και µε το ζη-
τούµενο προϊόν από τον εσωτερικό τουρισµό και τον εξωτερικό
τουρισµό.

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στη διαφήµιση γιατί ειπώθηκαν ορι-
σµένα ζητήµατα. Η διαφήµιση της χώρας στο εξωτερικό προέ-
κυψε µέσα από διεθνή διαγωνισµό, στον οποίον έλαβαν µέρος
µεγάλες διαφηµιστικές εταιρείες του κόσµου. Πού πήγαν τα χρή-
µατα της διαφήµισης; Σε ό,τι αφορά το εσωτερικό, δηλαδή, τη
διαφήµιση του «Μένουµε Ελλάδα» πήγαν ακριβώς όπως ο κατα-
στατικός χάρτης της Γενικής Γραµµατείας Τύπου υπαγορεύει,
παρακαλώ. Και επ’ αυτού οποιοσδήποτε έλεγχος είναι απολύτως
αποδεκτός. Ο έλεγχος είναι αποδεκτός έτσι κι αλλιώς, αλλά δη-
λώνω στην Εθνική Αντιπροσωπεία τι ακριβώς έχει συµβεί.

Σε ό,τι αφορά δε το εξωτερικό, έγιναν επιλογές όπως γίνονται
όλα αυτά τα χρόνια, µε βάση τι έχουµε κερδίσει από ορισµένες
πρωτοβουλίες και πού πρέπει να µειώσουµε γιατί αισθανόµαστε
ότι κάποιες χώρες δεν έχουν να µας συνεισφέρουν αυτήν τη δύ-
σκολη χρονιά λόγω των ιδιαιτέρων οικονοµικών τους προβληµά-
των που έχουν προκύψει.

Τα πάντα αποτελούν αποφάσεις του διοικητικού συµβουλίου
του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού. Τα πάντα είναι συµβα-
σιοποιηµένα µε τη βοήθεια της νοµικής υπηρεσίας. Αυτό για να
µην υπάρχουν σκιές, που δεν πιστεύω ότι είναι δυνατόν να υπάρ-
χουν, γιατί δεν υπάρχει και αντικείµενο.

Τέλος, θέλω να σας πω ότι για πρώτη φορά έγινε προβολή της
Αθήνας σε ολόκληρο τον κόσµο µε video shows και για πρώτη
φορά θα γίνει και προβολή της Θεσσαλονίκης και διά της Θεσ-
σαλονίκης, όπως έχουµε δεσµευθεί, θα γίνει προβολή του µεγά-
λου πλεονεκτήµατος της Εγνατίας Οδού και όλων των περιοχών
της βορείου Ελλάδος. Είναι θέµατα τα οποία δεν έχουν προκύψει
ποτέ και δεν είναι σωστό στην Εθνική Αντιπροσωπεία να φέρ-
νουµε τη µία περιοχή σε αντιπαράθεση µε την άλλη. Όλοι έχουν
ανάγκη τουριστικής προβολής, άπαντες, όλες οι περιοχές.

Και να πάρω την ευκαιρία από την κ. Αµµανατίδου, που είπε
για τη Θεσσαλονίκη. Πράγµατι για την ιαµατική πηγή της Απολ-
λωνίας είµαστε σε κουβέντα µε την Τράπεζα Πειραιώς, η οποία
έχει αγοράσει την ΕΤΒΑ για την αξιοποίηση ενός µεγάλου συ-
γκροτήµατος ιαµατικών πηγών, που έχει µείνει επί επτά χρόνια
κλειστό και το οποίο πρέπει επειγόντως να ανοίξει. Όπως επίσης
κινούµαστε και στην κατεύθυνση εναρµονισµού του πλαισίου και
ορισµένων αιτηµάτων που υπάρχουν από την Ένωση ∆ήµων Ια-
µατικών Πηγών για το πλαίσιο εκµετάλλευσης των πηγών, µε
βάση το τι προτείνουν οι δήµοι και η Τοπική Αυτοδιοίκηση για να
προχωρήσουµε στις προκηρύξεις προσκλήσεων και έργων για
ιαµατικό τουρισµό στην Ελλάδα.

Να ευχαριστήσω και πάλι το Κοµµουνιστικό Κόµµα για την ευ-
καιρία να κάνουµε µία συζήτηση. ∆εν έχει καµµία σηµασία αν δια-
φωνούµε σε αυτήν την Αίθουσα για ορισµένα θέµατα. Σηµασία
έχει από τον εσωτερικό διάλογο της Βουλής και τον κοινωνικό
διάλογο που υπάρχει στη χώρα να κάνουµε βήµατα µπροστά. Και
νοµίζω ότι από αυτό έχουµε όλοι να κερδίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Πριν δώσω το λόγο στον τελευταίο παρεµβαίνοντα, να ανα-

κοινώσω προς το Τµήµα ότι οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εσωτερι-
κών, Οικονοµίας και Οικονοµικών και ∆ικαιοσύνης, κατέθεσαν
σχέδιο νόµου: «Αναθεώρηση διατάξεων του νόµου 703/77 περί
ανταγωνισµού».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ.

Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Έγινε µια πλούσια συζήτηση και είναι αλήθεια ότι βρισκόµαστε
σε αντίπερα όχθες. Αυτό είναι µία πραγµατικότητα. Για άλλα νοι-
αζόµαστε, για άλλα προσπαθούµε, άλλα παλεύουµε απ’ ό,τι πα-
λεύετε εσείς. Οι προτεραιότητές µας είναι διαφορετικές. Εµείς
µιλούµε συνολικά για µια σχεδιασµένη οικονοµία, για µια σχε-
διασµένη ανάπτυξη της χώρας, µε κεντρικό προγραµµατισµό, µε
εργατικό έλεγχο. Εσείς ακολουθείτε µία πορεία ριζικά διαφορε-
τική και στον τουρισµό.

Η πραγµατικότητα είναι ότι ο καπιταλιστής θα επενδύσει εκεί
που προσδοκά κέρδη πολλά και πολύ γρήγορα. ∆εν τον ενδια-
φέρει, η συνολική και ενιαία ανάπτυξη της χώρας. ∆εν τον εν-
διαφέρει σε πολλές περιπτώσεις και το έχει αποδείξει, το
περιβάλλον. Το καταστρέφει. Αυτό είναι µία πραγµατικότητα και
δεν µπορεί κανένας να την αµφισβητήσει.

Ωστόσο, όµως, θέλουµε να ξανατονίσουµε ότι οι ενοικιαζόµε-
νοι άνθρωποι-εργαζόµενοι ζουν σε συνθήκες δουλεµπορίου.
Αυτοί οι εργαζόµενοι δεν έχουν δικαιώµατα. Πολλοί δουλεύουν
αποδεδειγµένα, σας το έχουµε πει, χωρίς ένσηµα. Υπάρχει
«µαύρη», «κατάµαυρη» εργασία. Ορισµένοι από τους εποχικούς
παίρνουν τόσα ένσηµα όσα απαιτούνται οριακά για να µπουν στο
ταµείο ανεργίας. Και αυτήν την κατάσταση δεν την αποδεχόµα-
στε. Μαζί µε το ταξικό συνδικαλιστικό κίνηµα την αντιπαλεύουµε
και θα συνεχίσουµε να δρούµε σε όλους τους χώρους, σε όλους
τους τοµείς, γιατί πρέπει αυτή η κατάσταση να αλλάξει, να ανα-
τραπεί.

Ένα τρίτο ζήτηµα είναι ότι τα τελευταία χρόνια η ίδια οικονο-
µική πολιτική που ακολουθείτε για πάνω από είκοσι-είκοσι πέντε
χρόνια δεν κάνει άλλο τι από το να µειώνει την αγοραστική ικα-
νότητα µεγάλων τµηµάτων των εργαζοµένων.

Και αυτό έχει ως αποτέλεσµα να µη µπορούν οι εργαζόµενοι
να ικανοποιήσουν την ανάγκη για διακοπές, για αναψυχή, αυτό
το δικαίωµα για την ξεκούραση. Και αυτό βέβαια δεν γίνεται µόνο
στην Ελλάδα. ∆εν ζούµε σε καµµιά γυάλα.

Πριν από δέκα µέρες ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τροφίµων
στην τελευταία έκθεσή του αναφέρει ότι ξεπέρασε κατά πολύ,
κατά ένα δισεκατοµµύριο, ο αριθµός των κατοίκων στον πλανήτη
που λιµοκτονούν και την ίδια περίοδο τα καπιταλιστικά υπερ-
κέρδη, τα κέρδη των µονοπωλίων σε όλο τον κόσµο γιγαντώνο-
νται. Βλέπετε ότι υπάρχουν αντιφάσεις, οι οποίες δεν λύνονται µε
διαχείριση, αλλά λύνονται µε ανατροπή, µε ριζική αλλαγή του συ-
στήµατος.

Και το τελευταίο, κύριε Υπουργέ. Μιλήσαµε, µιλάµε –και είναι
µια αλήθεια- ότι η χώρα µας έχει ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα:
έχει κλιµατολογικές συνθήκες τέτοιες -θάλασσες, βουνά, νησιά,
ήλιο- που αυτό το συγκριτικό πλεονέκτηµα, ειδικά στον τουρι-
στικό τοµέα, καταλήγει να είναι συγκριτικό πλεονέκτηµα όχι για
τη χώρα και το λαό, αλλά για το µεγάλο κεφάλαιο, για περισσό-
τερα κέρδη, για µεγαλύτερη και πιο σκληρή εκµετάλλευση των
εργαζοµένων και στο χώρο του τουρισµού. Εµείς συνολικά πα-
λεύουµε, ώστε αυτό το συγκριτικό πλεονέκτηµα να µη γίνεται
αντικείµενο στυγνής εκµετάλλευσης, αλλά να το καρπώνεται ο
εργαζόµενος λαός και ο τόπος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ο κ. Κακλαµάνης

έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα µε αφορµή τη συζήτηση της επερώτησης αυτής για

τον τουρισµό –και νοµίζω θα αναγνωρίζεται απ’ όλες τις πλευ-
ρές το ενδιαφέρον αλλήλων, διότι είναι υπόθεση εθνική αυτή η
βιοµηχανία, η µεγαλύτερη εξαγωγική µας βιοµηχανία- να πω ότι
εκτιµώ και τις προσπάθειες που καταβάλλει ο σηµερινός Υφυ-
πουργός κ. Μαρκόπουλος. Πρέπει να γνωρίζουµε ότι στην υπό-
θεση αυτή ένας µεγάλος αρνητικός παράγοντας, υπονοµευτικός,
θα έλεγα, κάθε προσπάθειας, είναι η κερδοσκοπική απληστία σε
κάθε επί µέρους τοµέα αυτής της υπόθεσης.

Επιστρέφοντας από τη Ρόδο πριν από ένα µήνα περίπου µε
ένα συνεργάτη µου, σταθήκαµε στο αεροδρόµιο «Ελευθέριος
Βενιζέλος» σ’ ένα από τα καταστήµατα –και είµαι βέβαιος πάρα
πολλοί τουρίστες, όπως και ταξιδιώτες του εσωτερικού, θα απευ-
θύνονται αν θέλουν να αγοράσουν κάποιο δώρο, κάποιο ανα-
µνηστικό- και πήραµε δύο µπαλόνια, κύριε Υπουργέ, απ’ αυτά
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που φυσούν τα µικρά παιδιά και µεγαλώνουν και κάποια στιγµή
σπάζουν. Θα σας στείλω και τη σχετική απόδειξη που ζήτησα.
Υποθέτω ότι θα µου την έδιναν. Σε κάθε περίπτωση όµως, τη ζή-
τησα και την κράτησα για τον εξής λόγο. Πόσο φαντάζεστε ότι
κόστισαν αυτά τα δύο µπαλόνια, κυρία Πρόεδρε; Είκοσι πέντε
ευρώ.

Τι σηµαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ; Ότι ο κάθε πολίτης αλλά και
οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στις διάφορες τουριστικές επιχειρήσεις
πρέπει να αισθανθούν –γι’ αυτό και έχει πραγµατικά αυτήν την
αξία η επίκαιρη επερώτηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος- ότι η
υπόθεση αυτή είναι δική τους. ∆εν πρέπει να θεωρούν ότι απέ-
ναντι στον κερδοσκόπο και την απληστία του η δική τους έννοια
είναι τι θα περισσέψει, πώς θα φαλκιδευτεί ο χρόνος απασχόλη-
σής τους, πώς θα κοπούν από τις ασφαλιστικές τους εισφορές.
Πρέπει αυτά τα ζητήµατα να τα δείτε και να δείτε αυτό που δια-
κρίνει τους επιχειρηµατίες που έχουν όραµα και αντιλαµβάνο-
νται ότι η επιδίωξη του κέρδους -που είναι λογικό κάθε
επιχειρηµατίας να προσβλέπει σ’ αυτό- όταν έχει αυτά τα χαρα-
κτηριστικά της απληστίας, στο τέλος γίνεται καταστροφική. ∆εν
µιλάω για τους πολύ ισχυρούς αλλά γι’ αυτούς που είναι στο µε-
σαίο στρώµα της επιχειρηµατικής δραστηριότητας στους οποί-
ους υποθέτω ότι κυρίως στηριζόµαστε. Οι µεγάλες µονάδες
λειτουργούν πια µε τα ξένα γραφεία και έρχονται εδώ οι τουρί-
στες µ’ ένα βραχιολάκι στο χέρι και δεν πληρώνουν τίποτε άλλο
πέραν του χαµηλότερου -από κάθε άλλη περίπτωση τουλάχιστον
εσωτερικού τουρισµού- δηλαδή, την ξενοδοχειακή και µόνο δα-
πάνη που καταβάλλει στο ξένο γραφείο ο επιχειρηµατίας. Πρέ-
πει, λοιπόν, να βρουν τους σωστούς µε την έννοια αυτή
επιχειρηµατίες. Εδώ πέρα θα πρέπει να έχετε µία στενή και απο-
τελεσµατική συνεργασία µε τη λεγόµενη Τουριστική Αστυνοµία
-που δεν ξέρω αν λειτουργεί πια- ή µε τις φορολογικές αρχές, τα
περίφηµα Σ∆ΟΕ κ.λπ.. Λένε µάλιστα ότι πολλοί Έλληνες τουρί-
στες κλείνουν τις διακοπές τους µέσω tour operators του εξωτε-
ρικού.

Αν, λοιπόν, δεν υπάρξει αξιοπιστία και αν δεν προστατευθεί
από κάθε άποψη ο πολίτης, Έλληνας ή ξένος, που θέλει να απο-
λαύσει τα πλούσια αγαθά που η φύση έχει χαρίσει στη χώρα µας,
η όποια προσπάθειά σας θα είναι µάταιη τελικά και θα έχετε κι
εσείς την πικρία ότι κουραστήκατε και φάγατε χρόνο µε ελάχιστα
ή καθόλου αποτελέσµατα. Θα σας στείλω αυτήν την απόδειξη
και είµαι βέβαιος πως θα κάνετε ό,τι πρέπει.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ρωτήσω το εξής και θα ήθελα να
µου απαντήσετε: Υπάρχει πραγµατικά κάποιος µηχανισµός που
να ελέγχει τι γίνεται στις εισόδους της χώρας; Οι ξένοι τουρί-
στες βγαίνοντας κάτι αγοράζουν. Εάν, δηλαδή, ένας τουρίστας
βγαίνοντας µε τα παιδιά του έπαιρνε όντως δύο µπαλόνια µε 25
ευρώ, σίγουρα αν µπορούσε θα έπαιρνε το αεροπλάνο για να
φύγει και να γυρίσει πίσω.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστούµε

τον κύριο Κακλαµάνη.
Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να απαντήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουριστικής

Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την παρατήρηση.
Αγγίζετε µε χαρακτηριστικό τρόπο ένα τεράστιο ζήτηµα το οποίο
έχει πολλαπλές εµφανίσεις και εγγραφές στη χώρα, το ζήτηµα
της τουριστικής συνείδησης στη χώρα. Για να µπορέσουµε να
διατηρήσουµε αυτό το συγκριτικό πλεονέκτηµα για την Ελλάδα
και για την εθνική της οικονοµία, όλοι όσοι εµπλέκονται στον
τοµέα του τουρισµού αµέσως ή εµµέσως, δηλαδή ζουν από το
εσωτερικό ή εξωτερικό τουριστικό ρεύµα, θα πρέπει να διακατέ-
χονται από ισχυρά αισθήµατα τουριστικής συνείδησης για τη

χώρα.
Το παράδειγµα το οποίο µου αναφέρετε και για το οποίο δεν

έχω την παραµικρή αµφιβολία και δεν θέλω καµµία απόδειξη, βε-
βαίως, είναι µια µικρή οµάδα επιχειρηµατιών οι οποίοι προσπα-
θούν να εκµεταλλευθούν κατά το χειρότερο τρόπο. Είναι ένα
ζήτηµα το οποίο –θα µου επιτρέψετε την άποψη- δεν διορθώνε-
ται ούτε µπορεί να κυνηγηθεί µε την Τουριστική Αστυνοµία ούτε
µε αστυνοµικά µέτρα. Η χώρα χρειάζεται -ασφαλώς χρειάζεται-
Τουριστική Αστυνοµία για συγκεκριµένες κατευθύνσεις.

Η χώρα χρειάζεται επειγόντως ανασύσταση της τουριστικής
της συνείδησης. Και αυτό είναι ένα ζήτηµα για το οποίο η Εθνική
Αντιπροσωπεία, ο καθένας από εµάς χωριστά, πρέπει να παίξει
το δικό του ρόλο. Οφείλω δε εδώ να υποσηµειώσω ότι τα πολ-
λαπλά αιτήµατα που ακούµε µερικές φορές από τους επιχειρη-
µατίες του τουρισµού -θέσεις των οποίων πολλές φορές
υιοθετούνται από συναδέλφους όλων των πτερύγων- που πριν
ξεκινήσει καν η σεζόν µιλούν ήδη για επιδότηση εργασίας και για
το Σεπτέµβρη και για τον Οκτώβρη -για την οποία δεν είµαι κατ’
αρχάς ως υπεύθυνος Υπουργός αρνητικός αλλά πρέπει κανείς
να περιµένει και τα αποτελέσµατα της σεζόν για να δούµε τι
έχουµε κερδίσει- είναι ένα ακόµα παράδειγµα ενδεχοµένως
απληστίας, πριν ακόµα ξεκινήσουµε. Και το λέω αυτό γιατί έχει
χρησιµοποιηθεί αυτό στην Αίθουσα.

Η χώρα έχει τεράστιες δυνατότητες. Ξέρετε καλύτερα από
µένα -γιατί δεν πρέπει να µιλάω εγώ σε σας και σε ανθρώπους
που είναι πολλές δεκαετίες µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα- έχει εξαι-
ρετικό όνοµα στο εξωτερικό. Με ορισµένα σκοτεινά σηµάδια, βε-
βαίως, τα οποία οφείλουµε να διορθώσουµε. Και απ’ αυτό το
ισχυρότατο όνοµα που έχει προσπαθούν όλες οι κυβερνήσεις και
όσοι έχουν περάσει από τη δική µου θέση να προσθέσουν ό,τι
µπορούν. Αυτή η δύσκολη χρονιά αναδεικνύει ακόµα περισσό-
τερο τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της Ελλάδας και µας γεµίζει
αγωνία για το τι πρέπει να κάνουµε από δω και πέρα γι’ αυτό που
µέχρι τώρα είχαµε πάρα πολύ εύκολα και δεν το εκτιµούσαµε ιδι-
αιτέρως.

Ένα ζήτηµα, λοιπόν, είναι η τουριστική συνείδηση. Απάντων
των Ελλήνων όπου και αν ανήκουν, σε όποια πτέρυγα της Βου-
λής, όποια ιδεολογία και αν έχουν, ό,τι επάγγελµα και αν κάνουν.
Ο καθένας από µας υπηρετεί τον τοµέα του τουρισµού µε την
πράξη του και µε τη συµπεριφορά του. Και αυτό είναι ένα ζήτηµα
το οποίο δεν λύνεται µε µιας. Θέλει πάρα πολύ συλλογική προ-
σπάθεια.

∆εν θέλω να πω τι ετοιµάζουµε επ’ αυτού. Θέλω να σας πω µο-
νάχα ότι είναι στο στόχαστρο αυτής της χρονιάς και θα ξεκινήσει
στο ενδιάµεσο της σεζόν για να αυγατίσει –θα µου επιτρέψετε
την έκφραση- την επόµενη χρονιά. ∆ιότι δεν γίνονται όλα µε µιας.

Ευχαριστώ πολύ για την παρατήρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί

της 5/5/24-6-2009 επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών του ΚΚΕ
προς τους Υπουργούς Τουριστικής Ανάπτυξης, Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας, σχε-
τικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης στον τοµέα του Τουρισµού.

∆έχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 12:53’λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Τρίτη 7 Ιουλίου 2009 και ώρα 18:00’µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερησία διάταξη που έχει διανεµηθεί.

838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Ι∆’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 839


